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ÎN ÎNTÎMPINAREA „ZILEI RECOLTEI"

» .
Ne mai despart cîteva zile pină cind, alături de lucrătorii ogoarelor, vom sărbători cu toții 

„Ziua recoltei", un prilej cu adinei semnificații pentru toți cei care împlinesc zi de zi rodul ham
barelor. lată de ce acest eveniment trebuie marcat prin inalte fapte de muncă puse la temelia 
recoltelor, printr-un amplu ți mobilizator efort al tuturor oamenilor muncii din agricultură pentru 
încheierea întregului volum de lucrări cuprins in această perioadă de virf. Starea de perma
nentă mobilizare în vederea realizării unor ritmuri sporite de mancă nu trebuie să inceteze 
decît atunci cind s-au încheiat peste tot insă mințările, roadele cimpului sint în totalitate la 
adăpost, iar ultimul metru pătrat de miriște a fost arat în vederea declanșării operative a lucrărilor 
din viitoarea campanie agricolă de primăvară. In această ordine de idei trebuie subliniat că :

O SEMĂNATUL griului, orzului și al legu
melor din acest sezon este necesar a fi încheiat 
în cel mai scurt timp, fără nici un fel de amî- 
nare. Au mai rămas de realizat importante su
prafețe, mai ales în zonele cu pondere din 
cimpie, unde chiar dacă timpul se menține 
bun. epoca optimă a fost depășită. Ca atare, 
specialiștii trebuie să ia măsurile tehnice cu
venite pentru recuperarea acestei restanțe, iar 
în formațiile de mecanizare să se acționeze cu 
maximă viteză, în schimburi prelungite și chiar 
două schimburi la lucrările premergătoare de 
pregătire a patului germinativ. Obligatorii sînt, 
în aceste condiții, respectarea normelor de cali
tate a densității și adîncimii de semănat adap
tate stării solului. Este imperios necesară însă- 
mînțarea urgentă a griului pe toate suprafețele 
planificate !
• RECOLTAREA porumbului impune incă 

un efort constant deoarece a mai rămas de 
adunat producția de pe circa 300 mii ha culti
vate. Ponderea este in zonele mari cultiva
toare. dar și în alte județe au mai rămas de 
efectuat lucrări în acest sens. Acolo unde între
prinderile agricole de stat, sau cooperativele 
agricole, au încheiat recoltarea, combinele să 
fie deplasate spre unitățile restante urmărin- 
du-se ca eficiența muncii și viteza în brazdă a 
echipelor sosite în ajutor să fie la nivelul 
maxim al productivității utilajelor. O mențiune 
specială, cu titlu de urgență, trebuie făcută 
pentru cantitățile mari de porumb care sînt 
recoltate dar se află în grămezi pe cîmp. Trans- 

l portul și livrarea producției la fondul de stat

se poate efectua 24 din 24 ore, mai ales că sînt 
decalaje evidente între r^lizările la recoltat și 
intrările în depozite și silozuri.
• SOIA, de pe 28,5 mii ha, SFECLA DE 

ZAHĂR de pe 66,4 mii ha și OREZUL de pe 
7 600 ha. cu maximă urgență la adăpost, mai 
ales că o evoluție meteorologică nefavorabilă 
ar afecta serios și irecuperabil balanța produc
țiilor la aceste importante culturi.
• LEGUMELE existente incă în grădini sau 

în fermele specializate — fără întîrziere 
spre punctele de depozitare și conservare ! 
Răcirea vremii dijmuiește din cantitatea și ca
litatea recoltei încă rămasă pe cîmp.

• FURAJELE în totalitate, conform progra
melor,' însilozate ! Cîmpul oferă nenumărate 
surse de hrană pentru sectorul zootehnic, dar 
care nu are încă bazele furajere pline pentru 
iarnă. Pină acum graficul a fost realizat doar 
în proporție de 72 la sută.
• ARATURILE DE TOAMNA (efectuate 

doar pe 25 la sută din suprafețele planificate) 
ca bază a viitoarelor recolte nu trebuie ami
nate, cu atit mai mult cu cit agricultorii cunosc 
influența negativă în producție a arăturilor din 
primăvară față de cele efectuate acum. Acolo 
unde nu sînt suficiente forțe în ce privește 
numărul mecanizatorilor, sînt necesare acțiuni 
de întrajutorare cu unitățile industriale, astfel 
incit, completîndu-se echipele la nivelul dotă
rilor,.să se are zi și noapte. Pină la 15 noiem
brie întreaga suprafață planificată să fie rea
lizată !

In aceste zile-record la cules 
recolta grabnic la adăpost 
Legumele, strînse fără întîrziere 
de pe ultimele suprafețe
După recoltat, toate forțele concentrate 
la efectuarea arăturilor de toamnă 

(ÎN PAGINA A 3-A)

Realizarea planului la export sarcina

prioritară a fiecărui colectiv muncitoresc

OAMENII MUNCII DIN AGRICULTURA 
JUDEȚULUI BOTOȘANI RAPORTEAZĂ 

TERMINAREA RECOLTĂRII

ACȚIUNILE PROPRII ÎNTREPRINSE PORUMBULUI

MAI PROMPT SUSȚINUTE DE LIVRĂRILE
UNITĂȚILOR COLABORATOARE

Mai bine de 70 la sută din producția întreprinderii, „Rul
mentul" din Alexandria se exportă in peste 40 de țări ale 
lumii. Este lesne de înțeles, în acest context, răspunderea pe 
care o are tinărul său colectiv in realizarea ritmică și la ni
velul de calitate cerut de beneficiari a tuturor prevederilor 
de plan pentru acest an. După trei trimestre, insă, întreprin
derea teleormăneană se înscrie cu un bilanț negativ in ce pri
vește indicatorul export, restanțele totalizind cifra de 71 
de milioane lei. Este motivul principal al documentării efec
tuate zilele trecute la întreprinderea amintită, pentru a vedea 
nu atit cauzele răminerilor în urmă, cit mai ales măsurile ce 
se impun in vederea recuperării restanțelor și îndeplinirii in
tegrale a planului la export pe acest prim an al cincinalului.

„Știm, ne preciza tovarășul 
Dode Tincu, secretarul comitetu
lui de partid din întreprindere, 
că mai avem multe de făcut în 
propria noastră unitate pentru 
a ieși din actualul impas. Tre
buie să acționăm corespunzător 
necesităților acestei perioade de
cisive pentru realizarea produc
ției în condiții de eficiență tot 
mai ridicată. Programul de mă
suri menite să redreseze situa
ția cu care ne confruntăm vizea-

ză cîteva obiective care vor sta 
permanent in atenția tuturor, la 
fiecare loc de muncă. In primul 
rînd întărirea fermă a discipli
nei, utilizarea deplină a tuturor 
capacităților de producție, iar pe 
linia calității, o reducere sub
stanțială a rebutului — de la 4—5 
la sută cit este în prezent, la cel 
mult 2 
conduce 
materie 
litatea

la sută. Acest fapt va 
atit la economisirea de 
primă, cit și la posibi- 
de a răspunde operativ

necesităților și urgențelor pro
ducției, în condițiile în care ne 
confruntăm cu multe probleme 
privind asigurarea bazei tehnico- 
materiale in secțiile de produc
ție.

Din dialogul cu factorii de 
conducere a rezultat că, pe lingă 
o serie de neajunsuri de ordin 
intern, principala cauză a nerea- 
lizărilor la export ale întreprin
derii „Rulmentul" din Alexan
dria o constituie lipsa unor ma
teriale de bază în producția de 
rulmenți. Fără indoialâ că, in 
fața unei asemenea situații, 
conducerea unității n-a rămas 
indiferentă. Cu sprijinul organe
lor locale de partid s-a luat le
gătura cu unitățile colaboratoare 
pentru a se urgenta livrarea ma
terialelor, pentru a se preintîm- 
pina perpetuarea, și in acest ul
tim trimestru, a unor asemenea 
neajunsuri. Din păcate, lucrurile 
n-au intrat pe făgașul cel bun 
așa cum ne-am fi așteptat. Pe

ILEANA PODOLEANU

în județul Botoșani s-a înche
iat. miercuri, recoltatul porum
bului de pe toate cele 84 813 
hectare aflate în cultură.

Raportînd acest succes,. în te
legramă adresată C.C. al P.C.R., 
tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU, de Comitetul ju
dețean Botoșani al P.C.R. se 
spune : Terminarea acestei im
portante acțiuni ne dă posibili
tatea ca. în s'piritul indicațiilor 
și orientărilor ce ni le-ați pus 
în fată la recenta ședință a Co
mitetului Politic Executiv al 
C.C. al P.C.R., să ne concentrăm 
forțele la sporirea ritmului tu
turor celorlalte lucrări de sezon. 
Ne-am propus să încheiem, pină 
la 5 noiembrie, recoltatul si în- 
silozatul în cele mai bune con
diții a întregii producții de sfe
clă de zahăr, iar pină la 12 no

iembrie să terminăm executarea 
ogoarelor de toamnă pe cele 
122 797 hectare prevăzute în 
plan.

De asemenea, așa cum ne-ati 
indicat, vom folosi această pe
rioadă pentru stringerea si de
pozitarea tuturor furajelor ce 
le oferă cîmpul. inclusiv a ce
lor. grosiere, preocupindu-ne sâ 
asigurăm o bază furajeră cores
punzătoare pentru toate efecti
vele de animale din județ.

Vă încredințăm, mult iubite și 
stimate tovarășe Nicolae 
Ceaușescu, că vom face tot ceea 
ce depinde de noi pentru înfăp
tuirea hotărârilor Congresului al 
Xll-lea al partidului în dome
niul agriculturii si creșterii ni
velului de trai al oamenilor 
muncii, pentru întărirea auto- 
conducerii și autoaprovizionării 
teritoriale.

INTERVIUL
acordat de tovarășul
NICOLAE CEAUȘESCU
ziaristului vest-german Christian Schmidt-Hăuer,

de la săptămînalul „
După cum s-a mai anunțat, președintele Republicii Socialiste 

România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, la 22 octombrie 
vest-german Christian Schmidt-Hăuer, de la 
Zeit", căruia

a.c., pe ziaristul 
săptămînalul „Die

ÎNTREBARE: 
președinte, România a 
prima țară din Tratatul de la 
Varșovia care a stabilit rela
ții diplomatice cu Republica 
Federală Germania, aducind 
o importantă contribuție de. 
pionierat la destinderea in 
Europa. Cum apreciați, dom
nule președinte, dezvoltarea 
acestor relații in cadrul bi
lateral și în contextul gene
ral european? Ce posibilități 
vedeți dumneavoastră pentru 
extinderea cooperării econo
mice intre România și Repu
blica Federală Germania?

Domnule 
fost

RĂSPUNS : Intr-adevăr, în 
curind se vor împlini 15 ani de 
la stabilirea relațiilor diploma
tice dintre România și Republi
ca Federală Germania, într-o 
situație de încordare și de multe 
necunoscute în dezvoltarea vie
ții internaționale. Consider că 
stabilirea acestor relații între 
țările noastre a avut un rol po
zitiv în evoluția vieții interna
ționale. îndeosebi în Europa, și 
a contribuit mult la politica de 
destindere, la depășirea perioa
dei „războiului rece“.

Putem spune că în această pe
rioadă relațiile dintre România 
și Republica Federală Germania 
au cunoscut o dezvoltare pu
ternică. Din punct de vedere 
economic. Republica Federală 
Germania continuă incă să ocu
pe un loc foarte iihportant în 
schimburile economice ale 
României. însă trebuie să men
ționez că sînt cîteva state care 
acționează cu multă hotărâre și 
sînt în situația de a o lua înain
tea R.F.G. în ce privește rapor
turile economice cu România. 
Sperăm însă că și R.F.G. va 
continua să acționeze pentru 
a-și menține locul pe care l-a 
cîștigat în relațiile economice 
cu țara noastră.

Am realizat unele acțiuni de 
cooperare. Din păcate, unele 
cooperări pe care le-am stabilit 
la un moment dat n-au fost 
duse la bun sfirșit. S-a realizat 
o anumită debalanță în defa
voarea României. Trebuie să 
menționez însă că în ultimii 
doi ani balanța comercială este 
excedentară pentru țara noastră. 
Folosim aceasta pentru a putea

i-o acordat următorul interviu :

să echilibrăm balanța financia
ră, ca urmare a debalanței an
terioare. Sperăm să realizăm a- 
ceasta într-un timp cit mai 
scurt, spre a putea astfel să in
tensificăm schimburile dintre 
țările noastre pe baza unui echi
libru real.

Ținînd seama de criza econo
mică. de problemele monetare 
existențe, de dobinzile înalte. 
România consideră că în relați
ile dintre țările noastre — ca 
dealtfel în raporturile cu toate 
statele — trebuie să punem ac
centul pe realizarea unui echi
libru deplin în balanța comer
cială. deoarece nu dorim să mai 
apelăm la credite, avînd în 
vedere dobinzile foarte mari. 
Așa se explică preocuparea 
noastră de a asigura un im
port pe bază de compensa
re completă cu export româ
nesc. Considerăm că aceasta 
este atit in interesul parteneri
lor germani, cit și al nostru, con
stituind o bună bază pentru dez
voltarea 
cooperări 
Apreciem 
extindem_ _____
mătorii ani, cooperarea și schim
burile economice — și. în ce ne 
privește, vom acționa în această 
direcție.

materii prime, pentru a asigura 
într-o măsură mai mare necesa
rul economiei naționale cu for
țele proprii, și, în același timp, 
pe agricultură, atit pentru a 
asigura produsele agroalimenta- 
re necesare, cit și materiile pri
me pentru o serie de activități 
industriale. Planul cincinal ac
tual — 1981—1985 — se bazează 
tocmai pe aceste orientări. Sîn- 
tem hotărîți să promovăm ferm 
politica de dezvoltare armonioa
să a celor două sectoare de bază 
ale economiei românești.

unei colaborări și 
reciproc avantajoase, 

că sînt posibilități să 
în continuare. în ur-

ÎNTREBARE: Criza mate
riilor prime, inflația și lipsa 
unei creșteri economice au 
repercusiuni grave asupra tu
turor țărilor, indiferent cărui 
sistem social-politic aparțin. 
Nu cer, oare, astăzi sarcinile 
prioritare ale umanității o 
nouă interpretare a unor ase
menea noțiuni cum sint ace
lea de „interese naționale" și 
„relații internaționale"? Nu 
ar trebui ca, dincolo de de
finițiile de clasă, legăturile 
de bloc și sferele de influen
ță, să fie căutat un nou cod 
privind respectarea și coor
donarea echitabilă a interese
lor naționale ale tuturor po
poarelor?

ÎNTREBARE: Dumnea
voastră, domnule președinte, 
ați arătat recent că este ne
cesar un echilibru intre in
dustrializare și dezvoltarea 
agriculturii pentru a nu fi 
afectat nivelul de trai. Ce 
priorități va stabili România 
in viitor in domeniul indus
trializării și cum va promova 
dezvoltarea agriculturii?

RĂSPUNS : Intr-adevăr, la 
Congresul al Xll-lea, cit și an
terior. în Programul partidului 
am înscris principiul dezvoltării 
armonioase a economiei națio
nale. potrivit căruia industria și 
agricultura trebuie să se dezvolte 
intr-o strînsă legătură pentru a 
asigura un echilibru al econo
miei naționale și ridicarea con
tinuă a nivelului de trai al po
porului.

Actualmente, pornind de la a- 
cest principiu, punem accentul, 
în domeniul industriei, pe dez
voltarea bazei energetice și de

RĂSPUNS : Intr-adevăr, cri
za economică — cu tot ceea ce 
include ea, inclusiv criza ener
getică, petrolieră, de materii 
prime, financiară — a cuprins, 
practic, întreaga lume. Se poate 
vorbi de o criză economică 
mondială, care se reflectă, intr-o 
măsură sau alta, în toate statele, 
indiferent de orânduirea lor so
cială. Poate unele state recunosc 
sau nu vor să recunoască des
chis această realitate ; dar viața 
este mai puternică și face ca a- 
ceasta să se resimtă cu putere 
in toate domeniile. Este adevă
rat că cel mai puternic criza 
se resimte însă în țările în cura 
de dezvoltare. Această situație 
pune, intr-adevăr, la ordinea 
zilei necesitatea unei conlucrări 
a tuturor națiunilor lumii, a 
diferitelor grupări de state — 
țări capitaliste dezvoltate, țări 
socialiste, țări în curs de dez
voltare sau ale lumii a treia. 
Cum se spune — pentru a gâsi 
soluțiile necesare depășirii crizei 
și realizării unor relații noi. ba
zate pe egalitate, pe respect și 
avantaj reciproc, care să permi
tă înlăturarea greutăților gener-

(Continuare in pag. a Vl-a)

Costinel Peperigeanu, unul dintre cei mai destoinici strungari de la l.M. Mirșa.
Foto : N. MILITARU

PROBLEMA APEI CE
RE SOLUȚII, DAR MAI 
CU SEAMĂ APLICA
REA FERMĂ A RE
GLEMENTĂRILOR Șl 
PROGRAMELOR 

EXISTENTE

(în pagina a 3-a)
(Continuare în pag. a ll-a)
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Foto : O. PLECANNoua arhitectură a orașului Zalău

I SA DISCUTAM DESPRE TINEREȚE, EDUCAȚIE, RĂSPUNDERI
Am fost sezonistă în fiecare 

an — îmi replică una din ele, 
lovită fix în orgoliul profesio
nal, 
cade 
citit 
nuie 
alta.

Citesc enorm tot ce îmi 
în mină. Ultima dată am 
Dona albă — mi se destăi- 
cu noblețe și modestie — 
In felul lui, George 

un escroc cinstit
. cu bunâcuviință 

nu-mi place să 
iarna... 
student 
cleare... 
laltă cu

Nu antologăm replici pentru 
un dicționar al absurdului. Cităm 
din cîteva dialoguri reale, care 
ne conduc intr-un microunivers 
unde se poate întimpla orice. 
Un orice care se cantonează 
între minciuna măruntă și 
crimă...

O poveste urîtă cu mai' mult 
decît cele trei personaje din 
care am citat — Angela Mînăs
tireanu, Mirela Frăsineanu și 
Doina Scrieciu — o poveste care 

o

era
— filozofează 
a treia. Mie 
ies, mai ales 
funcție, a fostTeo are 

la termocentrale 
(una sau alta sau 
intonație adecvată).

nu poate începe cu „a fost 
dată...“, ci, eventual, cu

A FUNCȚIONAT ODATĂ...

...pe post de medic, un impos
tor. Un ins care iși atribuia 
titulatura de Esculap în virtu
tea unor vagi cunoștințe și in 
absența unei pregătiri de spe
cialitate. El, Gheorghe Bordes
cu, a fost o vreme asistent sa
nitar și tot el este George 
„escrocul cinstit" precum il 
vom fi găsit calificat de Doina 
Scrieciu. Iar, tot el, se pre
tindea medic psihiatru Ia Spita
lul nr. 9 din Capitală și, în vir-

„specializări" a 
peste o sută de în- 

ilegale de sarcină, 
acestei rodnice (ne 
la belșugul mate- 

) activități se

tutea acestei 
efectuat 
treruperi 
Bilanțul 
referim __  .
rial, desigur !) 
traduce în planul sănătății 
pacientelor cu numeroase avor
turi septice și în cele din urmă

tînd cele mai năstrușnice subter
fugii pentru amînarea ei.

Nu, el Gheorghe Bordescu 
trăiește in văzui lumii și acti
vează în mijlocul ei. In văzul 
unei lumi restrinse care îi asi
gură protecția și îi facilitează 
practicarea în continuare a ocu
pației sale predilecte și ren-

SCURTĂ ISTORIE 
A UNOR PETRECERI
CU FINAL PREVIZIBIL
cu... un deces ! O femeie tînără, 
mamă, iși pierde viața din in
conștiența cu care se încredin
țează pe miinile și uneltele im
provizate ale „doctorului" G.B. 
Pentru prodigioasa și nefasta sa 
activitate, falsul psihiatru cu 
vocație de mamoș clandestin 
este trimis in judecată și con
damnat la 10 ani închisoare. 
In lipsă. George se sustrage 
urmăririi penale și, un timp, e 
de negăsit. Nu că s-ar fi „dat 
la fund" în sensul clasic al cu
vin tului, trimițîndu-ne cu gindul 
și imaginația la un ins hărțuit, 
într-o anxietate perpetuă, dis
perat la gindul pedepsei pe care 
urmează să o ispășească și ten-

tabile — întreruperea clandes
tină de sarcini.

Această microluipe în care 
se poate petrece orice și nu el, 
impostorul care de la 29 de ani 

- va lipsi dintre „prieteni" pină 
cind va împlini 40 de ani, con
stituie obiectul investigației 
noastre ; o micrplume pe care 
o aducem sub lupa opiniei pu
blice pentru incontestabila 
tenacea ei nocivitate.

FIECARE PLECAM 
DE UNDEVA...

Și

Ea, Angela Mînăstireanu — de 
la Turnu Severin. Ele — Mirela 
Frăsineanu și Hfeina Scrieciu —

de la Caracal. Toate trei și-au 
lăsat in perimetrul natal o 
familie și și-au luat cu ele un 
certificat de absolvire a liceu
lui. Toate trei au migrat spre 
Capitală — trăim într-o lume 
a coincidențelor ! — din același 
motiv : să iși continue studiile. 
Din acest punct, drumurile li se 
despart pentru o extrem de 
scurtă perioadă, nu înainte de 
a mai marca o coincidență: 
nici una nu și-a continuat stu
diile.

începe aventura, cu „a“ 
în marele oraș. Traiul din ex
pediente...

Angela (cea cu Dona albă) a 
plecat să „dea" la istorie. în 
locul concursului și-a demon
strat cunoștințele teoretice pe 
la întreprinderea de mobilă și 
tapiserie, muncitoare, Coopera
tiva prestări servicii — casieră- 
colector al sumelor rezultate din 
parcarea mașinilor. Fabrica de 
preparate și conserve din car
ne. nu mai știe e;xact funcția, 
apoi — și de aici recomandarea 
cu o meserie neomologată și cu 
șanse practic inexistente 
intra în nomenclator — 
nistă ! — adică, lucrător 
nier pe litoral în diverse 
taze : recepționer hotel, 
ționară la un punct de schimb 
valutar etc.

Mirela, absolventă a liceului 
economic din Caracal a fost re- 
cepționeră la hotelul '„Cosmos" 
dintr-o stațiune marină, după

de a 
sezo- 
sezo- 
ipos- 
func-

SOFIA SCORȚARU-PĂUN

(Continuare în pag. a Il-a)
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Din și despre 
organizațiilor

în tot maț Multe locuri ale țării, sămînța din care va 
crește pîinek de la anu a fost pusă în păniînt, dar marile 
u-.gențle ale toamnei încă n-au trecut,de noi sau, mai exact 
spus. țoi încă n-am reușit să trecem de «le. Deja ci ie va 
semnale de nlarmă au fost trase, unul chiar la sfîrșitul săp- 
tămfciii trecute cind un front masiv de ploi a scos oameni și 
mașini din circuitele de înăită tensiune ale toamnei. Noiem
brie vene spre noi cu pași iuți *i  chiar dacă va fi ..primăvară 
in nofetebrie" (cintecele, poeții» recolta trebuie să se afle 
(TOATAțl în hambare. E o chestiune de bun simț gospodă
resc, sau dacă vrem să-i zăcem altfel, de responsabilitate fată 
de bunul mers al tuturor celor din pairi»', de azi și de mîine. 
Atențiune, deci, atențiune, vine noiembrie ! Or. noiembrie e 
luna ciud pVrunibul iși începe son»nul in hambare și vin ploile 
bacoviene. Atențiune !

AGRICULTURA J AGRICULTURA I
Nu există, pe toată lungimea 

si lățimea agricuBturii tării, ac
țiune mai importantă la care ti
nerețea să nu aibă cuvînt ho- 
tăritor. Octombrie -e o vreme a 
anului cind trebuie să fim oa
meni ai pămîntului.
• 8 mii de tineri (opt mii ! 

— nu e greșeală de tipar î) din 
întreprinderile si instituțiile o- 
raselor Alba Iulia. Cugir. Aiud. 
Blai si Sebeș sînt angrenați în 
aceste zile Ia recoltat porumb, 
struguri si cartofi. Nu. n-au 
uitat că cei mai, multi dintre ei 
sînt fii de țărani.

O Si tinerii ..industriași" din 
Caracal si Slatina au devenit în 

lista „datornicilor" se află, în 
prezent, o serie de unități intre 
care se numără Combinatul de 
oțeluri speciale și întreprinderea 
„Oțel-Inox" Tîrgoviște, „Lami
norul" Brăila etc., care nu și-au 
respectat obligațiile contractuale 
față de unitatea din Alexandria. 
„Am făcut tot ceea ce depindea 
de noi (telefoane, telexuri, de
plasări la furnizori etc.), ne pre
ciza tovarășul Nicolae Rogoz, 
directorul comercial al întreprin
derii. într-o anumitâ măsură li
vrările au fost impulsionate, dar 
se înregistrează încă o îngrijo
rătoare cotă a restanțelor de 
materii prime de la diferiți co
laboratori", Am remarcat, în sec
țiile de producție că unitatea 
teleormâneanâ, pentru a nu 
pierde prea multe capacități d« 
producție a depus eforturi inten
se pentru rezolvarea aprovizio
nării folosind numai ceea ce 
avea în stoc. In ultima perioadă 
s-a lucrat cu cantitatea de circa 
1 800 tone oțel (existent pe stoc) ; 
s-a făcut o adevărată „echili
bristică" prin înlocuirea unor 
repere cu altele de dimensiuni 
apropiate. Desigur, că utilizarea 
a ceea ce ai în rezervă, eșțe o 
soluție, dar nu ce# mai indicată, 
deoarece, după cum se poate 
constata. în unitatea teieormă- 
neană s-au adunat cantități mari 
de producție ncterminată care 
blochează nejustificat spațiile de 
producție și depozitele. Dar cum 
stocul nu este inepuizabil, s-a 
întimplat ca la începutul acestei 
luni, o secție 4e producție, cu un 
proces complet integrat, cum 
este cea de bile-roie, să nu aibă 
asigurată deeît 40 la sută din 
cantitatea necesară de materie 
primă. Be asemenea, tot din 
lipsa oțelului pentru forjare, la 
două diif cele trei utilaje de 
bază din secția forjă, s-a în
registrat un deficit de realizare 
a circa 4—5 sute de mii de inele 
pentru rulmenți. Intr-o aseme
nea situație, fără îndoială că ori
ce măsură luată pe plan intern 
nu-și poate atinge scopul in to
talitate. Perspectiva de perpetua
re a răminerijor în urmă va fi 
posibilă dacă furnizorii nu-șj vor 
aduce în această lună cotele res
tante la „zi". șt cum fiecare zi 
întîrpiere poate afecta serios 
realizarea integrală a sarcinilor

La ora 6 dimineață. în bu
cătăria cantinei de la în
treprinderea de confecții și 
tricotaje București, munci
toarea Vasilica Maruda nu 
are timp de vorbă. Doar 
mtinile el vorbesc. E marți și 
e meniu de legume. Pină la 
ora 9 trebuie terminate 3 000 
salate. Roșiile, ardeii grași, 
varza, conopida au umplut 
ochi vasele ce ocupă întreg 
teritoriul unde, zilnic, se pre
gătesc meniuri pentru miile 
de lucrători. Pină la 7 cind 
vine Mari# Croitoru. a doua 
muncitoare, sînt curățate 100 
kg rădăclnoase. 40 pină la 50 
kg ceapă. 20—30 kg roșii, tot 
atitia ardei grași, aooi ur
mează varza albă. Maria pune 
In funcțiune robotul de cură
țat cartofi. Unii slnt pentru 
iahnie, alții pentru piureul 
din porțiile de friptură. La 
ora 9 oamenii din tura de 
dimineață servesc meniurile 
respective. La bufet se oferă
1 000 porții de mincare cu 
carne. 1000 fără carne, frip
turi, salate.

— Dimineața prefer o frip
tură și o salată de castrave
ciori — ne «pune Anica Stan. 
Pentru că are garnitură de 
cartofi, o felie de pline iml 
este de alun». Masa princi
pală o servesc la oauza de la 
ora 11. Unii tineri din între
prindere Isi nronorționează 
prînzul in mai multe serii, 
după cum le solicită munca. 
Tn ceea ce ne privește, ac

Din cronică organizațiilor U.T.C., acum, acum cind toamna 
dă să întiim» spre alt anotimp, poți nota cu bucurie bogate 
idei și fapte' care dau esență si n#i seve organizației noastre 
revoluționare, poți scrie, in mod de-acum obișnuit despre 
marile aspecte aăe implicării tineretului la viața complexă șl 
dinamică a tării- în această săptănaînă trecem o adevărată 
probă de foc privind finalizarea activităților noastre din ca
drul campaniei agricole de toamnă. Muncind bine, cu toate 
forțefc cu spor vom putea intimpina „Ziua rcc«ltei“ cu liniș
tea si satisfacția datoriei împlinite. E, în aceste zile, condiția 
primă și fundamentală a tinereții !

>*' (Urmare din pag. 1)

aceste zile agricultori. Culeg po
rumb. legume si fructe. E șj 
frumos, și plăcut, .dacă ta gin- 
desti bine. O cură de aer de 
cîmp. de aer de toamnă e. mal 
ales acum, bine venită !
• 650 de tineri mecanizatori 

arădeni au luerat in ultimele 
săoțămîni în schimburi prelun
gite (citește : ..la lumina faru
rilor tractoarelor") pentru Pre
gătirea terenurilor si însăminta- 
rea griului ne o .suprafață de 
7 200 ha. Se spune că a si răsă
rit arîu de toamnă. Kriu voinic.

• O replică din Călărași (e 
adevărat mai... modestă t) : Co
mitetul județean al U.TjC. a or- 
ganizat în colaborare eu Trustul 
S.M.A. echipe formate din ti

de plan pentru export la între
prinderea „Rulmentul" Alexan
dria. ne-am interesat cum este 
înțeleasă (măcar in ai nouălea 
ceas 1!) problema ritmicității in 
livrare de către principalii 
parteneri de colaborare restan- 
țieri.

„De la C.O.S. Tîrgoviște, ne 
spunea tovarășul Gh. Iliescu, 
șeful serviciului aprovizionare 
de la I.R. Alexandria, trebuia să 
mai primim o cantitate de 1127 
tone otel laminat, ceea ce în- 
semna aducerea la „zi" a con
tractului încheiat pentru perioa
da celor 3 trimestre. Din aceasta 
s-a livrat în septembrie doar.., 
361 tone, rămînînd restanță o 
cantitate echivalentă cu produ
cerea a 2 milioane de rulmenți. 
S-a încheiat o a doua minută eu 
conducerea C.O.S. Tîrgoviște, in 
data de 2 octombrie a.c.i soliei- 
tindu-șe ca primă urgență canti
tatea de 684 tone oțel laminat 
avînd ca termen de livrare final 
jumătatea acestei luni. Din a- 
ceasta s-a primit Pînă la data de 
13 octombrie doar... 176 tone", 
întrueft, la cantitatea restantă 
din primele 3 trimestre se adau
gă și sarcina ultimului trimestru 
din acest an <2 328 tone) se poa
te deduce cu ușurință cum tre
buie să se acționeze Ia C.O.S. 
Tîrgoviște pentru impulsionarea 
ritmului de.., melc înregistrat 
pină in prezent la capitolul li
vrări către I.R, Alexandria. în* * * 
trucit pe lista „restanțieritor" 
față de unitatea amintită se mai 
află alte două unități din cadrul 
Ministerului Industriei Metalur
gice, am vrut să cunoaștem în 
acest sens ?i opinia forului tu
telar. „Programul de priorități 
stabilit de comun acord cu 
M.I.C.M. și M.A.T.M.G.E, ne 
preciza inginerul Sorin Vasiles- 
eu, din cadrul Direcției Plan- 
Dezvoltare din M.I.M. vizează și 
recuperarea restanțelor unităților 
noastre fată de întreprinderea 
din Alexandria. Cu prioritate in 
această lună vor fi livrate canti
tățile restanță ale trimestrului 
III pe sortotipodimensiuni. Iată 
Situația, conform graficelor sta
bilite : Pînă la 15 octombrie, sub 
semnul întrebării stă doar oțelul 
tras de la „Laminorul" Brăila. 
Sarcina lunii octombrie; 590 
tone, din care a livrat pînă la 
data de 15 octombrie doar 46 
tone. Cauza : asimilarea oțelului-

viața 
U.T.C.

neri mecanizatori si elevi de la 
liceele agroindustriale oentru 
pregătirea si însămintarea a 500 
ha. Tot e bine și așa !
• S-au cont merele, vin me

rele. 150 de tineri de la Odor- 
heiu Secuiesc pregătesc terenul 
centru a Planta 5 ha de pomi 
fructiferi.

IMPORTANTE ACȚIUNI 
IN INDUSTRIE

• Pentru tinerii din Bazinul 
minier al Olteniei, octombrie a 
fost lună a muncii patriotice in 
minerit. Un aspect din suita de 
acțiuni organizate cu acest prilej 
l-a constituit și activitatea de 
reconditionare «150 role bandă 
rulantă, confecționare a 50 su
porți bandă si de transport peste 
plan a 5000 tone cărbune. Pen
tru 600 de tineri nu e chiar pu
țin si fără îndoială e un argu
ment forte pentru cele ce »i-au 
propus să realizeze în noiem- 
hri#.
• 550 de tineri de la ..Electro- 

precizia" Săeele au încheiat o 
nouă săPtâmină-record in pro
ducție. Cind « vorba de rezulta
te se vorbește despre 4 500 al- 
ternatoare și 3 000 demarcare. A 
se Înțelege eă electropreeizia în
seamnă și competentă !
• E clar că le Giurgiu se află 

o adevărată mină de cupru. Ti
nerii de la .întreprinderea de 
utilai greu sînt prea bine imi
tați de cei de la Șantierul naval 
ci depășiți tot de cei de la Șan
tierul naval, Dacă cei de la 
I.C.M.V.G. umblă cu tona de 
cupru, cei de la șantier, mai 
ambițioși, dublează cantitatea. 
Cine strimte mai mult cupru 7
• Tinerii navaliștl din Brăila 

etnt pe aceeași lungime de 
undă sufletească cu cei din 
Giurgiu. Numai că ei fac altce
va. fac instalațiile electrice si 

PROPRII
rulment tras la „Laminorul" 
Brăila s-a făcut de-abia în oc
tombrie, deoarece cuptorul de 
recoacere n-a intrat în funcțiune 
in primăvară, așa cum fusese 
stabilit". După opinia reprezen
tantului ministerului, vor mai 
putea fi expediate la Alexandria 
în următoarea perioadă alte 160 
tone de otel tras, numai dacă 
vor corespunde... probelor...

Pînă atunci, producția1 de rul
menți mai poate să aștepte. Așa 
cum se așteaptă de mai multe 
luni și catalizatorii de nichel tip 
M de.la Institutul de cercetări 
pentru produse auxiliare organi
ce din Mediaș. Din cantitatea de 
1 264 kg solicitată de I.R.A., 
institutul a livrat întreprinderii 
teleormănene doar 236 kg (eu 
mult sub necesarul unei singure 
luni). După cum am.aflat de la 
tovarășa ing. Maria Cotigă, cer
cetător în cadrul institutului din 
Mediaș, capacitatea actuală în 
stația de microproducție nu poa
te satisface toate cererile. „Vom 
încerca să expediem unității din 
Alexandria circa 150 kg de cata
lizatori nichel asimilați în 
institutul nostru (se aduceau 
pînă acum din import)". Dar 
cum, in prezent, cuptorul de 
caleinare este defect, respectiva 
cantitate „promisă" este pusă 
sub semnul incertitudinii (îi).

Iată, deci, cum înțeleg colabo
ratorii problema ritmicității in 
livrgre, lichidării cit mai grab
nice a restanțelor față de între
prinderea teleormăneană. După 
cum se constată I.R. Alexandria 
nu de promisiuni duce lipsă ci 
de... materiale, pentru ea să-și 
poată recupera în cel mai scurt 
timp restanțele ia producția des
tinată exportului. Poate că aeegt 
semnal va fi recepționat in 
principal de factorii vizați, de 
partenerii care trebuie să spri
jine in această perioadă efortu
rile constructorilor de rulmenți 
pentru redresarea situației, pen
tru lichidarea grabnică a tuturor 
restanțelor. Desigur că o inter
venție mat activă din partea 
centralei (C.I.R.O.A. Brașov) «la 
ministerului de resort (M.I.C.M.) 
va putea să curme toate aceste 
neajunsuri pentru ca Ia bilanțul 
anual, întreprinderea „Rulmen
tul" din Alexandria «ă raporteze 
Îndeplinirea integrală a planu
lui la toți indicatorii.

V. RANGA
București. Moment solemn in preajma Monumentulut Eroilor 

inminarea carnetului de utecist
Foto

sanitare la trei nave pentru ex
port. O mie de tineri — o mie 
de oameni serioși.
• Vă mai amintiți de atit de 

frecventele, acum citiva ani. 
schimburi de onoare ?! Tinerii 
botosăneni au hotărît să reia 
generoasa acțiune. Recent cei de 
la Eleetrocontact Botoșani, de la 
confecții si deformări plastice 
Dorohoi au susținut cite trei 
schimburi de onoare. Onoare ti
nereții si dăruirii ei !

EFICIENTE ACȚIUNI 
POLITICO-IDEOLOGICE 

Șl CULTURAL-EDUCATIVE
Sîntem. în luna in care „de

marează" marile acțiuni ooliti- 
co-ideologice ale U.T.C. Totoda
tă. acum, duoă sezonul de vară, 
se reiau, cu si mai mult aolomb. 
acțiunile cultural-educative. în 
..ferestrele" campaniei și pe 
fondul campaniei notăm necesa
re. firești, acțiuni politico-ideo- 
lcgice si cultural-educative. • 
în Alba un schimb de experien
ță (la Clubul tineretului din 
Alba Iulia) pe tema „Modalități 
de organizare a pregătirii poli- 
tico-ideologiee a tineretului". • 
Negmt •— uh simpozion sub ge
nericul ..Sarcinile ce revin orga
nelor si organizațiilor U.T.C, 
oentru îmbunătățirea calității 
produselor". • La Casa de cul
tură din Cuttea de . Argeș — 
simpozionul „Programul parti
dului — programul nostru de 
muncă si . viață". • Comitetul 
organizației U.T.C. de la Rafi
năria Vegș din Ploiești a orga
nizat un schimb de experiență 
avînd ca temă „Perfecționarea 
pregătirii profesionale — factor 
principal în creșterea calității 
produselor", • La întreprinderea 
„Victoria" din Călan. o dezbate
re pe tema ..Sarcinile organelor 
și organizațiilor U.T.C, pentru 
întărirea disciplinei în pro
cesul de producție, contri-

(Vrmare din pag. 1)
ce. a profesat două tentative de 
admitere ia A.S.E. șl „ceva" în
cadrări la Uzinele „Vulcan", 
C-A-P- Măgurele și C.A.P. Do- 
broiești.

Ambele, în momentul de față 
nu au nici un loc de muncă.

A treia ? Doina Scrieciu are 
loc de muncă, dar, după cum 
singură mărturisește, postul de 
funcționară ia centrul de calcul 
al uzinelor „Vulcan" nu o soli
cită în mod deosebit. Chiar 
dacă nu ne-ar fi făcut această 
înduioșătoare confidență am fi 
putut-o deduce din cîteva amă
nunte. E momentul să îl re
aducem in scenă pe George 
Bordescu și să menționăm că 
in perioada cind era căutat 
pentfu ispășirea pedepsei, el 
efectua In continuare Întreruperi 
clandestine de sarcină, clientele 
fiind furnizate de Doina Scrie- 
eiu șl lucrind la același centru 
de caicul al uzinelor „Vulcan".

Sigur, fiecare plecăm de un
deva. Dar ce ne reprezintă, ne 
semnifică drept ceea ce slntem, 
este

UNDE AJUNGEM

Așadar. Bucureștiul. Gazde 
găsite ușor, lipsite de «juriozi- 

buția tineretului la realiza
rea sarcinilor de plan". • Co
mitetul U.T.C- de la între
prinderea mecanică de utilai 
Medgidia a organizat un schimb 
de experiență privind activita
tea politico-ideologică a organi
zațiilor U.T.C. ca una dintre for
mele fundamentale de educare 
si formare a tinerei generații. 
• Masă rotundă la Deva avînd 
ca subiect drumul tinărulul de 
la adolescentă la maturitate. • 
La Galați s-a desfășurat un 
festival-concurs de poezie și mu
zică intitulat „Din stejar, stejar 
răsare"-

ULTIMA ORA III
i— O nouă zi-record In pro

ducție la Uzina nr. 2 Brașov 
si Combinatul chimic Victoria. 
Producția suplimentară realizată 
înseamnă piese si subansamble. 
pentru ARO si „Dacia 1300". o 
apreciabilă cantitate de îngrășă
minte chimice. Valoarea finan
ciară a acestei zile : 150 mii lei.

— Din nou Călărași, cu fermi
tate : 6 000 de tineri au continu
at acțiunile de muncă în cam
pania agricolă. Locurile marii 
„bătălii" a recoltei sînt, jn prin
cipal, Oltenița si Mînăstirea. 
Zilnic deci. 300 tone legume și 
porumb recoltate. Se înregis
trează si depășiri !

— Cele mai talentate țesătoare 
și filatoare din unitățile de pro
fil din tară s-au întîlnit în Baia 
Mare, la faza pe tară a con
cursului profesional „Miini mă
iestre".

— Luni,',2 noiembrie, orele 19, 
la Titan-club. cenaclul Phdnix, 
condus de Florian Pit tis vă invi
tă la noua șa ședință din pro- 

' gramul căreia se detașează fil
mul ..Veselie la Acapulco" (co
mentat de Liviu Tudan) si au
diția concertului formației Iris.

Grupaj realizat de 
EUGEN MIHAESCU

tate în ce privește identitatea și 
preocupările, măcar de bază ! 
ale chiriașelor,"’ interesate doar 
de calibrul contribuției lor „la 
buget". (Angela Minăstireanu 
nu are, după 11 ani de viețuire 
în Capitală nici măcar viză de 
flotant !).

Așadar, o nouă viață. Cunoș
tințe proaspete, iată-1 șl pe Teo 
(nu știu dacă âm caligrafiat bine 
numele de Teodor) student la

FINAL PREVIZIBIL
„termocentrale nucleare" care 
aducea in garsoniera închiriată 
de Angela cetățeni străini rao>- 
lăți, iată-1 și pe „neurochirur
gul" Gheorghe Bordescu, ama
tor de băuturi fine |i culant pină 
la limitele Incredibilului pe 
spezele credulelor sale „pa
ciente", iată-1 și pe Inginerul 
Dan Tanislav doritor să înte
meieze o nouă familie Și gă
sind-o drept parteneră adec
vată scopului pe Doina Scrieciu, 
iată-i... pe numai citiva dintre 
„stîlpii societății" care l-a

FESTIVALUL NATIONAL.CINTAREA ROMÂNIEI

LA UMBRA VEDETELOR
ÎN FLOARE

„Nu mă îndoiesc că ați auzit 
de binecunoscutul ansamblu de 
cintece și dansuri populare Și- 
rgagul al combinatului nostru, 
îmi declara tovarășul Aurel 
Cosma, secretarul comitetului 
U.T.C. al Combinatului de în
grășăminte chimice din Tg. Mu
reș. Este o formație cu care, din 
motive întemeiate, ne mîndrim. 
E destul să menționez că am 
cucerit încă o dată locul I pe 
țară in cadrul Festivalului na
țional «Cintarea României-".

Este, desigur, o performanță 
cu care cei de aici sînt intr-ade- 
•vâr in drept să se mindrească. 
Succesele ansamblului sînt con
firmate de calitatea spectacole
lor prezentate in turneele des
fășurate în Turcia (anul aces
ta) și în R.P. Bulgaria (anul 
trecut). Se fac acum „recrutări" 
pentru împrospătarea colectivu
lui. Și, cum îi e dat din cind in 
cind oricărui reporter, am fost și 
eu martor al unei „secvențe" 
semnificative : secretarul comite
tului U.T.C. tocmai discuta la 
telefon cu cîțiva tineri care soli
citau relații pentru a participa 
la „probele de admitere" în ca
drul ansamblului. Am stat de 
vorbă cu una din talentatele 
membre ale formației, tlnăra 
dansatoare Ana Bota, care mi-a 
dat cîteva interesante informa
ții ce explică in bună măsură 
succesele echipei. Căci, să nu 
uităm, rezultatele oricărei for
mații de artiști amatori sînt exJ 
plicate în primul rlnd de reper
toriu. Acest repertoriu poartă in 
mod clar amprenta preocupării 
de a valorifica tradiția folclori
că locală. In frunte cu instruc
torul formației Ilie Ilieș, mem
brii echipei se deplasează în 
diverse comune pentru a obser
va specificul unor foțpie ale 
artei coregrafice populare, pen
tru a putea respecta tradiția, 
totodată depuntndu-se eforturi 
susținute de recreere a ei din- 
tr-un unghi de vedere al sensi
bilității contemporane. „Am fost 
astfel la Bobohalma, îmi spunea 
interlocutoarea mea, o comună 
din apropiere, precum am fost și 
in alte localități ca Tușin, Berea 
etc. Am studiat dansurile speci
fice locului. Ferindu-ne de a 
ajunge la „stilizări" care capătă 
aspectul deformării, ne-am stră
duit ca ceea ce înfățișăm noi pe 
scenă să nu fie o simplă copie
re a celor văzute, ci să apară 
ca o evidentă, că interpreții se 
dovedesc a fi niște tineri de azi 
care susțin un spectacol pentru 
alți tineri de azi".

De Ia electricianul Vasile Bu- 
țiu, un alt membru de nădejde 
al formației, am aflat că, deși 
pregătirile în vederea spectaco
lelor nu se desfășoară în cele 
mai bune condiții, deși sarcinile 
de producție sînt numeroase, 
necesită eforturi deosebite, deși 

îngăduit și prin aceasta prote
jat pe G.B.

O micro-lume nu numai prin 
faptul că este populată de 
puține personaje, ci prin mi
cimea aspirațiilor, a idealurilor, 
a preocupărilor. O slujbă esti
vală „sezonistă" și un ciștig 
capabil ’„să acopere iernile"... 
Iernile, în care, cine „nu iese" 
primește la domiciliu, tot ce îi 
poate asigura un confort aparent 

și un amuzament efemer. Și, 
fără îndoială, un venii cit de 
cit sigur.

„Cit timp nu am lucrat (11 
ierni, s.n.) m-am întreținut din 
bănii puși deoparte, precum și 
din ce îmi trimitea tata (pen
sionar — s.n.), ne declară cu 
oarecare candoare Angela Mi
năstireanu.

„Știți, tatăl meu știe că lu
crez la uzinele „Vulcan" încă 
din 1974, de cind am plecat din 
Caracal...".

De atunci nu a venit să te 
vadă în București ? 

mulți dintre tineri sînt seraliștl 
etc,, cei 60 de membri ai ansam
blului se adună cu regularitate 
de 2—3 ori pe săptâmină la re
petiții. „Fără strădanii sistema
tice, succesele nu sînt de 
conceput", remarca el. In afară 
de formația aceasta — din rin- 
dul căreia ăr mai fi de citat ti
neri precum tzidor Tudoran, 
loan Popa, Maria Șuteu, loan 
Sabău, Vasile Popa — mai 
există în întreprindere o echipă 
de montaj literar-artistic care a 
promovat pină la faza interju
dețeană în ediția actuală a Fes
tivalului național „Cintarea 
României"...

Ce păcat că un reporter este 
curios din fire ! Am întrebat, 
care ar mai fi alte activități cul- 
tural-artistice desfășurate aici, 
ce acțiuni cu caracter educativ 
și atractiv în egală măsură au 
avut loc din inițiativa organiza
ției de tineret, ce rezultate s-au 
obținut etc., etc. Am aflat că 
există un solist de muzică folk 
(Dan Cornel) care a ocupat 
locul I la faza I județeană. Mai 
există și un alt solist de muzică 
folk, Mircea Liviu... O suficiehț 
de îndelungă practică a docu
mentării pentru articole privind 
activitatea artiștilor amatori m-a 
făcut să nu prevăd nimic de bun 
augur în cele ce aveau să 
urmeze. Intr-adevăr, alte forma
ții nu există. Iar montajul lite
rar, despre care aminteam adi
neaori, este recent înființat șl 
nu a prezentat pină acum decit 
un singur spectacol. Intr-un 
cuvînt, cam toate eforturile sînt 
canalizate așadar în direcția an
samblului. El este elogiat (și 
merită a fi intr-adevăr elogiat), 
dar în felul acesta ne întoarcem 
la mai vechea problemă a echi
pei — „vedetă" — despre care 
se tot referă trecindu-se foarte 
repede peste faptul că totul se 
rezumă la ea. Nu există astfel 
o formație de brigadă artistică 
la nivelul întreprinderii, dai- nici 
Ia nivelul diferitelor organizații. 
Oare să nu fie o problematică 
susceptibilă a fi tratată In pro
gramele de brigadă, oare să nu 
existe realizări demne a fi popu
larizate sau puncte nevralgice 
care reclamă șfichiuirea nemi- 
los-necesară operată cu instru
mentele satirei ? ! „Ba încă 
cum ! mi-a replicat plin de con
vingere tovarășul Cosma. Numai 
că, vedeți dumneavoastră, ne 
lipsesc textierii. Pe de altă 
parte, a existat aici într-adevăr 
o brigadă cu vreo 4—5 ani In 
urmă, care s-a destrămat. Băie
ții, dacă au văzut că nu prea 
au succes, s-au descurajat...".

Iată un punct de vedere de un 
pesimism care numai argumen
tat nu este. De unde știm că, 
dacă nu au avut succese pină 
acum, nu vor avea de acum 
Înainte î Pe de altă parte, al-

— Ba a fost, dar între două 
trenuri... După cumpărături...

. Doina Scrieciu, cum spuneam, 
lucrează. In două schimburi, iar 
ea, de predilecție, în schimbul 
II. Nu pentru ca fetița ei și a 
Iul Tanislav, un copil în vîrstă 
de cinci ani (ce vreți, anii trec 
și, de cind a sosit D.S. în Bucu
rești, s-au scurs deja vreo șap
te ') să beneficieze de suprave
ghere neîntreruptă, ci fiindcă 

dimineața, In lipsa de acasă a 
inginerului să se poată organiza 
la domiciliul său tot felul de 
petreceri. Să nu vă imaginați 
că protagoniștii distracțiilor ma
tinale sînt niște necunoscut» 
pentru Inginer. Mîrela a stat în 
gazdă la ei timp îndelungat, pe 
Angela o cunoaște, George Bor
descu l-a tratat cu... nu, n-a fost 
whisky, ci o băutură de vreo 70 
de Iei. A... da ! am fost odată 
cu el și cu alții la restaurantul 
„Mărul de aur", uite că acum 
mi-am amintit... Cine să creadă 
că nu-i doctor, cind o dată a 

cătuitori de texte sînt de găsit 
foarte adesea in rindul tinerilor 
înșiși din întreprindere. Este 
vorba aici, fără îndoială, de o 
optică greșită : numai dacă ar fi 
vorba de un textier „consacrat" 
putem avea încredere, iar cău
tarea unpr tineri dornici să se 
înhame la această treabă — 
talentul nativ fiind aici spriji
nit tocmai de cunoașterea, prin 
forța lucrurilor, a problemelor 
concrete cu care se confruntă 
colectivul de muncă — este tot
deauna privită cu o nejusti- 
ficată neîncredere. E drept (iar 
inițiativa e lăudabilă), la can
tina întreprinderii se organizea
ză din două in două săptămîni 
6eri cultural-distractive. „S-ar 
putea.face totuși mult mai mult, 
remarca tînărul strungar Szabo 
ArpAd. De exemplu, chiar aceste 
seri ar putea fi ținute săptămî- 
nal. Pe de altă parte, e adevărat 
că aici se fac interesante con
cursuri pe teme politico-ideolo- 
gice cu participarea unor echipa
je alcătuite din trei-patru mem
bri din cele 30 de organizații ale 
întreprinderii noastre. Mă întreb 
însă de ce aceste concursuri cu
nosc doar faza -finală-, de ce 
nu există o fază premergătoare 
cu participarea largă a tinerilor 
la nivelul fiecărei organizații, că 
amatori ar fi destui !... De ase
menea, acestor concursuri și 
obișnuitelor seri de dans care 
le urmează, nu înțeleg, iarășf» 
de ce nu li se adaugă partici
parea formațiilor noastre, a an
samblului în primul rînd".

„Ața e, ce mai încolo-încoace, 
adaugă colegul său strungarul 
Alexandru Cătană, că se pot 
face aici mult mai multe. Sigur 
că atitia dintre noi am fi dor
nici să activăm în cadrul unei 
brigăzi sau să participăm Ia 
cicluri sistematice de acțiuni 
(iar nu una-două, ținute din 
vreme în vreme), privind edu
cația materialist-dialectică și 
ateist-științifică".

Celor de mai sus le aduce 
completări pe un ton convins, 
patetic chiar, însuși secretarul 
comitetului U.T.C. „îmi amintesc 
— declara tovarășul Cosma — 
cind eram secretarul uneia din
tre organizații se cîntau înain
tea adunărilor generale niște 
cintece că ți-era mai mare 
dragul să le asculți".

Și nouă, firește, ne-ar fi fost 
de mai mare dragul dacă în Ioc 
de asemenea considerații nostal
gice. am fi auzit de prezenta 
unui cor muncitoresc, dacă, în 
locul amintitelor considerații 
fataliste am fi găsit o brigadă 
artistică ; dacă, in sfîrșit, arti
colul de fată ar fi putut să se 
continue pe „tonul" considera
țiilor pozitive cu care a început.

VICTOR ATANASTU

venit U noi la bloc cu o ..Sal
vare" 7

— Tovarășul... — îi îhtreril- 
pem tirada. Insul acesta a făcut 
întreruperi de sarcină, fără să 
aibă dreptul și să posede cali
ficarea necesară; Uneori, a fo
losit chiar locuința dumneavoas
tră, apartamentul proprietate 
personală din str. Pantelimon 
nr. 258.

— Dacă nu eram acasă, nu 
răspund pentru ca s-a întimplat 
în lipsa mea — conchide imper
turbabil.

îi amintim că „George" are la 
activ și un deces. Dacă locul 
crimei ar fi fost propria-i lo
cuință 7 Și, îi reamintim, pen
tru că era firesc să cunoască 
acest lucru, că proprietarul unei 
locuințe este responsabil de 
tot ce se petrece in incinta ei, 
cu girul sau participarea per
soanelor pe care a acceptat să le 
găzduiască. ' .

Nu, în Încheiere nu putem 
spune, așa cum nici nu am putut 
începe această istorie ca pe un 
basm care se termină cu „ani 
încălecat pe-o șa“. Asta pentru 
că atunci cind un cal, fie el și 
al unui crai, cind intră într-o 
baltă de mizerie, dacă nu vrea 
să mai iasă, singura soluție ar 
fi să pui biciul pe el și să-î 
spui ajunge.

DEPRINDERI AMMENTARE, POTRIVIT
TRADIȚIILOR DAR ȘI CERINȚELOR ȘTIINȚEI

— Cerealele intră în alimen
tația întregii omeniri, insă can
titățile consumate variază în li
mite largi de la un popor la 
altul. Cu toate eă in ultimii ani, 
odată cu creșterea nivelului de 
civilizație al poporului nostru, 
consumul de cereale pe cap de 
locuitor a scăzut, el se situează 
încă în fruntea tarilor europene.

— Se știe eă făina Și deriva
tele de cereale șipt uțile orga
nismului uman in pi;ineipal «rin 
«portul de glucide și în mod se
cundar prin aportul de proteine. 
Produsele cerealiere trebuie să 
furnizeze jn cadrul unei alimen
tații raționale circa 76—80 la 
sută din necesarul de glucide si 
să acopere 30 pină la 50 la sută 
din trebuințele energetice ale 
organismului uman- Protei
nele din cereale, care se 
găsesc in proporție de 7 pină 
la 16 la sută, fiind sărace 
în liziriă (aminoacid esen
țial, necesar în procesul de 
creștere), au o valoare nutritivă 
rnv.it inferioară proteinelor de 
origine animală. în pe privește 
conținutul de vitamine, trepuie 
reținut faptul că grupul de vi
tamine B șl E se află într-e can
titate mai mare în bobul de ce
reale. in timp ce. in făină și de
rivate. cantitățile sînt mai scă
zute. Prin coacere se inacțivează 
încă 15—20 la sută din vitamina

Interviu eu prof. dr. SERGIU MANESCU. 
directorul Institutului de Igienă și Sănătate Publică

Bi și 5—10 la sută din celelalte 
vitamine; pierderile pot fi di
minuate eind aluatul se prepară 
din făină integrali iar bucățile 
ce se supun coacerii șînt mai 
mici.

Cu toate eă la noi se consumă 
mai multă piine și derivate de 
cereale, studiile făcute în dife
rite zone geoeconomiee ale tării 
arată că glucidele sint scăzute 
față de cerințele organismului. 
Aceasta se datorește consumu
lui scăzut de cartofi, legume și 
fructe. fapt care conduce la 
dezechilibrarea alimentației. Or, 
hotăritor în desfășurarea nor
mală a proceselor metabolice 
este atît varietatea cit si felul 
în care se asociază alimentele In 
compunerea meniului zilnic.

— Prîn Decretul Consiliului 
de Stat sînt alocate pentru con
sum 180 kg cereale (grîu si po
rumb) și derivate pe cap de lo
cuitor. Este suficientă această cantitate 7

— Așa cum am arătat, consu
mul de produse cerealiere pe 
cap de locuitor este ah de an în 
scădere ’ în anul 1975 el era de 
189 kg. in 1977 de 186 kg, ajun- 

glnd în 1988 sub limita cantității 
menționate In Decret. Cantitatea 
alocată este peste nevoile de 
consum ale populației. Dar, in 
legătură cu aceasta, trebuia re
liefat un alt aspect, deosebit de 
important și anume «cela că 
statul asigură aceste cantități de 
cereale la nivelul obiceiurilor 
alimentare (fie poporului nostru. 
Iată care ar trebui să fie con
sumul de pline și făinoase după 
datele științei alimentației : 
neutru popii între 1—12 ani ne
cesarul zilnic variază de ia 
HO grame la 300 grame ; pen
tru adolescenți : 300—400 gra
me ; femei tn perioada activită
ții 310—360 grame : bărbați de 
virată activă : 380—600 grame 1 
vtrstnlcii t 270—330 grame. Acest 
consum rațional de pline Si pro
duse făinoase ar conduce la un 
consum mediu anual de circa 
100 kg făină pe cop de locuitor, 
ceea ee reprezintă 80 la sută din 
cantitatea de făină pusă la dis
poziția populației prin Decret.

— tn această situație, ee re
comandați consumatorilor 7

— Tinînd seama de progre

sele Înregistrat# de știință tn 
toate domeniile. Inclusiv în cel 
al alimentației, socotesc că tre
buie să se Înțeleagă de întreaga 
populație neceaitatea trecerii de 
la o alimentație empirică Ia o 
alimentație fundamentată știin
țific. în acest sens, fiecare tre
buie să înțeleagă că. In acope
rirea trebuințelor metabolice, 
importantă nu este numai va
loarea nutritivă a fiecărui ali
ment In parte, ci, In mod deose
bit. capacitatea nutrițională a 
alimentației zilnice in totalitatea 
ei. Iată de ce este atit de nece
sar consumul zilnic de preparate 
calde, în compoziția cărora să 
intre cit maț multe zarzavaturi 
și cartofi, alături de cantități 
rationale de carne și grăsimi. 
Felurile de mincare trebuie să 
fie consumate cu garnituri de 
leguma «rude, salate de iarnă 
sau niurături. ih acest fel. con
sumul de pline scade iar valoa
rea calorică a alimentației și ca
pacitatea ei nutrițională cresc. 
Descreșterea Consumului dc ce
reale este un fenomen care s-a 
înregistrat tn toate țările pe mă
sura civilizării lor. in acest con
text ne Înscriem și noi. în ulti- 
thii 13 ani, consumul de cereale 
fiind in continuă scădere.

DOMNIȚA VĂDUVĂ 

ționăm pe baza fișelor de să
nătate. la educarea tinerilor 
în spiritul unei alimentații 
rationale, echilibrate.

— în acest sens și-a în
dreptat preocuparea și bu
cătarul nostru sef. Victor 
Catană — ne spune tovară
șul Ion Scintele, președintele 
cantinei. împreună cu comi
tetul cantinei, am alcătuit un 
plan strict de aprovjzonare 

EXPERIENȚA 
UNEI CANTINE- 

RESTAURANT
cu legume proaspete, în plus 
fată de alti ani. Am alcătuit 
un meniu de legume pentru 
două zile din săptămfnă, 
cind prezentăm peste 15 sor
timente. in funcție de sezon. 
De doi ani se cultivă in se
rele întreprinderii legume si 
cartofi. Anul acesta, prin 
culturi succesive, s-au obți
nut 1 584 kg roșii. 110 kg go
gonele. 1 390 kg salată, 62 kg 
de castraveți ș.a. realizînd 
însemnate economii.

La ora 11 sala de mese este 

Ia fel de plină. Bufetele o- 
feră meniuri de salate din 
legume fierte si, crude, mîn- 
căruri calde și reci, consis
tente. Deși multi sint tineri, 
știu să-și aleasă felul de 
mincare cel mai corespunză
tor.

La ora 15,30 se servește 
prînzul. De fapt se consumă 
masa principală pentru amin- 
două turele. Muncitorii ser

vesc hrana cea mai abun
dentă în vitamine. Ciorbe de 
carne, de legume, iahnii de 
legume cu 81 fără carne, de
sertul. Cerințele sint mari.

— Eu am servit iahnie de 
cartofi cu măsline, din cu
riozitate — ne spune Maria 
Marinescu. A fost foarte gus
toasă și de aceea am cerut și 
reteta. Ni se nun la dispozi
ție multe asemenea posibili
tăți de a diversifica meniul, 
aleglnd de fiecare dată alt
ceva, la fel de bogat în vita

mine sî gustos, bine prezen
tat.

— Dintotdeauna bucătăria 
noastră — ne explică bucă
tarul Victor Catană — a pre
parat mîncărurl de legume 
sub formă de salate crude 
sau fierte, bogate în vitami
ne. Sosurile de legume fierte, 
date prin sită, șau făcute 
piureuri, vitaminizate cu ver
dețuri proaspete, tăiate mă
runt și date prin unt. sint re
comandate muncitorilor car# 
stau ore întregi cam in a- 
ceeași poziție, cum sînt la 
noi la tricotaje si croitorie. 
Excesul de pîine a fost eli
minat. raționalizarea fiind 
necesară fiecărei persoane, 
indiferent de profilul muncii; 
Am intilnit oameni care min- 
cau o pîine pînă ajungeau 1# 
serviciu. Și se mulțumeau 
doar cu atit. Tocmai de aceea 
oferim consumatorilor mai 
multe feluri de mincare. îi 
informăm permanent în pri
vința retetarului cel mai po
trivit cu sezonul și anotimpul 
respectiv.

După numărul oamenilor 
muncii care frecventează 
cantina ne putem da seama 
de seriozitatea cu care se 
privește problema educării 
fiecărui om al muncii in sen
sul unui consum rațional, 
prezentîndu-se zilnio un me
niu alcătuit după criterii 
științifice.

ANGELA DJIGOLA



„SClNTEIA TINERETULUI" pag, 3 JOI 29 OCTOMBRIE 1981

PROBLEMA APEI cere soluții, dar mai cu seamă aplicarea 
fermă a reglementărilor și programelor existente

LA C. C. H. DROBETA-TURNU SEVERIN

„JUMATE-JUMATE“,0 MĂSURĂ GREȘITĂ 
ÎN BALANȚA CONSUMULUI 

și recirculArii apelor industriale
NECESITĂȚI ȘI RESURSE

Dezvoltarea multilaterală a țării a condus la creșterea solicitării resurselor naturale de 
apă. Astfel, dinamica creșterii cerințelor de apă în Românio a cunoscut un ritm extrem de 
ridicat : • 1950 — 1 miliard mc • 1960 — 2,6 miliarde mc • 1970 — 9,9 miliarde mc • 1980 20 
miliarde mc • 1985 (estimat) - 28 miliarde mc • 1990 (estimat) - 35 miliarde mc.

• Pe rîurile interioare se scurg anual 37 miliarde mc (circa 1 800 mc/an și locuitor), 
cu o repartiție neuniformă atît în timp cit și în spațiu • Peste jumătate din volumul anual de 
apă se scurge in mai puțin de 3 luni, restul timpului fiind debite mici. De aceea, In regim na
tural, din stocul de 37 miliarde mc pe an poate fi utilizat numai circa 5—6 miliarde mc pe an 
• Apa subterană de mică și mare adîncime :circa 8 miliarde mc pe an din care numai jumătate 
constituie surse de alimentare cu apă.

Coloanele de absorbție a amoniacului de la secția azotat, de amoniu 
constituie o realizare deosebit de valoroasă a Combinatului de în

grășăminte chimice din Tirgu Mureș

ÎN JUDEȚUL MUREȘ

Pertfni păstrarea echilibrului ecologie, pen
tru protejarea mediului înconjurător, în con
dițiile dezvoltării impetuoase a industriei, și 
urbanizarea localităților, avem o lege științific 
fundamentată — Legea 8/1974 — care regle
mentează cadrul general de gospodărire a 
apelor, această prețioasă bogăție națională ; 
există, de asemenea, Decretul nr. 414/1979 — 
prin care se prevede ca pînă în anul 1991 să nu 
mai existe practic localitate și obiectiv econo
mic fără stație proprie de epurare a apelor 
uzate. Firesc, în strînsă concordantă cu aceste

acte normativei, în fiecare județ au fost stabili
te programe eoncrete de acțiune. Desigur, in 
acest context, problema care se pune este să 
se respecte cu strictețe prevederile legale, mă
surile stabilite. Și in județul Mehedinți, por- 
nindu-se de la situația existentă la finele cin
cinalului 1978—1980, a fost adoptat un program 
de măsuri pentru fiecare etapă pină la sfîrșitul 
actualului deceniu. Programul este, conside
răm noi, valoros, cu mare eficiență pentru în
treaga economie națională, dar eu condiția ca 
el să fie materializat Întocmai".

„POLUANTII DE NOAPTE44 sau despre 
ceea ce se întimplă cînd scade vigilența 

în schimburile II și III

STATUIE DE EPURARE 
FAC ȘI EEE PARTE DIN 
PIANUL DE INVESTIȚII!

Pornind de 1a această declara
ție apartinînd tovarășului Florea 
Popescu, directorul Oficiului de 
gospodărirea apei din. județul 
Mehedinți, ne-am propus, în ca
drul unei recente anchete, să ne 
oprim în special asupra modu
lui ctun se respectă prevederile 
legale amintite.

Ne-am deplasat la C.C.H. 
Drobeta-Tumu . Severin însoțiți 
do specialiști ai Oficiului de 
gospodărirea apelor. Aflăm că 
pentru recircularea apelor uzate, 
această unitate (prin natura re
ziduurilor sale, poluantă) dispu
ne de 2 pîlnii decantoare la 
secția de hîrtie miez si hîrtie 
capac, o instalație de recuperare 
fibră polidisc (de preepurare) și 
o stație de recuperare finală. 
Deci, aici problema principală 
care se pune o constituie, pe 
lingă curățirea apelor ce urmea
ză a fi deversate în pîrîul To- 
polnița, recuperarea unei impor
tante cantități de fibră de celu
loză ce urmează a fi reintrodu
să în circuitul producției. Pri
ma întrebare : sînt utilizate cu 
maximum de randament instala
țiile respective ? Răspunsul pri
mit de la inginerul Constantin 
Mușat, șeful serviciului progra
mare. pregătire și urmărire a 
producției, nu este în măsură să 
ne satisfacă. Pentru că randa
mentul de recuperare a fibrelor 
în aceste stații nu este decît de 
70 la sută. Practic, în fiecare oră

Consumul de apă (me/to)

Produsul proiectat preliminat 
(centrală)

realizat

1. celuloză albită 263 300 330
2. semiceluloză 75 150 159
3. hirtie capac 125 390 433
4. carton duplex 150 580 639

Chiar din simpla analiză a a- 
cestui tabel reiese clar că aici 
se aplică un sistem total neco

sînt deversate în apa Topolnițeî 
(se poate citi și apa sîmbetei !>, 
1,5 tone fibră. Adică fibră care 
înseamnă în primul rînd masă 
lemnoasă, apoi energie electri
că, abur pentru focare, fierbere, 
deci importante pierderi eco
nomice... Ne interesăm în aceste 
condiții care este cantitatea de 
sticlă recuperată. Răspunsul: 

'.„circa 20—25 tone în 24 de ore".
Cu alte cuvinte se merge cam 
pe ideea din „jumătate — în ju
mătate". deci nici măcar de 70 la 
sută. Principala cauză a acestei 
situații o reprezintă, așa ctun 
aveam să ne convingem și noi, 
nefuncționarea unor stații de 
preepurare din cadrul secțiilor 
care au sitele de la filtre sparte, 
care lasă să se strecoare către 
stațiile finale cantități mult mai 
mari de fibră decît cele care vor 
fi recuperate în cadrul acestora. 
Și atunci, firesc, surplusul este 
deversat. Mai sînt desigur și alte 
cauze ridicate chiar de către 
beneficiar, între care se situează 
și indisciplina tehnologică, deci 
o cauză subiectivă ce poate fi 
ușor eliminată prin intervenția 
promptă, operativă a factorilor 
responsabili. Dar...

Un alt aspect asupra căruia 
ne-am propus să ne oprim în 
contextul temei abordate, îl re
prezintă și consumul exagerat 
de mare de apă la absolut toate 
produsele combinatului. Iată si
tuația consumului de apă la cite- 
va din produsele de bază : 

respunzător în ceea ce privește 
utilizarea acestei bogății care este 
apa. Nu numai că nu se respec

tă cotele prevăzute în proiect, 
dar se depășesc substanțial chiar 
și cele acordate (cu mare larghe
țe) de către centrală. Cauzele 
sînt și ele multiple, incepind de 
la lipsa unor aparate de măsură 
pe secții (debitmetre) pentru ur
mărirea consumului, și deci po
sibilitatea de raționalizare și 
reîncadrare în normele prevă
zute. continuînd cu pierderile 
de apă (constatate și de către 
noi în cadrul, raidului) prin ne- 
etanșeizarea conductelor și a in
stalațiilor și încheind cu neres- 
pectarea tehnologiilor, cum re
cunoștea chiar inginera Lelia 
Stănică, responsabila cu gospo
dărirea apelor la C.C.H. Drobe- 
ta-Turnu Severin.

Desigur comentariile în condi
țiile date par inutile. Soluțiile 
sînt la îndemînă și ele sînt cu
prinse într-un amplu program 
de măsuri, precum și în afirma
ția tînărului Constantin Mușat : 
„Pentru redresarea situației pre
zentate, am propus un ansamblu 
de soluții între care aș dori să 
menționez realizarea unei stații 
de recuperare a „refuzului" de 
la secții, care ar ușura foarte 
mult stațiile de epurare, utiliza
rea apelor prelucrate la secțiile 
de fibră în cadrul altor secții 
cum ar fi spre exemplu apa fil
trată în polidisc la semiceluloză. 
Dar cel mai important lucru tre
buie să-1 constituie eliminarea 
pierderilor tehnologice prin dis
ciplinarea oamenilor, conștien
tizarea lor în legătură cu impor
tanța gospodăririi fiecărui gram 
de apă și recuperarea întregii 
cantități, care acum se pierde 
prin deversare". Sîntem întru 
totul de acord. Dar cit timp și 
cită apă trebuie să mai curgă 
pînă la materializarea acestor 
soluții ?

ION D. CUCU

Prevenirea poluării riului Buzău care primește, numai în dreptul 
municipiului, 80 la sută din volumul total al apelor uzate menajere 
și industriale evacuate de la folosințele din județ, nu se poate reali
za decît prin acțiuni energice din partea tuturor unităților consu
matoare de apă. Se remarcă faptul că in multe întreprinderi proble
ma protecției apelor a fost abordată cu aceeași răspundere ca și 
cele de producție — Întreprinderea de contactoare, întreprinderea de 
mase plastice. Filatura de lină, Textila— existind totuși și unități 
in care se tergiversează nejustificat punerea la punct a unor insta
lații care să reducă gradul de impurifieare a apelor. Din eșalonul 
lor se detașează întreprinderea metalurgică, întreprinderea de sti
clărie Berea, Depozitul PECO, întreprinderea de sirmă și produse 
din sirmă. Pe parcursul a două zile, prin sondaj, am urmărit și noi 
activitatea stațiilor de epurare de la Întreprinderea de sirmă și pro
duse din sirmă Buzău.

Unitatea este dotată cu insta
lații de epurare a căror putere a 
fost depășită in ultimii ani da
torită creșterii capacităților de 
producție. In prezent, se depun 
eforturi pentru obținerea apro
bărilor necesare lărgirii ei în 
anul 1982. In aceste condiții, cei 
30 de oameni conduși de ingi
nera Gabriela Popa încearcă să 
facă față. Cum ? Pînă la extin
dere ău primit și unele dero
gări. De pildă, conținutul de 
fier în loc de 1 gram/litru poate 
să fie pină la 3 grame. Dar și în 
aceste condiții unitatea dever
sează ape cu un conținut de fier 
de 2—4 ori mai mare decît nor
mele admise. în noaptea de 27 
octombrie ne-am aflat și noi în 
întreprindere, urmărind cursul 
apei din secții către stațiile de 
epurare și de aici spre riul Bu
zău. La ora 18,00. la stația de 
neutralizare echipa coordonată 
de Ilie Bobi se pregătea să pre
dea schimbul. întocmiseră chiar 
și raportul de tură. Din el nu 
reieșea nimic deosebit. Ceea ce 
măi uită ei să facă tine de mo
dul cum asigură funcționarea u- 
tîlajelor. De pildă, două suflan- 
te nu merg. Ni se motivează că 
s-au încălzit si le mai lasă un 
timp în repaus. în altă împre
jurare ni se mai motivează că 
stația este’situată lingă căminul 
de nefamilisti si face prea mult 
zgomot. Oricum, suflantele sînt 
deosebit de importante pentru 
că ele înlesnesc neutralizarea 
fierului aproape de procentul 
normal.

Stația Lurgi primește soluția 
de la secțiile TOM și decapare. 
După ce se epuizează acidul din 
decapare și concentrația de fier 
ajunge la 80 la sută, emulsia este 
dirijată spre această instalație. 
Concret aici se separă prin pro
cedeul cristalizării sulfatul fe
ros care este si recuperat. Dar 
datorită nefunctionării stației la 
întreaga capacitate. în loc de 
3 000 tone cit trebuia să se re
cupereze nu s-au realizat decît 
500 tone. In aceste condiții se 
pune întrebarea firească. de 
altfel : Nu cumva ceea ce ră- 
mîne trece de statie si de cele
lalte puncte aiungînd în riul 
Buzău ? Șeful de echipă Aure
lian Ionescu este de părere că 
de aici spre neutralizare apa 
pleacă cum trebuie. Pe ce se ba
zează nu pricepem. Pentru că, 
deocamdată, nu se face nici o a- 
naliză. în schimb laboratorul 
chimic de la secția zincare este 
mult mai prompt. Buletinele de 
analiză pe care le emite nu mai 
dau posibilitatea de replică ni
mănui. In ziua de 27 octombrie 
laborantele Elena Bălan si Ste- 
liana- Petre au constatat urmă
toarele : Ia neutralizare apa 
conținea (la ora 8,00) 2,96 gra
me fier/litru iar la ora 16.00. la 
poartă (punctul final) 1,53 gra
me. ..Ce se întimplă cînd con
centrația de fier este peste 1 
gram limita admisă?" „Anunțăm 
laboratorul central și pe cei de la 
neutralizare". ..Dar noaptea ?“ 
„Nu prea avem pe cine." Am pus 
aceste întrebări pentru că în 

noaptea de 27 octombrie. Ia ora 
2,00, cantitatea de fier era la 
statia de neutralizare de 7,80 
grame/litru. Deci de aproape opt 
ori mai mare decît limita admisă. 
Or, pînă la proba următoare 
cea de la ora 10,00 nu s-a în- 
tîmplat mare lucru. Timp în 
care apa a ieșit din unitate cu 
un procent variind între 3 și 4 
grame de fier pe litru.

Am insistat asupra acestor a- 
mănunte tehnologice pentru că. 
se pare, neajunsurile se mani
festă. de regulă. în schimburile 
doi și trei. Noaptea supraveghe
rea instalațiilor lasă de dorit. Cu 
acest lucru este de acord și in
ginera Gabriela Popa care coor
donează activitatea stațiilor. 
Prezentindu-i la sfîrșitul docu
mentării aspectele întilnite in
sistăm și pe cauze de altă na
tură. La stația Lurgi lipsesc 
pompele de vid. S-au făcut de
mersuri către întreprinderea A- 
versa. dar comenzile nu au fost 
onorate. Chiar dacă au fost 
montate utilajele pentru instala
ția de var hidrat Ia Stația de 
neutralizare. deocamdată nu 
poate funcționa din cauza com
presorului care se află la o dis
tantă prea mare. Tot la această 
statie nu funcționează nici po- 
dul-racleți. La statia de neutra
lizare. nefunctionind cum tre
buie suflantele, nu tot fierul pre
cipită si atunci nu se poate sta
bili precis concentrația de var 
care trebuie adăugată. Totodată 
aici trebuie respectat cu rigoare 
și timpul de decantare stabilit. 
Așadar, peste cauzele obiective 
se așază și o serie de cauze 
care tin de modul în care este 
asigurată funcționarea normală 
a instalațiilor de care dispune în 
prezent unitatea. Iar consecin
țele nu sînt deloc de neglijat. 
Chiar si la un debit mare, cum 
are riul Buzău, poluarea cu sul
fat feros are importantă. Nu 
acum, ci în perspectiva cîtorva 
ani. timp în care Cerul se stre
coară lent în pînza freatică.

DUMITRV ION DINCĂ

Județul Mureș este unul din
tre județele în care toate cen
trele urbane se alimentează cu 
apă potabilă din surse de su
prafață. Din cei peste 2 300 km 
cit numără rețeaua hidrografică 
a județului, 660 km sînt folosiți 
în mod organizat pentru ali
mentarea cu apă. Tîrnavele, Ni- 
rajul, Gurghiul, Sovata, Mure
șul. Lutul, Lechința sînt prin
cipalele cursuri de apă.

— Cu toată dezvoltarea care a 
cunoscut-o județul Mureș în ul
timii 10—15 ani, relevă chimista 
Aspazia Suha, șef de comparti
ment la Oficiul județean Mureș 
pentru gospodărirea apelor, im- 
purificarea apelor de suprafață 
a staționat datorită măsurilor 
luate.

Aproape 300 milioane lei este 
valoarea instalațiilor și stațiilor 
de epurare construite la unități
le considerate ca fiind mari 
surse poluante, cum sînt Combi
natul chimic din Tlrnăveni, 
Combinatul de îngrășăminte 
chimice din Tirgu Mureș, Com
plexul porcin Gomești. în ora
șele Reghin, Sovata și în alte 
părți. Cu toate acestea, din cei 
aproximativ 120 milioane metri 
cubi de apă. cu anumite grade 
de impurifieare. ce se dever
sează anual în județul Mureș, 
doar 22 milioane mc. sînt epu
rate corespunzător. 91 milioane 
mc fiind insuficient epurate, iar 
aproximativ 7 milioane mc sint 
total neepurate.

Explicații există. Exceptînd 
orașul Reghin care dispune de 
o stație de epurare completă, 
mecanică și biologică, exploa
tată în mod corespunzător, toate 
celelalte orașe au stații de epu
rare numai cu treaptă mecani
că și capacități insuficiente 
Stațiile de epurare din Luduș, 
Tîrnăveni și Sovata sînt lipsite 
de treaptă biologică, iar Sighi
șoara încă nu are stație de epu
rare. La Tirgu Mureș este în 
curs • de execuție treapta biolo
gică și de preepurare a apelor 
provenite de la fabrica de zahăr. 
Sînt. de asemenea. în execuție 
stații de epurare, mecanică si 
biologică pentru fabrica de zahăr 
și orașul Luduș, Sighișoara, ex

tinderea treptei mecanice și con
struirea celei biolgice la Tîrnă
veni, canalizarea și epurarea 
mecanică la Iernut. Preocupări 
există, însă ele nu se finalizează 
datorită ritmurilor mici în care 
se derulează investițiile. La 
I.S.C.I.P. Iernut, de exemplu, 
treapta de epurare biologică 
încă nu a fost realizată in con
dițiile în care unitatea este 
populată cu 23 000 porci, dejec
țiile fiind deversate pe terenu
rile din jur. degradindu-le. ori 
direct în Mureș. în apa Mureșu
lui, poluînd-o, se scurg și dejec
țiile de la A.E.I. Vidrasău. Din
colo de efectul poluant al apelor 
reziduale, al dejecțiilor din uni
tățile zootehnice, se evidenția
ză efectul negativ economic în
deosebi pentru agricultură.

— Un calcul estimativ, relevă 
inginerul Valeriu Gabor, direc
torul Oficiului județean Mureș 
pentru gospodărirea apelor, evi
dențiază că anual se pierd, nu
mai din unitățile zootehnice si
tuate în Valea Mureșului, im
portante cantități de substanțe 
active deosebit de utile pentru 
fertilizarea solului : de la fer
mele de bovine 864 tone azot, 
397 tone fosfor, 1121 tone pota
siu. iar de la fermele de por
cine 9 200 tone azot. 5 060 tone 
fosfor. 4 720 tone potasiu. în 
afară de acestea importante su
prafețe sînt ocupate cu dejec
țiile netransportate pe cimp.

Afirmațiile interlocutorului 
sînt suficiente argumente pen
tru necesitatea sporirii atenției 
în direcția controlului cantitativ 
și calitativ al apelor uzate eva
cuate. creșterii randamentului 
de epurare la stațiile existente, 
impulsionarea ritmului de reali
zare a investițiilor nu numai în 
unitățile industriale, ci Și în cele 
agricole. Ele impun acțiuni 
hotărite. operative din partea 
organelor locale, a altor organe 
cărora, potrivit legilor nr. 9/1973 
și 8/1974, le revin sarcini con
crete cu atît mai mult cu cît 
combaterea poluării apelor este 
și O chestiune de interes obștesc.

MIRCEA BORDA

AMPLU Șl MOBILIZATOR 
PENTRU ÎNCHEIEREA

EFORT AL LUCRĂTORILOR OGOARELOR
TUTUROR LUCRĂRILOR DE TOAMN

în aceste zile-record Ia cules, 
recolta grabnic la adăpost

Legumele, strînse fără întîrziere 
de pe ultimele suprafețe

Vîrful de lucrări agricole din 
campania de toamnă menține la 
cote înalte starea de mobilizare 
a tuturor lucrătorilor ogoarelor 
de aid. din Bărăganul ialomi- 
tean, pentru încheierea cu re
zultate dintre cele mai bune a 
culesului si valorificării întregii 
recolte. Ultimele zile s-au trans
format într-o perioadă record a 
muncii în cîmp, edificatoare 
fiind marile cantități de po
rumb, sfeclă de zahăr, legume, 
furaje ce au luat drumul valori
ficării. „In același ritm intens, 
ne spune tovarășul inginer Con
stantin Petrache, președintele 
Consiliului tineret sătesc, des
fășurăm acțiunile inițiate în 
actuala campanie pentru onora
rea angajamentelor asumate. La 
Gîrbovi. de pildă, peste 500 de 
tineri culeg porumbul de pe su
prafețele preluate in acord glo
bal individual sau de către or
ganizația comunală U.T.C. Nu
mai in ultimele trei zile au fost 
recoltate și transportate de către 
tineri peste trei mii tone po
rumb, s-au cules 200 tone legu
me, ultimele cantități de stru
guri la I.A.S. Fetești si Urzi- 
ceni, la I.P.I.L.F. Fetești tine
rii continuind să asigure fluxul 
industrializării legumelor".

Cele mai mari forțe sînt con
centrate în lanurile cu porumb. 
Recoltarea și transportul impor
tantelor cantități de știuleți au 
intrat în faza finală în multe 
zone ale județului, ceea ce în
seamnă că printr-un efort deci
siv, în următoarele zile peste tot 
în județ recolta trebuie să ajun
gă la locurile de depozitare. Așa 
cum demonstrează prin fapte 
tinerii mecanizatori, specialiști, 
cooperatori, șoferi de pe raza 
Consiliului nnic agroindustrial 
Slobozia pe care i-am întîlnit 
dînd ultima bătălie în lanurile 
cu porumb.

Prima notă pe care o luăm pe 
terenurile cooperativei agricole 
din Amara se referă la faptul 
că numărul autocamioanelor di
rijate la transportul porumbului 
a sporit considerabil. „Coloane

le recoltei" au cap de linie baza- 
siloz Slobozia. La cimp sint în
cărcate operativ de către coope
ratorii de la fermele nr. 1 și 4, 
conduse de tinerii ingineri Doi
na și Ion D. Măiță. „Astăzi am 
încheiat recoltatul porumbului 
pe întreaga suprafață de 1 245 
ha și transportăm ultimele can
tități contractate la fondul de 
stat", ne spune tînărul inginer 
șef al cooperativei Ion Gh. 
Măită. Cu ajutorul tovarășului 
primar Voicu Geântă am primit 
în sprijin mijloace de transport 
de la unități economice, iar azi 
avem și 20 autocamioane con
duse de țineri ostași ceea ce rie 
dă garanția adăpostirii întregii 
cantităti de porumb".

La Amara, apropiata „Zi a 
recoltei" a fost marcată astfel 
prin încheierea recoltării po
rumbului si devansarea terme
nelor de execuție a lucrărilor de 
sezon. Chiar dacă o facem re
troactiv. este momentul să punc
tăm implicarea tinerilor în do- 
bîndirea acestui succes. „Tinere 
ca Florica Măită, Anica Mihăilă. 
Paraschiva Agapie, toate trei 
sînt economiste, au avut supra
fețe cu porumb în acord global 
pe care l-au recoltat din vreme", 
exemplifică inginerul Angela 
Coșciug, secretarul organizației 
U.T.C. din unitate. La trans
portul recoltei se evidențiază, 
de asemenea, tinerii din coope
rativă. „Pionierii și uteciștii 
noștri, precizează inginerul șef, 
au adăpostit în numai patru zile 
porumbul de pe cinci hectare. 
Pentru anul viitor ne-au solici
tat să le repartizăm executarea 
lucrărilor în acord global pă o 
suprafață de 20 ha cu porumb". 
Să notăm deci că la Amara lu
crările au fost încheiate într-o 
lună de zile și că livrarea pro
ducției la fondul de stat decurge 
conform contractelor. „După 
modul de acțiune al celor din 
Amara, ne spune Ion Căbuștea- 
nu, șeful bazei-siloz Slobozia, 
care predau aici mii de tone de 
porumb, este cert că realizăm 
integral planul de livrări la 

fondul centralizat al statului. De
altfel. pentru a prelua întreaga 
cantitate de porumb, am înfiin
țat noi spatii de depozitare".

în același consiliu unic, la 
cooperativa din Perieți se cule
ge porumbul de pe ultimele 
hectare. Sola A 14. unde se mai 
aflau doar 80 ha cu porumb, 
-este punctul de concentrare a 
a unei formații de zece combine 
CARP-4. Concomitent se string 
cocenii cu ajutorul mașinilor de 
adunat și căpițat. „Forțele me
canice repartizate aici în cadrul 
acțiunilor de întrajutorare, pre
cizează Constantin Becleanu, ti- 
nărul inginer sef al unității, în
cheie într-o zi două recoltarea 
porumbului de pe întreaga su
prafață. La transportul recoltei 
am organizat atit cu mijloacele 
proprii, cît și cele ale I.T.A. tot 
ce este necesar pentru a livra 
integral porumbul la baza vo
lantă din raza unității". Reți
nem printre performerii acțiu
nilor din bătălia porumbului pe 
tinerii combined Nae Toma. 
Zaharia Ion. Nicolae Popa și 
NicOlae Mușat. Ei au susținut 
frontul recoltării, acolo în prima 
linie, la I.A.S. Slobozia, unde au 
recoltat porumbul de pe toate 
cele 2 300 ha., la cooperativa a- 
gricolă Slobozia Nouă ca si aici 
la Perieți, unde trag ultimele 
brazde. Fiecare dintre acești ti
neri, ca si colegii lor mai virst- 
nici au realizat, cum ne spune 
tovarășul Napoleon Petrescu, 
directorul S.M.A. Slobozia, un 
înalt indice de utilizare a com
binelor. încărcătura ne utilai 
fiind cuprinsă între 90 și 100 
hectare de porumb. Pentru rea
lizările lor, alo tuturor tinerilor 
ce au încheiat din timp aici în 
consiliul Slobozia executarea 
unui mare volum de lucrări, cei 
cărora le-am solicitat opiniile 
au adresat ‘felicitări. Asemenea 
succese pot și trebuie să-și facă 
apariția, prin intensificarea la 
maximum a ritmului de lucru, 
în-toate zonele Bărăganului ia- 
lomițean.

N. GHELASE

După recoltat, toate forțele concentrate la efectuarea
arăturilor de toamnă

După terminarea însămîn- 
țării griului și orzului, oame
nii muncii din agricultură, toți 
locuitorii satelor din județul 
Argeș și-au concentrat efortu
rile pentru intensificarea rit
mului de muncă la celelalte 
lucrări : din actuala campanie 
agricolă. Una dintre acestea, 
ce trebuie încheiată in cel mai 
scurt timp, este strîngerea și 
depozitarea porumbului. Din 
ultimele date centralizate la 
Direcția agricolă județeană re
zultă că în unitățile agricole 
de stat culesul porumbului s-a 
efectuat pe 98 la sută din su
prafața existentă în cultură, 
iar în cooperativele agricole 
de producție pe 96 Ia sută. Da 
menționat că întreaga produc

ție de porumb realizată este 
transportată la locurile de de
pozitare. Prin mobilizarea tu
turor forțelor de la sate, tineri 
si virstnici, se prevede ca în 
maximum două zile întreaga 
recoltă să fie strînsă si depo
zitată. Prin buna organizare 
a activității, prin folosirea la 
întreaga capacitate a mașinilor 
și utilajelor, arăturile pentru 
însămîntările de primăvară 
s-au executat pe mai bine de 
61 la sută in unitățile agrico
le cooperatiste și pe 55 la sută 
din suprafețele prevăzute în 
întreprinderile agricole de 
stat.

Ieri, ne-am aflat printre oa
menii muncii care-si desfășoa
ră activitatea in consiliul unic 
agroindustrial de stat si coo

în bătălia pentru 
strîngerea recoltei de 
pe ultimele suprafețe 
legumicole se află ș’ 
puternicele echipe ute- 
ciste. La ferma legu
micolă a C.A.P. Cod- 
lea. pe ultimele 10 hec
tare cu morcov, pă
trunjel si telină se află 
elevii Liceului fores
tier și ai Școlii gene
rale nr. 3 din localita
te. Per.tru a transpor
ta operativ cantitățile 
de produse din cîmp 
au fost concentrate aici 
10 mijloace de mare 
capacitate care pun la 
adăpost in aceeași zi 
tot ceea ce se recol

peratist Slobozia. Din capul 
locului, inginerul șef al consi
liului. tînărul Sergiu Costache 
ne-a spus că porumbul a fost 
recoltat de pe întreaga supra
față de 3 160 de hectare. în
treaga producție obținută este 
predată la bazele de recepție 
și la fabricile de nutrețuri 
combinate. Aflăm că la culesul 
porumbului au participat toți 
locuitorii celor trei comune 
din raza consiliului unic agro
industrial, în frunte cu cei o 
mie de tineri, în majoritate 
elevi. Zi de zi cadrele didatti- 
ce au lucrat alături de elevi, 
atit la culesul recoltei cît și la 
transportul acesteia. Stefan 
Dorohanțu. Ilie Savu. Tudor 
Cojooaru din Slobozia. Eugen 
Dună. Nicolae Gostache, Marin

tează. Vor mai râmîne 
pentru săptămîna vi
itoare de recoltat 3 ha 
de ridichi negre si 2 ha 
de andive, care vor 
trebui preluate pentru 
a fi replantate în sere 
de nu se știe încă cine. 
Poate A.E.S.C. Sînpe- 
tru. sau chiar serele 
din Codlea. Poate, dar 
nu sigur, se așteaptă 
deci hotărîrea I.J.L.F. 
pentru a cultiva aceas
tă plantă cU un bun 
consum chiar tn mijlo
cul iernii.

în grădina de legu
me a C.A.P. Hălchiu, 
rădăcinoasele au fost 
recoltate, livrate, au

mai rămas de fasonat 
telina. rezultată de pe 
2 ha. care se află în 
grămezi si. la care lu
crează elevii de la li
ceele ..Hidromecanica" 
și ..Informatica" din 
Brașov.

La Asociația econo
mică de stat si coope
ratistă Sîribetru. acti
vitatea este neîntre
ruptă. Se lucrează la 
recoltatul verzei albe 
Si roșii, a morcovilor, 
pătrunjelului, telinei. 
Se află în prezent la 
aceste activități elevii 
Liceului industrial nr. 
2 și studenții de la 
T.C.M. în această gră
dină a Brașovului se

Petrișor din Mozăceni sînt 
doar cîțiva dintre profesorii 
care au semnat zilnic în cata
logul muncii patriotice. Conco
mitent cu stringerea recoltei 
s-a făcut și eliberarea supra
fețelor de coceni. Astfel la ora 
actuală în cooperativele agri
cole de producție din Moză
ceni si Ștefan cel Mare, coce
nii sînt adunați si depozitați 
în sectoarele zootehnice. Cu 
cele 80 de atelaje și 200 de 
membrii cooperatori se pre
vede ca în două zile să fie 
transportați de pe cîmp coce
nii si de la unitatea agricolă 
cooperatistă din Slobozia. Cu 
ultimele oantități de furaje în- 
silozate s-au depășit deja pre
vederile la nivel de consiliu 
unic agroindustrial. Avînd 

lucrează intens si Ia 
recoltatul legumelor de 
seră. Din cele 7,9 ha 
sere aflate în ■ produc
ție. s-a început livra
rea căDătîhilor de sa
lată verde (peste 80 000 
bucăți). Elevii Liceu
lui industrial nr. 7 
..Tractorul" au recoltat 
peste 200 000 legături 
ceapă verde, pentru lo
cuitorii municipiului si 
ai orașelor din jur, 
Rîșnov. Sâcele, Făgă
raș etc Se reeditează 
și peste 50 tone roșii de 
seră care sînt' expedia
te zilnic pe piețele 
Brașovului.

ADINA VELEA

front de lucru asigurat, meca
nizatorii au trecut cu toate 
forțele. în schimburi prelun
gite si în două schimburi, la 
efectuarea arăturilor de toam
nă pentru însămîntările de 
primăvară. Astfel, pînă acum 
din cele 3 900 ha programate, 
mecanizatorii au întors brazdă 
pe aproape 2 900 ha. Tractoriș
tii Gheorghe Cucu. Gheorghe 
Savu, Florea Vlad. Marin 
Zincă, Radu Năstase. Tudor 
Șerbănoiu, Lambe Puică. Ma
rian Rizescu și multi alții 
și-au propus 6ă efectueze a- 
ceastă lucrare zilnic, pe supra
fața de 200 ha astfel incit du
minică seara să poată raporta 
terminarea arăturilor.

OVIDIU MARIAN
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la concepția multor 
meni, printre ei aflindu-se și 
numeroși tineri, există impre
sia că istoria este o știință care 
se rezumă la cercetarea a ceea 
ce a fost. Dumneavoastră, ca 
istoric, ce părere aveți in a- 
ceastă privința 1

~ Trebuie să recunosc că i- 
maginea despre care vorbiți e- 
xistă în realitate, din păcate. 
Ca om care mă ocup cu inves
tigarea trecutului poporului 
iiosțru cred că ar trebui să fa
cem muit mai mult in a modi
fica această imagine falsă și 
care provoacă destule greutăți 
în planul educativ, al formării 
unei conștiințe adecvate cerin
țelor prezentului patriei noas
tre. De fapt, rațiunea științei 
istorice este de a fi foarte ac
tivă in vtâta stjcială. Cînd 
Bălcescu spunea că istoria este 
cea dinții carte a unei nații, 
avea in vedere tocmai valoarea 
instructivă a adevărurilor is
torice în planul vieții prezente 
Si viitoare a poporului nostru. 
Căci, istoria ne oferă învăță
minte extrem de prețioase, pe 
care altfel nu le putem ob
ține și care își găsesc o adincă 
rezonantă in ceea ce este si în 
ceea ce va fi. Vreau Să spun, 
așadar, c*  trebuie să privim 
istoria nu numai ca ne un 
simplu act de cunoaștere, ci și 
Câ 0 trâire. Nu e vorba de o 
muncă de laborator, de cerce
tare a unui Cimitir. Ci ă vieții 
in toată plenitudinea ei din 
unghiul de vedere al perenită
ții. al permanenței, ai durabi
lității si devenirii experienței 
umane din spațiul în care s-a 
plămădit Si a trăit de milenii 
poporul român. Dar mesajul 
istoriei nu se rezumă doar ia 
tlfl portofoliu de idei, la tra- 
dlțil și obiceiuri morale, ci el 
trasează oină la un anumit 
punct dimensiunile acțiunilor 
pe cate astăzi le întreprindem. 
Practic, pe toate coordonatele 
societății, incepind cu viata 
Cotidiană și tetminind cu do
meniul politie. Mai mult decît 
atit, istoria ne oferă antece
dente. precedente, bermanente 
de care trebuie să ținem sea- 
fn*.  Nu putem scăpa de ele, 

, chiar dacă la un moment dat. 
X___________ _____________

dintr-un motiv sau altul, le 
putem trece cu vederea, le pu
tem pune surdină. Plnă la 
urmă insă istoria ne dictează 
un anume comportament in 
contemporaneitate si în viitor, 
iar dacă nu tii seama de acest 
„dictat" șansele de reușită se 
reduc substanțial, cazi in 
scală.

— Pentru că ati vorbit 
pre influenta cunoașterii
rice asupra activității practice 
contemporane, aș vrea să vă 
referiți la impactul pe care is
toria îl are asupra politicului, 
Stiindu-Se faptul eă. astăzi 
mai mult ca oricind. știința are 
o puternică influentă asupra

gre-

nootru. concepției secretarului 
său general cu privire la ro
iul științei istorice in proce
sul de educație a omului nou, 
in viata societății românești 
contemporane. în general. 
Nouă ne este clar că nu avem 
a ne teme de moștenirea noas
tră. Nici un popor, niciodată, 
n-a avut și nu are o istorie in 
linie dreaptă desfășurată, albă, 
imaculată. Există si lucruri 
mai puțin plăcute, uneori pete 
negre. Esențial este să nu te 
temi de ele. căutînd cu tenaci
tate adevărul si numai adevă
rul. în acest sens, indicația to
varășului Nicolae Ceausescu 
de-a ataca frontal toate pro-

înainte de a răspunde aș vrea 
să vă spun că aneori. eel puțin 
după opinia mea, noi avem o 
viziune prănuufat sentimen
talist*  despre pitriolism. Care 
este punctat dumneavoastră de 
vedere 1

— Se pot da multe definiții 
și s-au dat patriotismului. Este 
adevărat că de multe ori sin- 
tem simplist! In'Înțelegerea sa. 
Patriotismul este un sentiment 
profund determinat de trăirea 
legăturii cu pămîntu! din care 
te-ai născut, cu oamenii 
aceeași limbă, simțire, care 
aceeași moștenire umană și 
civilizație. E clar că 
este de-aîuns eă strigi

de 
au 
de 
nu 
că

noastre Istorice. De unde pro
vine această atitudine care 
produce atitea falsuri despre 
identitatea poporului român ?

— Vreau să vă spun că isto
ricii străini, de ieri si de azi. 
care s-au declarat in dezacord 
cu realitățile noastre istorice 
nu trebuie priviți întotdea
una ca niște răuvoitori, ca 
niște oameni tendențtoși. deși 
sînt printre ei ti astfel de oa
meni. în general, tocmai 
există această împărțire 
ie să fim foarte atent! 
judeca. Firește, unii se 
jează lntr-o asemenea 
ne nu din rațiuni științifice, ci 
din interese CU vădită tentă

că 
trebu- 
în a-i 
anga- 
acțfu-

IDENTITATEA PREZENTA
A TRADIȚIILOR NOASTRE

tuturor domeniilor vieții so
ciale..

— Legătura dintre politică si 
istorie este evidentă. Cu toate 
că sint și istorici, de azi și de 
ieri, de aiurea, care susțin con
trariul. Eu cred că este absurd 
să crezi că poți face istorie 
fără să faci implicit politică. 
Din acest punct de vedere cort- 
centia materialist-dialectică și 
istorică așază lucrurile ce tă- 
rîmul lor legitim, firesc. în- 
tr-adevăr. istoria este folosită 
ca unul din argumentele esen
țiale în sfera actelor politice 
concrete.

— Cei care refuză această 
legătură organic*  intre poli
tică și știința istoriei se pre
valează de faptul că această 
legătură ar ti de natură să al
tereze valoarea științifică a 
adevărului istorie. Ce ne pu
teți spune in acest sens ?

— Sigur că se poate întimpla 
Si se intlmnlă adeseori aceas
ta. ir.călcîndu-se obiectivitatea, 
din interese foarte ușor de 
detectat. As vreâ să reamin
tesc în cadrul discuției faptul 
că activitatea Istoricilor din 
România se subordonează po
liticii generale a partidului

Convorbire cu dr. DAN BERINDEI, 
tecretar al Comitetului national Al IttottCilot

blemela care definesc istoria 
națională, de a cerceta toate 
categoriile de izvoare privi
toare la trecutul nostru con
stituie o poziție de principiu 
care statuează ferm istoriogra
fia românească pe terenul a- 
devărului științific. Cu atît mai 
mult cu cit faptele istorice nu 
POt fi ascunse, chiar dacă o 
oarecare perioadă poți să le 
treci sub tăcere, sau să le răs
tălmăcești. cum procedează 
unii istorici de aiurea. Pină la 
urmă adevărul iese la iveală și 
este mai bine să-l cauți și să-l 
pui in lumină decit să încerci 
să fugi de el- Mi-aș îngădui o 
comparație : așa cum nu poți 
scăpa de propria ta umbră așa 
nu poți scăpa de istorie. Si este 
măi bine să te ocupi tu de 
Umbra ta. decit să lași pe alții 
să facă această.

— V-*ș  solicita opinia privi
toare I*  educația patriotic*,  ti
nted seama de faptul că patrio
tismul se alimentează intre 
altele, poate fundamentai, și, 
dip lecțiile istoriei. Totodată,

esti patriot, trebuie să si 
demonstrezi asta prin fapte. 
Ele constituie certificatul de 
autenticitate a patriotismului. 
Dar se cuvine a spune că sen
timentul patriotic este un sen
timent cu o profundă acope
rite raționala, tmplicâ ade
ziunea la anumite valori pro
prii unei anume colectivități, 
așa cum s-au constituit de-a 
lungul secolelor și mileniilor. 
A limita patriotismul la aspec
te care țin de natură, de munți 
si ace. dovedește o neînțe
legere serioasă ă ceea ce este 
el în sine Însuși. A fi pa
triei înseamnă de fapt a-ti a- 
suma răspunderea fată de co
lectivitatea în care trăiești, 
față de oamenii patriei si des
tinele ei. poate că tocmai exis- 
tînd viziunea asta sontimenta- 
listă ar trebui Să pedalăm mai 
mult oe aspectele raționale și 
volitive ale sentimentului.

— Nu-l un secret pentru ni
meni că linii Istoriei din unele 
țări au adoptat a poziție po
lemic*  făt*  M adevărurile

politic*.  Alții, Ins». o fac din 
motive pur Științifice căutind 
să se lămurească cu privire la 
unele aspecte ale istoriei po
porului român. Trebuie să vă 
spun că asemenea eforturi și 
nelămuririle colegilor noștri de 
peste hotare nou*  fie pot fi de 
un real ajutor. Deoarece ele 
ne stimulează In â lămuri as- 
oeete ale Istoriei mai puțin 
limpezite sau neglijate. Este 
incontestabil că nu păți scrie 
istoria tării tale far*  să fii 
emoționat, fără să o trăiești. 
Or. uneori, această emotivita
te te face mai puțin rațional. 
Pinâ lâ urmă istoria se face nu 
cu sentimente ei eu dovezi. 
Dincolo de cei care sifit rău
voitori, ne Calomniază trecutul, 
ceilalți oameni de știință cău
tă ei înșiși adevărul iar sem
nele lor de întrebate sint puse 
cu bune intenții și cer răspun
sul a cărui nevoie noi Înșine o 
resimțim. în Orice caz. acelor 
Istorici, mai vechi sau mai re- 
cenți. care încearcă să fie mi
nimalizeze istoria, să o demo
leze. cate refuz*  adevărul ști-

ințific. istoricii români le-au 
răspuns intotdeauna făclnd 
apel la fapte, la realitate, la 
nenumăratele dovezi pe care 
le deținem cu privire la multi
milenara noastră existență pe 
acest pămînt. Oricum, polemica 
va continua, atit pentru că cu
noașterea istorică trebuie să 
progreseze, flar și pentru că 
există interese extraștiințifice. 
de care unii istorici străini ce 
lasă dirijați.

— N-aș vrea să încheiem •- 
ceasta discuție fir*  a ne referi 
ta felul in care se scrie istoria, 
mai ales că primii beneficiari 
ai săi sint tinerii. Ce părere 
aveți in legătură cu modul in 
care istoricii scriu istoria tia- 
țională, din ungbiul de vedere 
al cerințelor educării tinerei 
generații ?

— Deși se scriu asemenea 
lucrări pentru tineri, trebuie 
să recunosc câ nu se face su
ficient. după părerea mea, Și 
deficitul constă mai intii și 
intii in maniera în cate se 
scrie istoria și se ofer*  
tinerilor cititori. Prea multe 
cărți sint îmbibate de etiche
te, prea multe sint stufoase in 
amănunte lipsite de semnifica
ție, nu realizează acea sinteză 
necesară pentru ca prezentarea 
istoriei să fie receptată din in
teres. din curiozitate. Mai alea 
cind e vorba de tineri, evoca
rea faptelor și a documentelor 
trebuie să capete prioritate 
absolută. De asemenea, e ușor 
de observat câ sint multe lu
crări de istorie care se scriu 
rece, distant, in care istoricul 
nu se implică in calitate de 
om, ca individ, nu vibrează. 
In ceea ce privește conținutul 
propriu-zis. sînt modalități de 
a se scrie istoria practicate în 
alte țâri 
la noi.
ocupăm 
cotidiană 
porului 
mentalităților lui. Am

dar puțin sau deloc 
Ar

mai 
in 

nostru.

trebui să ne 
mult de viață 

trecutul co
de istoria 

_______ ,__ _*_i  ferma 
convingere că tinerii ar tl ex
trem de interesați să Citească 
asemenea cărți. Este o datorie 
neonorată încă cum se cuvine*  
dar poate că istoricii se vof 
gindi să nu rămină prea multă 
vreme datori la acest capitel.

TRAIAN RÂNJII

în gîndirea românească

Patriotismul este mai întîi o 
valoare afectivă, tulburătorul 
sentiment — probabil singurul 
— în fața căruia toți 
Sînt egali. Căci țara, 
asemuit spune poetul, .. 
inimă, tară nu un nod gordian*-.  
Acest sentiment nu este orien
tat, ca in cazul altora, spre 
posesiunea a ceea ce face 
obiectul dorinței sau adorației, 
ci cultiv*  un mod de implicare 
social*,  de asumare a istoriei 
tărimurilor pe care ai început 
să deslușești tilcurile vieții. De 
țară te apropii cu smerenie, 
fără a urmări o răsplată anume. 
Ințelegindu-i trecutul, te pre
ocupi viitorul. Resursele inte
rioare sint mobilizate spre a de
veni utili, ne confruntăm cu noi 
înșine ca. în spațiul simbolurilor 
sedimentate de veacuri. să 
conferim sens trăit, rost, justi
ficare umană propriilor aspi
rații. De aceea, patriotismul 
atribuie semnificație majoră 
idealului racordat la efortul 
colectiv, este dulcea fatalitate 
a aerului care, vital fiind, tre
buie respirat Dincolo de conți
nuturile avute in felurite mo
mente ale Istoriei noastre na
ționale, acest sentiment a avut 
și are, in substanța intim*.  
Opțiuni nevremelnice : stator
nicia întru demnitate pe terito
riul moștenit spre a-I omeni 
prin trudă liberă, certitudinea 
c*  „dreptul fiecărui popor are 
ca limită dreptul celorlalte" — 
cum atît de concis rostește 
D. D. Roșea, precum și apărarea 
fermă a acestor repere valorice. 
„Sintem un popor de oameni 
oare stăm drept și jertfim orice 
pentru a sta așa" — afirma 
Nicolae Iorga in atmosfera 
premergătoare Celui de-al doilea 
război mondial. Fraza sa re
zumă 6 întreagă istorie. Putem, 
de aceea, să spunem că. îh tra
diție românească, patriotismul 
are o Încărcătură umanistă, 
politică și morală, cu prestigiu 
neștirbit, care nu ne poate în 
nici un fel răvăși oreie de 
odihnă sau reflecție cu mus
trări de conștiință. Pe bună 
dreptate, Liviu Rebreanu 
marca : „n-âvem nici un război 
de Cucerire, ci numai de apă
rare". Aceste simboluri de gin- 
dire și acțiune, Ia nivel națio
nal și personal, includ. ca 
dimensiune definitorie, curajul. 
Desigur, nu se poate vorbi 
despre curajul de a fi patriot ; 
așa pretind doar cei, tăcuți și 
tiu născUți, care își trădează 
teama . în schimbul unui buzu
nar de mărgele colorate. Ești 
patriot prin devotament. „Tara

oamenii 
cum ne- 
„este o

re-

PATRIOTISM SI CURAJ
»

— arăta M. Sadoveanu — nu 
se servește cu declarații de 
drepturi, oi cu muncă cinstită și, 
la nevoie, cu jertfă...". G- Căli- 
nescu : „un om adevărat, un pa
triot nu se mulțumește să 
aplaude mai tare sau mai discret, 
ei se alătură marii armate a 
muncii, preocupat numai de 
Strălucirea viitorului patriei 
sale". Prin urmare, curajul 
vizat nu se identifică, în nici 
un Caz, ca simpla disponibilitate 
de a înfrunte riscul fizic sau de 
altă natură, el este încununat 
cu valențe morale, umanistă, 
este o formă de angajare în 
numele semehilor, a unor valori 
demne de a fi prețuite și ur
mate. Pinâ la jertfa supremă, 
de care e nevoie in situații 
limită, istoria cere baze trai
nice. Dacă totdeauna curajul 
este simplă bravadă și catas
trofal prin consecințe la cei cafe 
nu cred în nimic sau merg pe 
căi greșite, trebuie să recu
noaștem că este de admirat 
atunci cind se manifestă in 
sfera ocupațiilor cotidiene prin 
care se construiește istoria 
unul popor. Curajul nu 
mereu de natură eroică,
— precizează Nicolae Iorga
„știe să moară pentru țara tai 
numai acela care a știut sâ 
trăiască pentru «linsa". Există, 
dar, in viața socială de fiecare 
zi un curaj mult mai omenesc 
și Semnificativ, mult mai nece
sar progresului, concludent in a 
Convinge că nu e nevoie de 
conjuncturi speciale pentru a 
arăta că ești patriot. Grăitoare 
sînt aici orizonturile aspirațiilor, 
îndîfjirea unei îndatoriri, munca 
și creația, asumarea necondițio
nată a responsabilității și mo
destiei, spiritul de inițiativă . ' 
cutezanța îh afirmarea noulu , 
tăria morală și capacitatea de a 
domina ispitele, lupta împotriva 
nedreptății și viciului ș.a.m.d. 
Sînt, desigur, fapte firești și 
Obligații elementare. Dar. dacă 
nu reducem curajul la simpla 
temeritate, nici eroismul la 
simpla acceptare a riscului su
prem. este evident că le con
cepem ca fiind atitudini morale, 
angajări trainice în fața vieți». 
Virtuți care prin amplitudine și 
profunzime depășesc ceea Ce 
este comun. Astfel, elementele 
amintite pot deveni factori 
dinamizatori pentru Întreaga 
Viață socială. Ca ipostaze ale 
curajului Cotidian — în fond de 
cele mat multe
•Cillos îtî exterior —, 
procesele 
valorice
Societatea 
ptopria ei
stărilor Câte fritlează toetettl 
ihaifite depind tocmai de creati
vitatea individuală și colectivă, 
de măsura în care datoria so
cială. obiectivrimpusă. este 
interiorizată, asimilată și me
tamorfozată în datorie subiectiv 
resimțita și Căutată. Zilnica 
luptă cu inerția tete o formă 
de curaj moral; Probabil cea 
rhăi fecundă și cea fttăi de dorit. 
Căci adevăratul patriot nU poate 
uita destăinuirea lui Avram 
lăncii ! „Unicul dor al vieții 
mele e să-mi văd națiunea feri
cită, pentru care după putere am 
și lucra» pină aeum". .

ori fiespediâ- 
propulseaZă 
spre cote 
superioare.

Ișî produce

soCiale
calitativ
Socialistă 
rutină, iar înlăturarea

Cil numai citeva zile în urmă. 
Ia Paris, pe 0 vreme rece și 
ploioasă, in preajma unei stații 
de metrou de pe celebrul bule
vard Saint-Germain, un tinăr 
zgribulit și ăgitaț indesa cu in
sistență in itiiiniie trecătorilor 
grăbiți niște foi volante îngrijit 
tipărite, pe hlriie de cea mai 
bună calitate.

în VirtUteă udei Obișnuințe ge
nerate de faptul Că de cele mai 
multe Ori asemenea indivizi te 
agasează cu bizarerii dintre cele 
inal Ciudate, aș fi evitat acos
tarea dacă, titlul scris cu litere 
de-o Șchioapă, vizibil de depar
te. nu m-ar fi frapat prin for
mularea sa șocantă, sentențioa
să : „Les trois grands fleaux du 
monde moderne" (Cele trei mart 
flageluri ale lumii modernei. Se 
impune de la bun început preci
zarea — nu lipsită de semnifica
ție — că, termenul francez 
„fleăU" mai poate avea la fel 
de bine și înțelesul 
urgie, calamitate, 
prăpăd, blestem.

Curiozitatea brutal incitată de 
a afla eu exactitate... câte sint 
rădăcinile răului ce amenință 
ătlt de îngrozitor umanitatea, 
mi-â fost repede dezamorsată 
chiar după parcurgerea primelor 
rinduri prin care, fără menaja
mente, cu ostentație chiar, i se 
reproșează cititorului că reveren
dul SUn Myung Moon provoacă 
pesta tot pe unde trece „un pro
test general", o reacție de res
pingere și revoltă.

Aceasta s-ar datora, in opinia 
anonimului autor, faptului că 
fondatorul faimoasei secte auto
intitulată „Biserica Unificată", 
„atacă intr-o manieră radicală 
problemele cele mai profunde 
ale societății noastre", denunță 
șl se opune cu fervoare răului 
in lume.

Desigur, nu se pomenește ab
solut nimic despre ravagiile a- 
eestei secte debordant proliferate 
în Occident, Îndeosebi in rindul 
tineretului, îndemnat să abando
neze totul, familie, școală, sluj-

la fel 
de plagă, 
nenorocire.

Curente de idei și confruntări de opinii 
în lumea contemporană

Reverendul Moon și cele trei
flageluri ale lumii de azi

ba, colectivitate, pentru a se 
supune necondiționat voinței 
sectei, in speță lui Moon.

Nu se pomenește nifftic despre 
mizeria socială și spirituală a 
membrilor sectei, reduși la sub
umana condiție de sclavi ai stă- 
pinului Moon, și bineînțeles nici 
despre prosperitatea finaheiară. 
sau afacerile dintre eeie mai lu
mești și ciștigurile fabuloase ale 
reverendului.

Dealtfel, trebuie să recunoaș
tem. pici nu era cazul, întrucit 
procesele, scandalurile și isto
riile tenebroase, mărturiile unor 
foști adepți, reacțiile celor mai 
diferite categorii ale opiniei pu
blice, toate încriminante pentru 
Moon și secta sa au ocupat în 
repetate rinduri paginile ziare
lor și revistelor de notorietate 
din Occident.

Poate nici noi n-am fi acor
dat o atenție deosebită acestui 
material, dacă ne-am fi găsit în 
fața unei simple și cofilUne fi
țuici pline de indemnuri și pero
rații propagandistice, unde ira
ționalismul și eiăitateâ. ridico
lul și aberația se împletesc ih- 
tr-un amalgam pestriț și strident 
pe care sectele, care mai de care 
mai exotice și ffiai „autentice", 
ii oferă naivității, ignoranței saU 
disperării umane.

Aici însă este Vorba și de alt
ceva. Prozelitismul sectei iUi 
Moon abandonează metafora saU 
simbolul și cochetează CU exege
za socială. își arogă veleități 
de autoritate supremă și in- 

■ contestabilă în tălmăcirea Seh-

LES TOOK GRUNDS FLtRDX 
OU MONDE MODERNE

Il treat MS u<61 Mt ttuhnant, Mme »*»  
M- Mptetbla. l« Mvtrand Sun Myurtș 
Moon pwttxțue pertout sur son pâssag» !•« 

fevtM bouclier que Ton sait. car i( s’attaquB 
d’une manifrra radicala aux probldmas les plus pro*  
f«nd> di MMr» BoelAte, et c'est sans se soueier M

la iaurtow wt ia vteSM*  Sou> (M
«Mpa da bourolr du (nrftitont |M
rwion» tMUooM da MM «i Șa l*a>  om M eul- 
butfias.' Oh ne consider pluo rldh ddaormald 
comics mural eu imgiorâ dana Vobsolu. cala 
depend du point da vad de otacun. Pour pag qua

sUlUi evoluției societății con
temporane, se Vrea cu alte Cu
vinte expresia unicei viziuni a*  
decvate asupra realității lumii 
moderne.

După te mai intii este invocat 
„declinul creștinismului" care 
nu mai este „sufletul și conștiin
ța societății noastre" in care 
„Dumnezeu nu mai servește 
drept referință supremă pentru 
a determina modul de viață și 
glfidirea oamenilor" se constată 
drept „simptomatic" și inadmisi
bil faptul că Un filosof ateu ca 
Jean Paul Sartre, de pilda, a- 
firmă îh acord cu sensibilitatea 
dominantă a epocii noastre că 
„Viața n-are un sens a priori 

. dat de Divinitate, ci îi revine o- 
fhului datoria de a-i da Un sehs“.

A doua problemă fundamenta
lă de cafe Moon pretinde că se 
preocupă tete „creșterea imofă- 
lității a Cărui principală victimă 
este tineretul", adus în această 
stare de materialismul relati-

vtet" care a izgonit difi feulttiră 
contemporană noțiunea de „mo
rală absolută și transcendentă". 
Provoacă stupoare numai ideea 
Că Moon poate Vorbi de mora
lă. cunoscute șt tfenuhțate fiiiid 
practicile și preceptele propovă
duite de sectă, fâră a mai vorbi 
de „ambalaiU!" fâWettcd-ednCep- 
tuâl filosofic Hi eate ișî Îmbracă 
diversiunea ideologică antimăte- 
rialistă Si atitif-ățiOTiaiistâ.

Paradoxul ătirtge apogeul cind 
cel cate este acuzat de părinți 
și familii disperate că le răpeș
te și pervertește Copiii, depltege 
faptul eă astăzi „editoarea tine
retului a devenit o vană între
prindere", taf „dPplii sint in mod 
tragic abandonați de către pă
rinții și educatorii lor". De uhde, 
concluzia ce se Vrea impusă la 
intervenția stelei lui Moon nu 
poate fi decit binevenită, ca unic 
remediu eficierif și altruist.

Spațiul cel ihai lafg este însă

âcordat celui de-âl treilea „bles
tem" î comunismul, „fenomen de 
amploare univetadl*",  te ascun
de „tentația !â violență" intr-o 
formulă siatemâttoă și universa
lă dare-l dă câpâeitâtea pbtenti- 
ăiâ să antreneze in‘*tega  umani
tate spre distrugere".

După aceasta formula apoca
liptică Care ă găsit „ăseftța" râu
lui ifi lunte și Vtăță, fii te „ex
plica" Că ideologia marxistă nu
mai apafeftt feste îndreptată im- 
pdttiVă potentaților tunâii capi
taliste. petlțhi.Câ ih fond ea este 
îndreptată Inipotriva tuturor oa
menilor. a omenirii in ansam
blul sau. După te âvâtăftșa de 
invective revărsate asupra co
munismului culminează cu a- 
prectefea „științitlc*"  conform 
căreia atesta se eoftstituie ih 
„cea «hai formidabil*  manifes
tare a făiitui". Moon este prezen
tat, în sfîtSii. drept campion ai 
„acțiunii anticothuniste" . care 
trebuie să fie in priftiul rind o 
„luptă spirituală".

Comentariul devine aproape 
de prisos in față evidenței cu 
tare misticismul și ofescurahtis- 
fnill se Împletesc cu reacțiiinea 
politică și ideologică, cu încerca
rea fățișă de denigrare a con
cepției materialisihuliii dialectic 
și istorie, de detufnafe a aspira
țiilor omului către t> iufhe dreap
tă. liberă, către 0 stelifetâte a 
egalității Și libertății Uffiăne.

După repuiâta te cate tineri 
Si vîrsthtoi te debatasau de bi
lețelul ihăîdUoe Vîrlt ifi buiuna- 
te. hu ă fost, greii jtâ-fhi dau 
seama de audiefița de feaffe se 
bucură „iaewiogul" si „fiteeo- 
ful" Mooh. OritWh, trebuie să 
recunoaștem, ih „eofur1 curente
lor, ideilor, tezfeîte Ultrâteaetio- 
nartl, retrograde, ăhtiurtaniste, 
irațîMialiste Și âfiltoomuhiste -*■■■  “*-•■-*  — ‘......ț uh

eja COrhpro- 
ăi 1U1 Moon 
' eta singu

din O te hi se fate aurit 
nou glas, e dfept ctejâ coti 
this și discreditat; ăi 1T1 
și sectei sale. De fapt 2" 
nil lucru ce mâl lijteeâ...

VLAtWMlR MARIN

i ion. mi ■■■■■■■I. ■ - . ........ Dezbateri — controverse
în cunoscuta revistă „Sociolo

gie românească" apărea in anul 
1833 (nr. î—9. an III, pag. 344— 
348), sub semnătura lui Mircea 
Stâncescu. un succint studiu mo
nografic intitulat „Un sat de 
foști moșneni din Cîmpia Ro
mână : Poiana de lingă Ialomi
ța". Realiiat Cjj tehnici rapide 
și simplificate, majoritatea sta
tistice și descriptive, studiul era 
Orientat spre cîtdva probleme 
acute ale Satului POiăhâ. de na
tură economică, socială, demo
grafic*  și culturală. Posedînd 
un deosebit spirit de analiză in 
profunzime a mutațiilor sociale 
dîii Viața SăttlHH PoiSna, auto
rul Surprinde și evidențiază U- 
nsle protete sociale fundamen
tale eid» ar fi pauperizarea 
treptată A mieilor gospodării ale 
țăfâflflOr moșneni. El prezintă 
surâsie de irnl»gățire ale boie
rilor, la Ofiaiție foști moșneni. 
Cate și-au făeitt averile prin 
fapte nu tocmai mustite, prin 
fitrtilti și efiitie. Viața țăranilor 
irtăifite de împroprietărire este 
catactefizata ea fiind grea. 
dOPărece Irttll trebuiai! munPiie 
pămidtUidie boierești și âbia apoi 
aie for. îh anul 1921 ruoșierimea 
prirrteștfe 0 puternică lovitură, 
arfe loc exproprierea păfnifrturi- 
10- care sîrit împărțite iii BUhâ 
parte țăranilor. în Poiana, mo

șierilor le-au rămas „numai co
nacele și un petic de pădure și 
de salcîmi in jurul lor". Fiecare 
țăran din sat a primit 5 ha de 
pămînt și două pășuni colecti
ve. După împroprietărire o pe
rioadă viața țăranilor s-a îmbu
nătățit. dar lipsind capitalul ne
cesar pentru procurarea unelte
lor cantitatea și calitatea pro
ducției agricole au scăzut consi
derabil. Prețurile produselor 
agricole erau atit de mici incit 
ciștigurile țăranilor erau mai 
mici decît cheltuielile. Autorul 
surprinde procesul social al 
acumulării de capital, pe care-1 
ilumește „regruparea proprietă
ții". constînd in ridicarea unor 
viitori mari proprietari difi rin
dul țăranilor Împroprietăriți. A- 
ceștia au cumpărat pămîntUrile 
celor care sărăceau și ale celor 
care plecau din sat. De aseme
nea păminturile s-au regrupat 
îh mari proprietăți prin decese 
și căsătorii. După pătrunderea 
viței de vie în sat — consideră 
autorul — starea gospodăriilor 
s-a înrăutățit, deoarece majori
tatea țăranilor âu plantat Soitiri 
inferioare iar vinul, neptitind 
fi vifidut era băut în timpul ier
nii. far consumul de alcool — 
precizează M. Stances™ — este 
„un pericol pentru agricultură, 
moleșind forța fizică și împu-

ținind brațele de muncă". Refe
ritor la viața culturală a satului, 
autorul analizează critic indife
rența societății burgheze față de 
situația precară a culturii țără
nești. Deși din mijlocul satului 
s-au ridicat mulți intelectuali ei 
s-ău gîfidit foarte puțin la ridi-

tii halite de dimie. Flăcăii se 
îmbracă și Ci CU haine de tirg, 
iar fetele poartă rochii colorate 
din imitație proastă de mătase, 
ificît pfiVifidU-ie într-o zi de 
Sărbătoare iți dau impresia unui 
curcubeu. Odată cli portul popu
lar â dispărut și hora, câte ă

tal Miteea SiâfiteteU țn ordine : 
imitația, pdlitirianismui vremii 
care prin promisiuni Înșelătoa
re a speculat la maximum nai
vitatea țăranului, deplasarea ra
pidă și ușoară de la sat către 
oraș datorită mașiiiismului mo
dern ?i influența curentului șpo-

contrapunct

SOLEMNITATEA
GLODULUI ȘI EȘECUL

INTERPRETĂRII
în repetate rin

duri am avut oca
zia să ne amuzătn 
pe seama unor așa 
numite texte de in
terpretare cil decla
rate veleități filo- 
sofico-estetice care 
prefațează cataloa
gele unor expoziții 
de artă plastică. 
Tentația filosofăfii 
și încălcarea fla
grantă a principiu
lui conform căruia 
un asemenea text 
are menirea de a 
traduce cu fidelita
te un îiifibăj 
cial intr-unu! 
diat accesibil 
duc la efCctă 
dreptul hazlii, 
țiozitatea. 
rea difieultuoasă a 
proprietății terme
nilor. îndepărtarea 
continuă de scopul 
fixat — acela de a 
rfiedia înțelegerea 
unei opere (iii ca- 
ztli de față de 
artă), sint doar ci- 
teva din ... ‘"
ufibf texte de atest r_, . _— . 
gen. Le-am întilnlt ziile florale aie li- 
(și o spunem cu vezilor ț '. 
regret, avînd în sînt resimțite ifti-

Spe- 
ime- 
con- 
de-a 
Pre- 

stăpîni-

vedere seriozitatea 
Si profesionalismul 
indiscutabil al au
torului) și in textul 
semnat de Liviu It. 
Opreseu (tfadus și 
In limba engleză) 
și atașat la catalo
gul expoziției pic
torului Teodor Bo- 
gdi, exppziț.ie des
chisă ia Galeriile 
de artă ale muni
cipiului București. 
Iată : „Foarte ade
sea. ca intr-un soi 
de impecabil des- 
tirt. artistul cu 
ateiiția aplecată 
asupra potențialu
lui de sugestii pe 
care i Ie pune la 
dispoziție Peisajul, 
conspectează pe a- 
eelea care ii sint 
oferit# de Sensul 
etimologic al noțiu
nii de pitdfeâc. Se 
află in această ac
țiune rețetă eficien
tă a flatării, de- 
merstil eșafbdât «i

aceea

t doar ci- singe rece pentru 
„păcatele" captarea bunăvoin- 
e de acest ței“. Sau : .JExplo-

vezilor primăvara

nic, — ca un mod 
solemn al devenirii 
glodului în petală.; 
dar în aceasta nu e 
nimic paroxistie — 
triumfal pentru eă 
toate celelalte clipe 
ale ciclului află 
deopotrivă sărbăto
rești ecouri in con
știința artistului" 
Sau : „De
âtutici cind e con
fruntat cil alte i- 
postaze ale geogra
fiei și meteorolo
giei ; cind află. în- 
tr-uri moment ați- 
pic'. Zăpadă pe ob- 
cîne ; preferă să se 
lase purtat de muză 
in teritoriul inven
tat al muzicalității, 
care permite licen
țe \ poetice față 
de re-prezentate". 
Am văiut și noi ex
poziția lui Teodor 
Bogoi și mărturi
siră eă aceste con
siderații nil ne-aU 
ajutat de fel să în
țelegem mai bine 
pictura acestuia. 
Dimpotrivă !

PETRE BOCȘA

Rezumînd această monografie 
afirmăm totodată necesitatea și 
utilitatea reluării studiiilili a»u- 
pra satului Poiana în Condițiile 
de azi. mergind firește și pe âlte 
căi. noi. care să depășească mo
mentul monograflet-descriere. Se 
poate eventual iniția un stlidiu

IN ATENȚIA SOCIOLOGILOR: 
SATUL POIANA DIN CiMPIA ROMÂNĂI

iA.
1

care*  nivelului cultural a! satu
lui din mijlocul căruia au plecat. 
Totuși, in anul 1928 s-a fondat 
in sat setoietâtea culturală ■ „Va- 
sile Conta". Studenții care pro
veneau din Poiana ău strins 
foftdtifî și aii ereât 6 bibliotecă 
pe înțelesul tuturor, dai*  in mai 
puțin de patru ani au dispărut 
majoritatea cărților, biblioteca 
îndhizindil-se. In ceea ce priveș
te portul, M. Stânceseu scriC că 
toți locuitorii folosesc îmbrăcă
minte de oraș, femeile rochii de 
stambă de culori închise, bărba-

fost înlocuită Ctf bătari cafe aU 
loc noaptea. Viâța culttiralâ se 
rezumă la Serbări și șezători 
culturale, iâ câte participau în 
special efeVil știwiii primate, ai 
celei secundate, ptectîm și stu
denții. iii Vacaftțe. vorbind des
pre ocupațiile Principale Ale să
tenilor — agriChltofi, ftle.tetiași, 
negustori fi gfâdltiafi — ailtorul 
mofidgfȘfîei fpnegiStteâză _ ten
dința unora de a se îrtc!~epta 
Spte Prâș. ifiCefcifid! Să-și croias
că o viățâ fiouâ. Cauzele emi
grării la ftraș sint in concepția

lâfâsc. 6 corelație iîitre ocupa
ția fii sgt și cea difi <Waș ii dă 
posibllîțâtea autCKtliUi feă obser
ve câ toți tel Câte înainte au 
fost agricultori, iii București au 
devenit fteseriăși. Autorul in- 
efieie atest intetesartt docu
ment (tiintifid. Cate ilustrează o 
epocâ istorică, cti informații 
despre tei plScațl din sat in 
București : maioritatte iși petrec 
viața in ftiâhătale. in condiții 
grele „debareefe lefurile lor sint 
miei și majoritatea celor plecați 
sunt căsătoriți avfnd și copii".

pentru întreaga zonă, potrivit 
necesităților teoretice și practice 
ridicate de dezvoltarea județu
lui Ialomița după reorganizarea 
teritorial-administrativă din 1968. 
După opinia prof. H. H. Stahl, 
astfel de reluări ale unor studii 
mai vechi sînt utile pentru a 
vedea mai elar procesele Si 
tendințele sociale de dezvoltare 
ale satelor noastre în ultifnele 
decenii sub împătritul aspect al 
economiei agrare, economiei in
dustriale, ’ sistematizării terito
riale și culturii. (Dealtfel, in ca

VASILE MACOVICIUC

drul școlii sociologice de la 
București, Dimitrie Guști și co
laboratorii săi reveneau de mul
te ori asupra unor sate abordate 
cu ani in urmă, tocmai cu scopul 
de a surprinde schimbările).

Pentru satul Poiana — in care 
șe înregistrează un proces de 
depopuîare accentuat — obiecti
vul acestei cercetări ar consta în 
găsirea unor soluții Viabile 
pentru o dezvoltare armonioasă, 
o sistematizare realistă și pen
tru îmbunătățirea pe această 
bază a, condițiilor de muncă și 
viață alg sătenilor. Analiza aces
tui sat va permite totodată să 
ee descifreze anumite forme și 
mecanisme sociale care se pro
duc în satele „trezite la viață" 
sub influenta dezvoltării indus
triale g orașelor vecine — în 
Cazul Poienii. Slobozia — ca și 
prin transformările interioare 
produse în urma unor măsuri 
specifice la nivel macrosocial.

Astăzi, la peste patru decenii 
de la efectuarea cercetării iui 
Mircea Stânceseu, satul Poiana 
se confruntă cu o serie de pro
bleme, linele obiective, altele 
subiective a căror Semnalate 
este utilă pentru organele de 
decizie. Migrația dinspre Poiana 
spre Urban are un caracter ac
centuat, în specia! în rindui ti
nerilor și ai bărbaților, inregis-

trindu-se o îmbătririire și p fe
minizate a populației rurale și a 
celei agricole iri special. Sintem 
convinși insă că Poiana poate fi 
transformată astfel incit să de
vină ufi centru polarizant al vie
ții rurale. Aceasta reclamă in
tervenția în primul find a saeio- 
ieglier rurali. Studiind satiil si 
problemele reorganizării iui, 
scbpUl urmărit este esehțiâlmen- 
te social, tinâihd la apropierea 
tapdului de viață din mediul 
Sătesc de aceia al mediului tir- 
bari. fii acest sens, tele arătate 
constituie — nu numai penira 
Sociologi, Ci și pentru etnografi, 
ahtropolhgi. arhiteeti. Urbaniști 
și alți Cercetători interesați, ca 
și petilfii organele de adminis
trație și conducere — o invitație 
Ia dezbatere și acțiune multi- 
difcipliriară. Prih eforturi con
jugate sfe poate acționa asupra 
acestui Vfetei sat din Lunca lalo- 
fniței, astfel Incit să se valorifice 
integră! resiîrseie -sale interne, 
e*  sfe ridice gradul de confort al 
pdpblațtei. «ă se amelioreze ebn- 
dițiile de muncă și de viață, 
productivitatea muncii ță-anilor, 
artfrenîndu-se mai âetiV resur
sele sale la viața economie*  și 
culturală a întregii zone.

FLORIAN POPA MlOȘAW
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TELEGRAME
Excelentei Sale

General KENAN EVREN
Șeful statului, ,

Președintele Consiliului Securității Naționale
Și șeful Statului Major General al Republicii Turcia

ANKARA
Cu prilejul Zilei naționale a Republicii Turcia, îmi este deosebit 

de plăcut să vă adresez, in numele poporului român și al meu 
personal, cele. mai calde felicitări, împreună cu sincere urări de 
fericire personală, de progres și prosperitate pentru poporul turc 
prieten.

Sint încredințat că, prin eforturi comune, relațiile de prietenie și 
bună colaborare pe multiple planuri dintre țările noastre vor cu
noaște o dezvoltare și mai rodnică în viitor, în interesul ambelof 
popoare, al cauzei păcii și securității în Balcani, în Europa și In 
Întreaga lume.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român

Stimate tovarășe Ceaușescu,
Vă mulțumesc cordial pentru felicitările și urările transmite cu 

prilejul învestirii mele in funcția de prim-secretar al Comitetului 
Central al Partidului Muncitoresc Unit Polonez

îmi exprim convingerea profundă că unirea rîndurilor comuniști
lor polonezi, a clasei muncitoare și a tuturor forțelor patriotice ale 
poporului polonez în jurul Programului celui de-al IX-lea Congres 
al P.M.U.P. constituie baza depășirii dificultăților prin care trece 
țara noastră, garantează eficacitatea procesului de înnoire socialistă, 
trasează calea dezvoltării prospere a Poloniei socialiste.

împărtășesc pe deplin convingerea dumneavoastră că prietenia 
tradițională dintre partidele și popoarele noastre este în interesul 
oamenilor muncii, servește întăririi, socialismului în țările noastre. 

Folosesc acest prilej pentru a vă transmite dumneavoastră, tuturor 
comuniștilor și întregului popor frate român urări de noi succese în 
edificarea societății socialiste multilateral dezvoltate, în realizarea 
hotărîrilor celui de-al XII-lea Congres al partidului dumneavoastră.

WOJCIECH JARUZELSKI
Prim-secretar al Comitetului Central 

al Partidului Muncitoresc Unit Polonez

Excelenței Sale 
Domnului NICOLAE CEAUȘESCU

Președintele Republicii Socialiste România
Vă mulțumesc pentru amabilul mesaj de felicitare transmis cu 

prilejul Zilei naționale a Spaniei și, la rîndul meu, vă adresez cele 
mai bune și sincere urări de fericire personală pentru Excelența 
Voastră, de bunăstare și prosperitate pentru națiunea dumnea
voastră.

JUAN CARLOS
Rege

AGENDA
Tovarășul Nicolae Constantin, 

Viceprirn-ministru al guvernului, 
a avut, miercuri, o întrevedere 
cu Flavio Bravo Panto, vicepre
ședinte al Consiliului de Miniș
tri al Republicii Cuba, președin
tele părții țării sale în Comisia 
mixtă interguvemamentală ro- 
mâno-cubaneză de colaborare 
economică și tehnico-științifică, 
ale cărei lucrări se desfășoară la 
București.

Cu ocazia participării la lu
crările Comitetului consultativ 
al Centrului european al 
UNESCO pentru invățămîntul 
superior, care se desfășoară la 
București în perioada 27—30 oc
tombrie. Sioma Tanghian, subdi
rector general al UNESCO pen
tru problemele educației, si An
tonio Diaz. directorul Direcției

SPORT Dezbaterea noastră: TOTUL DESPRE FOTBAL
Vom pomi în articolul nostru 

de astăzi de la două pasaje cu
prinse în comunicatul dat de 
C.N.E.F.S. la data de 13 octom
brie a.c. : „...Federația Română 
de Fotbal va analiza modul in 
care antrenorii cluburilor au 
sprijinit pregătirea componen- 
ților lotului național, in vederea 
disputării ultimelor meciuri din 
preliminariile Campionatului 
Mondial (.„). neaplicarea in ac
tivitatea fotbalistică, de către 
colectivul tehnic, a măsurilor 
necesare stabilite — cu caracter 
de directivă — în pregătirea 
echipei naționale de fotbal, in 
privința lipsei dc exigență in 
luarea unor decizii ferme in pro
cesul de instruire pe baze ști
ințifice, a selecției unor jucători 
de valoare, pe eare ii reclamă 
fotbalul modern, competitiv".

In esență, se recunoaște, deci, 
că antrenorii din cluburi nu 
sprijină pregătirea „tricolorilor" 
și, pe de altă parte, că — la 
nivelul echipei naționale — pro
cesul de instruire nu are bazele 
firești ale antrenamentului ști
ințific. Acestea sint și proble
mele la care ne oprim astăzi, nu 
din dorința de a devansa ana
liza promisă de F.R.F., ci de a-i 
oferi, eventual, argumente In 
plus.

De mai mulți ani, la stagiile 
de reciclare a antrenorilor, or
ganizate sistematic, șe prezintă 
și se acceptă unanim principiile 
și sarcinile pe baza cărora tre
buie să se desfășoare procesul 
de instruire la cluburi, elabo- 
rlndu-se astfel o concepție unică 
de pregătire, care cuprinde 
toate componentele performan
ței. Toată lumea cade de acord 
că orientarea metodică este cea 
optimă, câ e limpede ce și cum 
trebuie făcut, numai că, odată 
întorși la echipele de club, ma
joritatea tehnicienilor se întorc 
și la vechile lor concepții, pre
gătirea rămînind, în realitate, la 
conținutul inițial, la forma de 
pină atunci, la aceleași lacune, 
dovedite și recunoscute 1

Bunăoară, o cerință funda
mentală a antrenamentului mo
dern este individualizarea, sin
gura formă de pregătire prin 
care se pot înlătura deprinderi 
greșite, lacune tehnice sau lip
suri în planul randamentului 
fizic. Și, totuși, antrenamentul 
individual nu este practicat de- 
cît foarte rar și la numai două- 
trei echipe divizionare, rezultatul 
fiind câ aceiași jucători prezintă 
aceleași lacune de-a lungul în
tregii lor cariere sșșortive. 
Aceasta, pentru că. din neferi
cire, numeroși antrenori mai 
trăiesc cu convingerea că omo
genitatea și progresul echipei se 
pot realiza numai prin pregă
tire identică, în comun, deși 
e recunoscut șl demonstrat ști
ințific că randamentul șl coeziu

învățâmîntului superior și for
mării de personal, au fost pri
miți. miercuri, de Constantin 
Oancea. adjunct al ministrului 
afacerilor externe, si Petre Con
stantin. adjunct al ministrului 
educației și învățâmîntului.

Sub auspiciile Institutului 
român pentru relațiile chlturale 
cu străinătatea, in Capitală a 
avut loc, miercuri după amiază, 
o manifestare culturală consa
crată aniversării Zilei naționale 
a Republicii Turcia.

★
în aceeași zi, în cadrul mani

festărilor dedicate centenarului 
nașterii lui Kemal Ataturk, pri
mul președinte șl fondatorul Re
publicii Turcia. în sala I.R.R.C.S. 
a avut loc vernisajul unei ex
poziții fotodocumentare.

nea oricărei formații sint date 
de pregătirea individuală a eom- 
ponențiior ei, de apropierea lor 
valorică. Ceea ce e cu totul 
altceva !...

Cum e posibil ca străvechea 
concepție de pregătire să răminâ 
în picioare, e simptu de expli
cat. Pe de o parte, datorită fap
tului că s-a impămîntenit „prin
cipiul" conform căruia orice fost 
fotbalist bun poate deveni, 
automat, și antrenor bun. Așa 
se face că, la majoritatea echi
pelor noastre divizionare (A și 
B), pregătirea folosește aceleași 
forme, metode și mijloace prin 
care actualul antrenor se pregă
tea pe vremea cind era el Însuși 
jucător, neținind cont de ceea ce 
a învățat în facultatea de profil, 
dacă a învățat sau dacă a... ur
mat-o I

Pe de altă parte, intervine con
cepția conducătorilor de clu
buri (și chiar a conducătorilor 

4. CONCEPȚIA DE PREGĂTISE 
INTRE ERORI ȘI... COMPETENȚĂ
federației, în unele cazuri), de 
a respinge, din conservatorism 
sau, pur și simplu, din princi
piu, antrenorii care vin cu con
cepții noi, care caută noul, mo
dernul, care inovează și des
coperă. Cum, insă, în fotbalul 
nostru nu se prețuiesc descope
ririle. ci... acoperirile, o serie 
Întreagă de tehnicieni, care 
încearcă să depășească rolul 
de supraveghetori, la care 
sint constrinși. se văd dați de-o 
parte. Și putem aminți aici de 
atacul temporizat, care l-a detro
nat pe Angelo Nlculescu, de 
„răul" înnoirii, pe care Constan
tin Teașcă a încercat să-l facă 
fotbalului nostru, la atîtea clu
buri, de fenomenul de respin
gere care-1 însoțește pe Viorel 
Mateianu.

E drept, au apărut și unele 
excepții, cum ar ti reușita lui 
Florin Halagian la F. C. Argeș 
(care s-a transformat, Insă, în
tr-o cădere, odată eu plecarea 
antrenorului) sau „experimentul 
Corvinul" — semnat de Mireea 
Lucescu și rămas, deocamdată, 
pe poziții.

în asemenea condiții, e abso
lut firesc ca antrenamentele să 
aibă caracter dc menținere și nu 
de progres, cum ar trebui, să 
fie stereotipe, ducind nu la rea
lizarea unei ascensiuni valo
rice, ci la stagnare. Numai câ, 
in vreme ce noi stagnăm, fot
balul internațional merge înainte.

Vizita președintelui Republicii Federale 
Germania, Karl Carstens

Președintele Republicii Fede
rale Germania, Karl Carstens, și 
celelalte persoane oficiale vest- 
germane au plecat, miercuri, 
într-o călătorie prin țară, pentru 
a cunoaște aspecte ale dezvoltării 
ecohomice și sociale a României.

La plecarea din Capitală, pe 
aeroportul Otopeni, înaltul 
oaspete a fost salutat de to
varășii Gheorghe Rădulescu. 
Nicolae Constantin, Gheorghe 
Pană, Aurel Dijma, ministru 
secretar de stat la Ministerul 
Afacerilor Externe, de alte 
persoane oficiale.

în această vizită, președintele 
Karl Carstens este însoțit de to
varășii Gheorghe Petrescu, mi
nistrul industriei de mașini- 
unelte, electrotehnică și electro
nică, general-locotenent Con
stantin Popa, locțiitorul șefului 
Marelui Stat Major, Ion Râmbu, 
ambasadorul României la Bonn, 
de alte persoane oficiale.

Prima escală s-a făcut la Cra
iova. Pe aeroportul municipiu
lui pavoazat cu drapelele de 
stat ale României și Republicii 
Federale Germania, președintele 
Karl Carstens și ceilalți oaspeți 
au fost salutați de Miu Dobrescu, 
președintele Comitetului exe
cutiv al Consiliului popular 
județean Dolj, Costică Chițimia, 
primarul municipiului Craiova, 
de alți reprezentanți ai organe
lor locale de stat, care le-au 
urat, in numele celor ce trăiesc 
și muncesc în Doj, un călduros 
„Bun venit".

Șînt de față numeroși cetă
țeni ai Craiovel, care aplaudă 
pentru prietenia dintre țările 
și popoarele noastre.

De la aeroport, coloana ofi
cială de mașini s-a îndreptat 
spre platforma industrială din 
estul Craiovel. Cel dinții obiec
tiv al vizitei este întreprinde
rea „Electroputere", unitate 
de primă mărime a industriei 
electrotehnice românești. .

La intrarea în întreprindere, 
Înaltul oaspete a fost Salutat 
de Ion Licu, directorul general 
al Centralei industriale de ma
șini și aparataje electrice, de 
membri ai Consiliului oamenilor 
muncii din unitate. Inginerul 
Constantin Udrea, directorul 
unității, prezentind date despre 
întreprindere, a relevat că a- 
ceasta, precum și alte unități 
componente ale centralei indus
triale de profil au stabilit relații 
de colaborare și de cooperare ou 
numeroase firme din R. F. Ger
mania.

Președintele Karl Carstens a 
vizitat apoi fabricile de aparataj 
și de transformatoare mari, 
precum și laboratorul de mare 
putere, unde a asistat la o probă 
de încercare a unui transforma
tor de mare putere. Pe parcurs 
sint prezentate. în expoziții, 
principalele realizări ale spe
cialiștilor și muncitorilor craio- 
ver.J, organizarea fluxurilor 
tehnologice, preocuparea cerce
tătorilor, celorlalți specialiști 
pentru perfecționarea și înnoi
rea continuă a fabricației, pen
tru reducerea consumurilor de 
materiale și energie electrică.

Președintele Karl Carstens a 
Urmărit cu deosebit interes pro
cesul de fabricație a unor pro
duse complexe : transformatoa
re de mare putere, motoare elec
trice de diverse capacități.

luir.du-și ca deviză tocmai in
dividualizarea șl renunțind ia 
clasicele antrenamente comune, 
cu jucătorii așezați doi cite 
doi, puși să alerge ca la școală, 
să facă gimnastică de... învio
rare. să mai exerseze cite un 
procedeu tehnic sau cite 6 
schemă tactică, pentru a încinge 
o „miuțâ" voinicească, la sfîr- 
șlt de „antrenament". Care an
trenament cuprinde, cum s-ar 
zice, absolut toate sarcinile, fără 
a rezolva, în realitate, vreuna !• 

întregul tot face aceleași exer
ciții, exersează cam aceleași 
procedee, fiind supus acelorași 
parametri de volum și intensitate, 
de parcă „băieții" au absolut 
aceleași ealități și aeeleași lip
suri, joacă toți pe același post, 
sint de aceeași virstă, se anga
jează in pregătire in aceeași 
măsură etc. I E de ris, dar... 
asta e situația !

Și, dacă tot sint la mare preț

antrenamentele comune, ridica
rea cantonamentelor la rang de 
concepție unică a venit de la 
Sine, fiind a doua eroare gravă 
din fotbalul nostru. Cu alte cu
vinte, s-a impămîntenit obiceiul 
ca, de joi (sau vineri), echipele 
să intre in cantonament, pentru 
etapa de simbătă (sau dumi
nică), pe baza convingerii că, 
aflindu-se reuniți (sub supra- 
vegherea antrenorului-suprave- 
ghetor !), jucătorii se vor reface 
mai bine (după ce 7!), se vor 
pregăti mai conștiincios (de
parte de... cele lumești !), rea- 
Ilzindu-se, totodată, și coeziunea 
(sufletească !) a echipei !

Că premisele sint total gre
șite. o dovedește chia: faptul 
câ, fiind constrinși săptăminal 
la această „carantină", jucătorii 
devin nervoși și irascibili, fiind 
scoși din ritmul normal de 
viață. Logic, randamentul la 
pregătire e departe de a fi sa
tisfăcător. Cit despre Coeziunea 
sufletească a echipei, nici nu 
poate fi vorba de ea, exemple 
nenumărate, dintre care unele 
foarte recente și foarte neplă
cute, demonstrind că se întîmpiă 
exact invers.

în plus, bătîndu-se atîta mo
nedă pe ideea refacerii în can
tonamente, printre jucători a 
apărut, tot ca o consecință, con
cepția potrivit căreia luni, marți 
și miercuri poți face orice, deci 
poți trage un chef pe cinste, 

aparataj de înaltă tensiune, teh
nologii moderne utilizate.

în încheierea vizitei, președin
tele R.F.G. a semnat in cartea 
de onoare a unității avind 
cuvinte de înaltă apreciere pen
tru talentul și hărnicia specia
liștilor și muncitorilor între
prinderii.

S-a vizitat apoi Facultatea de 
electrotehnică a universității din 
localitate. La sosire, președintele 
R, F. Germania a fost intinipt- 
nat de Marin Rădoi, adjunct al 
ministrului educației și învă- 
țămintului, prof. dr. ing. Silviu 
Pușcașu, rectorul universității, 
prof. dr. ing. Corpeliu Ambrozie, 
decanul facultății, de cadre di
dactice și studenți. Gazdele in
formează, printre altele, că fa
cultatea a fost înființată odată 
cu universitatea din localitate, 
anul acesta sărbătorlndu-se trei 
decenii de învătămînt electro
tehnic superior la Craiova. Se 
menționează că amplasarea fa
cultății in imediata vecinătate 
a întreprinderii „Electroputere" 
permite realizarea unei bune 
integrări a invățămintului cu 
cercetarea și producția, forma
rea unor cadre de specialiști 
cu Înalte calități profesionale, 
tehnice și practice, buni organi
zatori și conducători ai proce
selor de producție. Se vizitează 
laboratoarele de tehnica ten
siunilor înalte, aparate elec
trice, de acționări și mașini 
electrice, patru din cele 32 de 
laboratoare ale acestei facul
tăți, președintele R. F. Germa
nia exprimind euvinte de apre
ciere fată de rezultatele obținute 
pe linia colaborării dmțre ca
drele didactice, studenți și uni
tățile economice.

La sediul centra! al universi
tății, oaspeților li s-a vorbit des
pre activitatea universității, 
Je-a fost prezentată o cuprinză
toare expoziție reunind realizări 
ale studenților și cadrelor di
dactice obținute in procesul 
complex de integrare a invăță- 
mîntului cu producția și cerce
tarea, coordonate fundamentale 
ale invățămintului superior ro
mânesc.

La plecare, adresîndu-se ca
drelor didactice și studenților 
craioveni prezenți, președintele 
Kârl Carstens a relevat impor
tanta activitate desfășurată de 
universitate si le-a adresat 
calde urări de succes. Ară- 
țînd apoi că R- F. Germa
nia și România sint țări europe
ne, înaltul oaspete a continuat : 
Chiar dacă sint situate geografic 
la mare distanță una de alta, 
evoluția situației mondiale și 
conștiința crescindă că omenirea 
are un destin comun vor duce 
la stringerea legăturilor intre ță
rile vechiului nostru continent. 
Doresc din țoală inima ea acest 
fapt să aibă efecte pozitive și 
spre folosul și binele tinerei 
generații din țara dumneavoas
tră și din țara mea. Cele mâi 
calde urări pentru președintele 
țării dumneavoastră, domnul 
N' icolae Ceaușescu, pentru 
România, pentru poporul român, 
pentru această universitate și 
dumneavoastră personal, pentru 
cadraje didactice' și studenții 
craioveni.

La amiază, în onoarea pre
ședintelui Karl Carstens, pre
ședintele Comitetului execțitlv 
al Consiliului popular județean, 
Miu Dobrescu, a oferit un dejun.

în timpul dejunului, desfășu

poți juca remmy sau cărți, cum 
poți pierde nopțile liniștit. Dacă 
tot te refaci, de joi, in canto
nament !?!.,.

în fine, clasicul, „necesarul" și 
mult predicatul cantonament 
mai are și un alt scop, âcela 
de acoperire excelentă pentru 
conducerile cluburile!1 (sau ale 
echipelor naționale), care ridică 
din umeri îh caz de eșec, spu- 
nind că, din punctul lor de ve
dere și al sarcinilor ce le revin, 
s-au asigurat condiții Ireproșa
bile de pregătire, cantonamente 
ca la carte. „Care au eostat 
enorm...

într-adevăr, cantonamentele 
costă enorm. Si la propriu, dac 
mai ales la figurat !...

Câ să nu existp dubii, e bine 
să aruncăm o privire și în curțile 
cu fotbal mai înfloritor. Vom 
vedea că, acolo, cantonamentul 
este aproape inexistent ca formă 
de pregătire la cluburi (cum se 

întîmpiă in fotbalul italian, 
olandez, englez, ca să nu togi 
vorbim de campionatul vest- 
german, unde cele două etape 
programate săptăminal, miercuri 
și simbătă, ar necesita canto
namente non-stop), iar la nivel 
de echipe naționale este prezent 
mai mult simbolic, fotbaliștii 
elvețieni, spre exemplu, fiind 
convocați la lot cu numai 3 zile 
Înainte de a... ne invinge.

Al treilea aspect de care este 
legată nemijlocit calitatea pre
gătirii 11 reprezintă statornicia 
antrenorilor in posturile lor. 
Pentru că. orice Înlocuire de an
trenor înseamnă o modificare a 
concepției — de pregătire, de 
joc etc. —. impunind perioade 
firești de cunoaștere și de acomo
dare, perioade de tranziție, deci. 
In care accesul la performanța 
de vlrf nu este posibil. Acestea 
fiind spuse, putem înțelege mult 
mai ușor de ce fotbalul nostru 
se află mereu „ta un pas do 
marea performanță" : pentru că 
el traversează, in permanență, 
perioade de tranziție, dc la un 
antrenor la altul, de la p con
cepție ia alta, ta cluburi, ca și 
la lot 1 E, deci, normat ca, in 
cest permanent provizorat (in 
care se înscrie, deocamdată, și 
numirea recentă a lui Mireea 
Lncescu la cirma „naționalei", 
numire pe care o salutăm Și o 
susținem numai dacă va fi ba
zată pe un contract ferm, de 4 

rat intr-o atmosferă caldă, cor
dială. președintele Comitetului 
Executiv al Consiliului popular 
județean Dolj și președintele 
Republicii Federale Germania au 
rostit toasturi.

★
După amiază, președintele 

Karl Carstens și celelalte per
soane din suita sa, însoțiți de o- 
ficialitățile române, și-au con
tinuat călătoria in județul Ca- 
raș-Severin. La sosirea pe aero
portul din Caransebeș, unde erau 
arborate drapelele de stat ale 
României și R.F. Germania, oas
peții au fost intimpinați cu 
cordialitate de Nicolae Bușui, 
președintele Comitetului exe
cutiv al Consiliului popular ju
dețean, Nicolae Oprea, prima
rul orașului Caransebeș, de alți 
reprezentanți ai organelor lo
cale. Numeroși cetățeni veniți 
In intim pinare l-au salutat cu 
căldură pe înaltul oaspete, ex- 
primindu-și astfel convingerea 
că noul dialog la nivel Înalt din
tre România și R.F. Germania 

„va deschide noi orizonturi dez
voltării colaborării dintre cele 
două țări.

De la aeroportul din Caranse
beș. coloana oficială de mașini 
s-a îndreptat spre Reșița, unde 
președintele Karl Carstens a fă
cut o vizită la sediul Societății 
mixte româno—vest-germane
„Reșița-Renk“ S.A. al cărei con
tract de constituire a fost sem
nat la Oberhausen, in prezența 
președintelui Republicii Socia
liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, cu prilejul vizitei În
treprinse in R.F. Germania in 
vâra anului 1973.

Aici, inaltul oaspete • fost 
salutat de Aurel Lascu. prima
rul Reșiței, Alexandru Bltang, 
președintele Consiliului de ad
ministrație al Societății „Reșița- 
Renk", Frantz Josef Nienheysen, 
vicepreședinte, și alți membri 
ai consiliului. Ing. Vasile Uscat, 
directorul român al întreprin
derii de reductoare a societății, 
și Otto Proksch. directorul vest- 
german a! întreprinderii, au in
format despre activitățile co
mune de producție ce se concre
tizează in rcalizareâ de diferite 
tipuri de reductoare și o gamă 
largă de roti dințate.

Vizitîndu-se apoi halele de 
fabricație, amplasate pe plat
forma industrială Reșița-Câlni- 
cel, președintelui R.F. Germa

Vizita doamnei Veronica Carstens
Doamna Veronica Carstens, 

împreună cu persoanele oficiale 
române și vesț-germane care o 
însoțesc, s-a aflat, în cursul 
zilei de miercuri, la Brașov.

La Consiliul popular jude
țean, unde oaspeții au fost in
timpinați de Maria Cebuc, vice
președinte al consiliului, au fost 
prezentate aspecte ale dezvol
tării municipiului și județului 
pe plan economic și social, fiind 
relevate, totodată, coordonatele 
semnificative ale vieții cultural- 
artistice din această zonă cu 
străvechi tradiții de civilizație.

Ip continuare, s-a vizitat unul 
dintre vechile așezăminte de 
cultură națională : prima școală 
românească, ctitorie Voievodală 
ridicată in Scneii Brașovului 
cu aproape cinci veacuri in

ani), rezultatele „mari" să aibă 
un caracter cu totul întâmplător. 
Iar faptul că echipele de club 
nu ajung niciodată pină în fa
zele decisive ale cupeldr euro
pene și naționala se poticnește 
la fiecare doi bâși, scăldindu-se 
în mediocritate (ca să nu spu
nem în anonimat), dovedește că 
avem dreptate.

Statornicia antrenorilor la 
cirma echipelor este o cerință 
obligatorie a fotbalului, a cali
tății și valorii rezultatelor. 
Apelind din nou la exemple din 
alte „curți", să luăm ca termen 
de comparație situația unei 
duble campioane mondiale. Ei 
bine, la cirma acestei echipe 
s-au aflat, din anii ’30 șl pină 
astăzi, numai 3 antrenori : Sepp 
Herberger (pină In 1962 !), 
Helmut Schon (pină In 1978) și 
Jupp Derwall (pină In prezent), 
fiecare înregistrînd, deopotrivă, 
succese și insuccese, dar râmi- 
nind lâ timonă pină lâ expirarea 
contractelor făcute eu federația. 
Ca să nu mai vorbim de faptul 
că s-a asigurat șl o excelentă 
continuitate, conform unei prac
tici asupra căreia trebuie să 
medităm, stabilindu-se ca Schdn 
să fie secundul lui Herberger, 
cum Derwall a fost secundul lui 
Schdn. Astfel, perioadele de 
tranziție și efectele lor au dis
părut, iar rezultatele s-au men
ținut la nivel obișnuit I

Ar mai fi de vorbit despre 
întreruperile de rampionst, fă
cute — la noi ! — chipurile cu 
scopul de a se facilita pregă
tirea naționalei, despre „scuti
rile" de Joc acordate dc federa
ție unor „tricolori" saU despre 
recomandările aceluiași for. ca 
jucătorii de tot să fie protejați 
în meciurile de divizie, alte mă
suri greșite, eare pornesc de la 
premise false, conducted la 
piștlgurl false.

Nu de cantonamente plicticoa
se și costisitoare au nevoie 
fotbaliștii noștri, nu prin antre
namente de menținere vor reuși 
ei să progreseze, ou prin Între
ruperi de campionat șt prin me
najările adversarilor |șl vor do- 
bindi forma și valoarea, ci prin 
muncă temeinic fundamentată 
științific, desfășurată, controlată 
șl îndrumată științific, de spe
cialiști competenți. printr-un 
travaliu mult sporit ca volum și 
intensitate, te condițiile aspre 
dar adevărate ale jocului, ale 
contactului permanent cu ad
versarul.

Pentru că. dacă auzim mereu 
voci ale fotbalului care pretind 
— și primesc I — recompense 
substanțiale, e normal să pretin
dem și noi muncă, disciplină, 
seriozitate, valoare și perfor
mante în concordantă eu re
compensele respective.

HORIA ALEXANDRESCU 

nia 1 se prezintă citeva din a- 
ceste produse realizate la un 
Înalt nivel tehnic. Se subli
niază că de același Înalt nivel 
cu produsele obținute aici sint 
și utilajele aflate în dotarea în
treprinderii, care, in mare parte, 
sint de producție românească.

în cadrul discuțiilor dintre 
oaspeți și gazde se relevă buna 
conlucrare dintre specialiștii ro
mâni și cei din R.F. Germania 
și, in general, bunele relații de 
cooperare existente intre cele 
două țări.

în încheierea vizitei, pre
ședintele Karl Carstens setn- 
nind in cartea de onoare a în
treprinderii, a mulțumit pentru 
ospitalitatea de care s-a bucu
rat și a urat specialiștilor ro
mâni și vest-germani noi suc
cese in conlucrarea lor pentru 
realizarea unor produse de înal
tă tehnicitate.

Președintele R.F. Germania și 
persoanele oficiale române și 
vest-germane care îl însoțesc 
s-au îndreptat, în cursul serii, 
cu un avion special spre Sibiu.

La sosire, pe aeroportul mu
nicipiului, pavoazat cu drape
lele de stat ale României și 
R.F. Germania, înaiții oaspeți 
sint intimpinați cu aceeași cor
dialitate de numeroși cetățeni.

Președintele Karl Carstens 
este salutat cu cordialitate de 
președintele Comitetului execu
tiv al Consiliului popular ju
dețean, Vasile Bărbuleț, de alți 
reprezentanți ai organelor lo
cale.

Coloana de mașini părăsește 
apoi aeroportul, indreptindu-se 
spre reședința din Sibiu rezer
vată oaspeților din R.F. Ger
mania.

La Sibiu, președintele Karl 
Carstens s-a reintîlnit cu soția 
sa, Veronica Carstens, care, in 
cursul zilei, a efectuat o vizită 
în județul Brașov.
' în onoarea președintelui R.F. 
Germania, Karl Carstens, și a 
soției sale, doamna Veronica 
Carstens, președintele Comitetu
lui executiv al Consiliului popu
lar județean, Vasile Bărbuleț, a 
oferit un dineu.

în timpul dineului, care s-â 
desfășurat intr-o atmosferă cal
dă, cordială, președintele Co
mitetului executiv al Consiliu
lui popular județean și pre
ședintele R.F. Germania au 

■ rostit toasturi.

urmă, care a reunit în jurul ei, 
de-a lungul vremii, cărturari 
de renume. Atenția oaspeților a 
fost reținută de prima tipogra
fie românească inițiată de Co
res! în secolul al XVI-lea. de 
exemplarele de carte rară, unele 
incunabule, realizări ale renu
mitei școli de copiști, traducă
tori și editori care au activat in 
Scheii Brașovului. Cu deosebit 
interes a fost urmărit aici 
programul muzical susținut de 
corul de copii „Camerala in- 
fantis".

A fost vizitată apoi Biserica 
Neagră — vechi monument arhi
tectonic, reprezentativ pentru 
evoluția stilului gotic din Tran
silvania. în aceeași zi, doamna 
Veronica Carștens a vizitat sta
țiunea turistică . Poiana Brașov.

Lotul notional - Reprezentativa 
de juniori : 5—2 (0-1) 

Să mizăm 
pe... tinerețe

Un meci interesant, plin de 
învățăminte, eare a plăcut eelor 
55 000 de spectatori prezenți ’ pe 
stadionul ,23 August". La aceas
tă primă acțiune a noii condu
ceri tehnice a echipei naționa
le, care pregătește tricolorii pen
tru meciul cu Elveția din 11 no
iembrie, iubitorii fotbalului au 
așteptat ca să vadă aliniată e- 
chipa care âr fi putut învinge 
formația din țara cantoanelor, la 
București, atunci, la 10 octom
brie. N-a fost posibil pentru că, 
după prima repriză, in care e- 
chipa ce a cucerit medalia de 
bronz la C.M. de juniori, a pri
mit replica echipei alcătuite de 
M. Lucescu (scorul 1—0 în fa
voarea „cangurilor"), in cea de-a 
doua a evoluat cu totul altă for
mație națională in care au fost 
lnlocuiți cu rezervele lotului na
țional sau cu jucători din for
mația juniorilor care evoluaseră 
in prima repriză nu mai puțin 
de 7 jucători. Ce să mai înțele
gem, în aceste condiții, din jo
cul ambelor formații. Dar iată 
națională (în paranteză jucători 
care au evoluat in repriza se
cundă) : Ducadam (Moraru) — 
Bărbulescu (Rednic), Sameș 
(Iorgulescu), Ștefănescu, Stănes- 
cu — Boloni (Văetuș), Augustin 
(Țicleanu), Dobrin (Bălăci) — 
Șoiman, D. Georgfescu (Sandu 
Mireea). Văetuș (Gabor). Cei Câte 
au încintat tribunele prin faze 
de fotbal adevărat, spectaculoa
se, pline de dinamism și impre
vizibil au fost cadeții, m frunte 
cu Gabor, Rednic, Andone. Iile 
Costel — excelent mijlocaș, cum 
rar am văzut — Fișic, Balint, 
D. Zamfir și Sertov. Dar și cei
lalți s-au ridicat la nivelul co
echipierilor și dacă in repriza 
secundă rezultatul ș-a Întors este 
tot datorită juniorilor introduși 
in teamul tricolorilor. Această 
mutare slăbind formația cadeți- 
lor, din minutul 46, plusul de 
forțâ in națională s-a datorat lui 
Gabor et comp. Au înscris: Mir
cea Sandu (min. 58 — la citeva 
zeci de secunde după ce a intrat 
In echipă). Gabor (min. 65), 
Klein (min. 72) și Bălăci (min. 
77 și 89), pentru seniori și Ște- 
fănescu — autogol (min. 23, in 
urma unei splendide șarje a lui 
Gabor), și Hanghiuc (mln. 64) 
pentru juniori.

Rezultatul final este echivoc, 
poate incorect. Au învins, de 
fapt... juniorii. A învins tinere
țea! Cei care au condus „ostili
tățile" de o manieră impresio
nantă. De aceea ni se pare ne
inspirată și neavenită convoca
rea la lot a lui Boloni și Bhr- 
bulescu, cu evoluții slabe, dar și 
a altora care s-au situat depar
te de cerințe, fiind de departe 
depășiți de excelențil juniori. în 
concluzie, un singur îndemn 
pentru tinerii antrenori: mizați 
pe tinerețe ! (C Vasile).

azi
INFOR M ATII’NOTEt S AH-FI L ATEUE-U MOR 
insemnari-muzica-jocuri-Epigrame

Pe cîțiva quadrați
• „Șantierul — oglinda muncii noastre" este genericul sub 

care se desfășoară acțiunile de gospodărire și recuperare a 
materialelor de construcție in unitățile de profil buzoisne 
• Prin acțiuni de muncă in sprijinul producției, tinerii sU- 
tineni și-au propus să realizeze suplimentar 8 .tone de alu
miniu • La peste 2,5 milioane lei sint estimate lucrările de 
recuperare a materialelor și materiilor prune, punerea in 
circuit a noi resurse energetiee, recondiționarea de piese și 
subansamble, întreprinse de uteciștii marilor unități praho
vene • Circa 5 000 de tineri din comunele brăilene sint mo
bilizați la acțiuni ale campaniei agricole • Zilnic tinerii din 
Cimpulung Muscel participă ia întreținerea pajiștilor și tine
telor • Organizațiile U.T.C. din Curtea dc Argeș sint antre
nate la plantarea a 13 000 puieți pentru prevenirea alunecări
lor de teren pe dealul Bușaga • Comitetul județean 
Harghita al U.T.C. organizează, azi și miine, simpozionul : 
„Opoziția ireductibilă dintre știință și religie" • O dezbatere 
privind rolul opiniei publice în combaterea și prevenirea 
stării infracționale in rîndul tineretului are loc la Casa ști
inței și tehnicii din Tirgoviște • Clubul tineretului din 
Ctaj-Napoca găzduiește schimbul de experiență cu tema : 
„Sarcinile organelor și organizațiilor U.T.C. in domeniul pro
pagandei și culturii" • La Piatra Neamț se desfășoară 
Festivalul filmului pentru copii și tineret 4 Teatrul muni
cipal popular din Focșani și-a deschis stagiunea cu premiera 
piesei „Cum de a rămas Catinca fată bătrină" in regia și 
scenografia lui Vasile Ouesciue • O prestigioasă manifestare 
s-a încheiat la Craiova *— „Săptămina științei și tehnicii 
tineretului doljan" • Vă recomandăm expoziția de tapiserie 
(Edil .Lugosi) și sculptură (Laszlo Lugosi) de la „Căminul 
artei".

TOAMNĂ PE „DEALUL FI,ORILOR"

Cum intri in mu
nicipiul Dej, ve
nind dinspre Cluj- 
Napoca, te intim- 
pinâ imaginea im
presionantă a nou
lui cartier „Dealul 
Florilor", unde 
bunii gospodari iși 
etalează cartea de 
vizită. prin aspec
tul îngrijit al blocu
rilor, priit curățe
nia străzilor, prin 
întreținerea și ame
najarea spațiilor 
verzi, a terenurilor 
de joacă pentru, 
copii etc. Aici tră
iesc jumătate din 
numărul locuitori
lor. Cei mai mulți 
sint tineri. Ei ocupă 
atit apartamentele 
cu 2-3 și 4 camere, 
cit și căminele de 
nefamiliști. Locu
iesc in aceste obiec
tive tineri de la

Florilor" este un 
adevărat orășel al 
tinereții. Am aflat 
de la tovarășul Va
sile Trif, prim-se
cretar al Comite
tului municipal al 
U.T.C., că tinerii au 
ținut de la început 
ca acest cartier să 
poarte amprenta 
lor. De aceea ei au 
participat in număr 
mare, prin acțiuni 
de muncă patrio
tici, și la ridicarea 
blocurilor, a celor 
patru complexe co
merciale, a localu
rilor de școală și 
poștă, spitalului, 
policlinicii. creșei 
etc. Acum tot ei 
grăbesc darea in fo
losință a unui bloc 
cu 9 etaje și spații 
comerciale la par
ter, a unei piețe 
agroalimentare. Dar 
mai prețus de ori
ce, spiritul lor gos
podăresc se mani
festă prin modul

cum știu să utili
zeze spațiile dintre 
blocuri. La iniția
tiva tinerilor locui
tori din „Dealul 
Florilor" au fost 
desființate garduri
le de orice fel, 
inestetice și inco
mode, fiind înlo
cuite cu garduri vii 
și peluze de tran
dafiri. Terenul ast
fel împrejmuit a 
fost cultivat cu le
gume. S-a declanșat 
o adevărată între
cere gospodărească 
in această toamnă, 
după ce au fost re
coltate culturile de 
pe „loturile iniția
tivei", alți cetățeni 
tolicitlnd teren, ast
fel incit, la pri
măvară, întregul 
deal va fi o adevă
rată grădină înflo
rită, așa cum te 
cuvine numelui car
tierului și hărniciei 
tinerilor săi loca
tari.

I.P.L. si C.C.H.,
B.G.C.L., T.C.C.,
l.C.F. Am putea
spune că „Dealul

„ZILELE CULTURII UNIVERSITARE
GĂLĂTENE"

Pină la 5 noiembrie a.c. 
Universitatea din Galați or
ganizează cea de-a III-a edi
ție a cuprinzătoarei manifes
tări studențești „Zilele cul
turii universitare gălățene", 
mobilizind energia studenți
lor în promovarea spiritului 
combativ și militant, în dez
voltarea climatului de studiu

și cercetare la nivelul etapei 
pe care o parcurge țara noas
tră, al exigențelor revoluției 
tehnico-științifice. Dezbate
rile și intilnirile cu specialiș
tii, manifestările cultural-ar- 
tistice vor avea în atenție 
aspecte ale noilor tehnologii 
industriale, valori ale cultu
rii românești.

CĂLĂTOR PRIN BUCUREȘTI
I.T.B. ne pune la indemină 

O interesantă broșură cu
prinzând „Traseele de trans
port în comun — noua codi
ficare". Bucureștean sau vi
zitator al Capitalei, ai astfel 
posibilitatea să știi cu exac
titate ce mijloace de trans
port poți lua pină la Sos. 
Orhideelor sau Serele Ber- 
ceni, sau care funcționează 
numai in orele de virf, sau 
numai în zilele de sărbători 
legale, liniile si cursele de

agrement, tariful biletului si 
multe altele.

O informare detaliată o 
aflăm asupra noii codificări 
a traseelor de transport în 
comun din Capitală si asupra 
principalelor puncte din lun
gul acestora. Pină la apariția 
noului ghid, broșura consti
tuie un răspuns la întrebarea 
„Cum și cu ce mijloace de 
transport în comun călătorim 
prin București?". (LIBIA 
POPESCU).

MANUALE
Exercițiile și problemele 

prezentate în manualul 
„Exerciții și probleme de al
gebră pentru clasele IX— 
XII" recent apărut în Editu
ra didactică și pedagogică sub 
semnătura conf. univ. dr. C. 
Năstăsescu, prof. M. Brarsdi- 
burn, lector univ. C. Niță și 
prof, D. Joița au fost elabo
rate pe baza noilor programe 
școlare de matematică. Pro
blemele sint dispuse pe ca

pitole, corespunzător celor 
din programele și manualele 
școlare. Conținind și proble
me de sinteză, necesare pre
gătirii elevilor pentru con
cursul de admitere in clasa 
a Xl-a, pentru examenul de 
bacalaureat și concursul de 
admitere in invățămîntul su
perior. lucrarea se adresează 
deopotrivă elevilor din treap
ta I și treapta a Il-a de liceu.

PLUTAȘII DIN BISTRIȚA
Timp de nouă zile, nouă 

tineri de la Întreprinderea de 
sticlărie pentru menaj din 
Bistrița, județul Bistrița- 
Năsăud. au făcut o expediție 
pe Mureș. Pină aici nimic 
neobișnuit. Numai că de la 
Reghin pină la Luduș, cei 
aproximativ 150 de kilometri 
ai țiului au fost străbătuți 
cu pluta. Echipajul, format 
din trei fete și șase băieți, a 
fost mai intii proiectantul și 
constructorul plutei. Rezulta
tul expediției, pe lingă bine
meritata odihnă și distracție 
după un an de muncă, însu
mează nouă jurnale indivi
duale de bord, zeci de foto
grafii, diapozitive șt o hartă 
pe care sirtt notate locurile 
de popas, dificultățile drumu
lui, inclusiv cele două baraje 
coborite, punctele de aprovi
zionare, diverse obiective tu
ristice.

Cei nouă temerari, colegi 
de muncă și tovarăși de dru
meții, sint : Lenuța Luca, 
Simona Mureșan, Viorica 
Ștefan, Radu Beșuan, Ion

Mureșan, toii Mărgineanu, 
Vasile Bizău, Vasile Mure
șan, Pavel Cucutei.

Expedițiile de pini acum 
sînt pregătitoare pentru ceă 
din anul viitor, cînd cei n6uă 
temerari vot străbate acest 
traseu pină la Arad și mai 
departe, prin R.P. Ungară și 
R.S. Cehoslovacă.

CORNELIA ANDREI

Rubrică realizată de V. RAVESCU



INTERVIUL
acordat de tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU 

ziaristului vest-german Christian Schmidt-Hăuer,
, de la săptămânalul „Die Zeit“

înghețarea și reducerea bugetelor militare — 

necesitate de prim ordin a dezvoltării mondiale
Poziția României privind reducerea cheltuielilor militare, prezentată in Comi
tetul pentru probleme politice și de securitate al Adunării Generale a O.N.U.

ll □ m PESTE 1HOTARE
STIRI-NOTECOMENTARII-STIRI-NOTE-COMENTARII-STIRINOTECOMENTARII

Reuniunea de la Madrid trebuie să devină 
„o piatră de hotar pe ealea spre pace, 

dezarmare și cooperare"

(Urmare din pag. 1)
rate de criză, dezvoltarea cores
punzătoare a tuturor statelor.

In orice condiții, însă, nu se 
pot neglija interesele naționale 
ale fiecărui popor. Oricare solu
ție și orice hotărire trebuie să 
țină seama de dreptul fiecărui 
popor la dezvoltare, la accesul 
liber la cuceririle științei, la o 
viață liberă și demnă. Nu se 
poate ca, în numele unor inte
rese supranaționale. să se ceară 
unui popor să renunțe la inde
pendență. la libertate, la dezvol
tarea economico-socială proprie. 
Dimpotrivă, colaborarea econo
mică internațională trebuie 
neapărat să ducă la progresul 
economic și social și la întărirea 
independentei economice și po
litice a fiecărei țări.

Desigur, nu se poate să nu se 
țină seama însă de aspectele de 
clasă, avind în vedere că clasele 
sociale există și. probabil, vor 
mai exista mult timp pînă la 
realizarea unei societăți fără 
clase. Noi ne pronunțăm pentru 
o asemenea societate și sperăm 
să ajungem cit mai curînd la 
aceasta. Dar, este evident că 
viața economică mondială, rela
țiile sociale sînt și vor fi in
fluențate de interesele diferite
lor clase sociale, de deosebirile 
dintre aceste clase, iar. pe plan 
mai general, de politica unor 
țări de dominație și asuprire, de 
inegalitate, de îmbogățire prin 
exploatarea altor țări și națiuni.

Deci, pentru a soluționa pro
blemele complexe ale crizei eco
nomice actuale trebuie să acțio
năm în direcția unei noi ordini 
economice internaționale, desi
gur, ținînd seama de diversitatea 
de orînduiri sociale și de clase, 
dar pornind de la principiile de 
echitate Si egalitate, de avantaj 
reciproc, de la respectul inde
pendenței și suveranității națio
nale ale fiecărui popor. Trebuie 
să înțelegem că nu se vor putea 
depăși greutățile economice de- 
cît adoptind principii noi în re
lațiile internaționale, respectînd 
interesele fiecărui popor.

ÎNTREBARE: In ce mă
tură, domnule președinte, este 
afectată economia româneas
că de creșterile prețurilor pe 
plan mondial și cum intim- 
pină țara dumneavoastră 
această evoluție?

RĂSPUNS : Am menționat 
deja că actuala criză economică 
mondială, îndeosebi prețurile la 
petrol și energie, precum și do- 
bînzile exagerat de înalte s-au 
repercutat asupra tuturor state
lor, deci și asupra României. 
Vorbesc despre aceasta pentru 
că, din păcate, asistăm. în ace
lași timp, la o scădere a prețu
rilor la o serie de materii pri
me și alte materiale produse în
deosebi în țările în curs de dez
voltare — ceea ce duce, de fapt, 
la creșterea decalajelor între cei 
bogați și săraci. Nu este o creș
tere uniformă și echilibrată a 
prețurilor — și, din păcate, a- 
ceastă creștere lovește tot în cei 
săraci ; de fapt așa a fost întot
deauna. De aceea se impune 
realizarea unor relații noi, care 
să înlăture în viitor asemenea 
stări de lucruri.

Pornind de aici. România a 
acționat și acționează pentru ca 
aceste influențe să fie cît mai 
mid. Punem în acest sens un 
accent deosebit pe aplicarea 
prindpiului echilibrului, al com
pensației în dezvoltarea relați
ilor cu țările socialiste, cu țările 
în curs de dezvoltare, precum 
și cu țările capitaliste dezvol
tate, evitînd. pe cît posibil, a- 
ceste influente nefavorabile ale 
fluctuației prețurilor. Dar o so
luție de fond nu poate fi reali
zată dedt printr-un acord gene
ral de a introduce ordine și 
echitate în relațiile internațio
nale.

ÎNTREBARE: România a 
adoptat recent două decrete 
privind problemele aprovizio
nării populației cu alimente 
de bază, in cadrul cărora se 
înscriu și unele măsuri îm
potriva celor care stochează 
produse alimentare cu mult 
peste nevoile proprii. Care 
este justificarea unor aseme
nea reglementări?

RĂSPUNS : înt r-a de văr,
România a adoptat o serie de 
măsuri cuprinse în cele două 
decrete, precum și alte măsuri 
cu privire la îmbunătățirea 
aprovizionării populației cu ali
mente, cu produse agroalimen- 
tare și cu alte produse. Aceste 
măsuri pornesc dealtfel de la 
principiul de bază stabilit, de a 
întări autoconducerea teritorială 
și autoaprovizionarea teritorială, 
de a crește rolul organelor«loca- 
le în buna aprovizionare a 
populației. Ele privesc în primul 
rînd măsuri de stimulare a pro
ducției, de bună organizare a 
activității în fiecare localitate, 
care să asigure populației o 
aprovizionare cît mai bună. De
sigur. am avut în vedere și mă
suri împotriva tendințelor unor 
elemente de a stoca cu mult 
peste necesarul unui consum ra
țional, ceea ce este evident că 
poate crea greutăți în aprovizio
narea altor cetățeni.

Mijloacele de care dispune 
societatea noastră sînt de natu
ră să asigure o bună aprovizio
nare. Spre exemplu, din punct 
de vedere al consumului de ca

lorii pe locuitor, sîntem chiar 
cu cîteva calorii peste consumul 
din R.F.G. După datele pe care 
le avem — din statistici, desigur 
—, în R.F.G. consumul populației 
în calorii este de 3 362 ; în 
România acest consum esto de 
3 368 calorii. în R.F.G. se con
sumă, spre exemplu, echivalent 
în cereale, 68 kg pe locuitor ; 
noi am stabilit pentru anul a- 
cesta și anul viitor un consum 
de 180 kg Cereale. Menționez a- 
ceasta pentru a demonstra că. 
din punct de vedere al consu
mului general, avem o situație 
Pe care o considerăm bună. 
Vrem însă să asigurăm ca toate 
aceste produse să poată ajunge 
la toți cetățenii în mod echili
brat. în același timp, avem în 
vedere ca, în următorii 4—5 ani, 
să îmbunătățim structura consu
mului populației, să creștem con
sumul de proteine animale. In 
zece ani am dublat consumul 
de carne, spre exemplu ; dar 
este mai mic decît în R.F.G. 
Avem în vedere ca, în următo
rii ani. prin reducerea treptată 
a consumului de •’Tereale și 
transformarea în carne, în pro
teine, să realizăm un consum 
echilibrat. Am hotărît să inițiem 
un program special pentru a 
asigura o alimentație cît mai 
bună, corespunzătoare, desigur, 
condițiilor din România. Nu se 
poate merge la copierea consu
mului dintr-o țară sau alta. în 
acest sens am adoptat aceste 
măsuri ; în acest sens acționăm 
pentru a asigura buna aprovi
zionare a populației și ridicarea 
continuă a bunăstării generale a 
poporului.

ÎNTREBARE: Sub condu
cerea dumneavoastră, Româ
nia a prezentat in repetate 
rînduri propuneri de dezar
mare, care s-au bucurat de 
multă atenție. Ce șanse și ce 
priorități vedeți dumnea
voastră în prezent pentru o 
reluare a dialogului dintre 
marile puteri în domeniul 
dezarmării și destinderii și ce 
rol revine comunității inter
naționale in această pro
blemă?

RĂSPUNS : După cum este 
cunoscut, s-a ajuns la o situație 
deosebit de gravă în viata inter
națională. în special în Europa, 
ca urmare a creșterii continue a 
cursei înarmărilor și. îndeosebi, 
a înarmărilor nucleare. S-a hb- 
tărit să se amplaseze rachete cu 
rază medie de acțiune în Eu
ropa ; s-a hotârît. de asemenea, 
producerea bombei cu neutroni, 
destinată pentru a fi și ea am
plasată pe continentul european. 
Toate acestea creează mari pe
ricole pentru pace, pentru însăși 
existenta civilizației, a popoare
lor. a vieții în Europa și, in 
general, pe planeta noastră.

România a prezentat o Serie 
de propuneri în direcția aceasta. 
Considerăm că trebuie să facem 
totul pentru a opri dezvoltarea 
înarmărilor, pentru a se trece la 
reducerea cheltuielilor militare 
si. în mod corespunzător si a 
armamentelor. îndeosebi a ar
mamentului nuclear.

În mod deosebit considerăm că 
trebuie să facem totul pentru a 
împiedica amplasarea de noi ra
chete americane în Europa și, 
totodată, să se ajungă * *la  retra
gerea rachetelor sovietice. Pri
vim favorabil negocierile care 
urmează să aibă loc în această 
privință, dar considerăm că ță
rile europene trebuie ele însele 
să fie active, pentru că este în 
joc însăși viata lor. Chiar re
cent. președintele Statelor Unite 
a vorbit că se poate ajunge la 
un război nuclear limitat în Eu
ropa. Este adevărat, aceste ra
chete nu ating Statele Unite. 
Tocmai de aceea, noi. europenii, 
trebuie să acționăm pentru ca 
acestea să nu fie amplasate în 
Europa. Este greu să acceptăm 
gîndirea sau concepția ca Europa 
să fie distrusă în cadrul unei 
confruntări în care marile pu
teri. eventual, să nu sufere prea 
mult. Noi sîntem pentru o dezar
mare care să evite o confruntare 
militară. Desigur, dorim ca nici 
marile puteri să nu ajungă la 
o confruntare ; dar nu dorim în 
nici un fel ca noi să fim in cen
trul acestei confruntări ! De a- 
ceea. pe primul plan noi punem 
problema opririi amplasării și 
desfășurării acestor rachete, a 
bombei cu neutroni. Privim cu 
multă simpatie marile manifes
tări care au Ioc in acest sens în 
Europa occidentală. îndeosebi în 
R.F.G.. și le apreciem ca pe o 
expresie a conștiinței înalte, a 
dorinței poporului de a trăi în 
pace. în independentă, de a-și 
putea soluționa problemele pe 
calea tratativelor.

Intensificarea acțiunilor agre
sive ale regimului minoritar de 
la Pretoria împotriva Angolei, 
arată comunicatul Ministerului 
angolez al Apărării, are loc în 
timp ce se desfășoară turneul 
în țări africane al delegației 
„grupului de contact" în proble
ma Namibiei, format din repre
zentanți : ai Canadei, Franței
R. F. Germania, Marii Britanii și
S. U.A. Prin continuarea agre
siunilor împotrivă statelor afri
cane independente — se arată 
în comunicat — regimul rasist 
de la Pretoria încearcă să facă 
presiuni asupra țărilor din „pri
ma linie" odată cu negocierile ce 
se desfășoară în problema acce
sului la independență al Nami
biei.

Constituției din 1978, în vigoa
re, precum și asupra consecințe
lor intrării în acest bloc militar.

Cea de-a doua moțiune, pre
zentată în comun de parlamen
tarii comuniști și socialiști, cere 
inițierea unui referendum na
țional în legătură cu proiectul 
de aderare la N.A.T.O., excluzîn- 
du-se, astfel, recurgerea la Par
lament.

Justificînd poziția guvernului, 
primul ministru, Calvo Sotelo, 
a adus ca singur argument fap
tul că „un referendum nu ar fi 
oportun în acest moment".

Socialiștii și comuniștii au 
subliniat în cursul dezbaterilor 
că „apartenența la N.A.T.O. 
pune capăt tradiției de neutrali
tate a țării și afectează echili
brul militar între cele două 
blocuri". Totodată, deputății so
cialiști au declarat că, în cazul 
în care vor cîștiga alegerile ge
nerale din 1983. „vor cere ieși
rea Spaniei din blocul militar 
nord-atlantie pe baza unui re
ferendum".

ministrul de externe britanic, 
lordul Carrington, a luat act de 
cererile Ciprului, menționează 
agenția A.N.S.A.

• LA BUDAPESTA a avut 
loc semnarea protocolului celei 
de-a 20-a sesiuni a Comisiei

»mixte ungaro-chineze de co
laborare științifică și tehnică — 
anunță agenția MTI. Temele de 
colaborare prevăzute pentru 
1982 cuprind atît sfera indus
triei, cit și a agriculturii.
• GUVERNUL FRANCEZ a 

dat publicității miercuri, la 
Paris, un decret prin care li se 
prune în vedere societăților a 
căror naționalizare a fost votată, 
in prima lectură, de către Adu
narea Națională că acestea au 
obligativitatea de a cere autori
zație din partea autorităților 
pentru a proceda la cedarea fi
lialelor lor din străinătate, in
formează agenția France Presse.

Textul proiectului de lege 
privind naționalizările, adoptat 
luni seara in Adunarea Națio
nală Franceză, urmează să intre, 
in vigoare după dezbaterea sa și 
in Senat, spre sfirșitul acestui an 
sau începutul anului viitor.

Acordăm o mare importantă 
problemelor reducerii cheltuie
lilor militare și alocării unei su
me din acestea pentru țările în 
curs de dezvoltare. Considerăm 
că trebuie să se pună capăt de
monstrațiilor militare, să se trea
că la o politică de colaborare, 
de dezvoltare economico-socia
lă a fiecărei națiuni.

Subliniez încă o dată că — în 
afară de guvernele țărilor — 
masele populare au un rol im
portant în această privință, că 
ele pot si trebuie să determine 
guvernele să ducă o politică 
reală de pace, de respect al in
dependenței naționale a po
poarelor.

ÎNTREBARE: Țara dum
neavoastră a manifestat mul
tă bunăvoință pentru rezolva
rea cererilor unor cetățeni 
români de origine germană 
care au dorit să-și reîntre
gească familiile in Republica 
Federali Germania. In ace

lași timp, este cunoscut că 
România duce o politică na
țională care asigură respecta
rea tradițiilor și culturii na
ționalităților conlocuitoare. 
Cum vedeți dumneavoastră, 
domnule președinte, /aborda
rea, in continuare, a acestei 
probleme, sub ambele as
pecte?

RĂSPUNS : Aș dori în primul 
rînd să menționez că. dintotdea- 
una. Partidul Comunist Român 
s-a pronunțat si a acționat pen
tru o societate în care toți ce
tățenii. indiferent de naționali
tate. să se bucure de aceleași 
drepturi și. desigur, de aceleași 
obligații.

în momentul în care Partidul 
Comunist Român și-a asumat 
conducerea în țara noastră, el a 
trecut la realizarea în viată a 
acestei politici naționale, de de
plină egalitate în drepturi. Pu
tem afirma cu îndreptățită min- 
drie că am realizat în România 
o egalitate deplină între toti ce
tățenii. fără nici o deosebire de 
naționalitate. Aceasta se reflec
tă în dreptul la muncă. în drep
tul la activitate politică, în parti
ciparea la conducerea tării. în 
dreptul la învățămînt si în reali
zarea condițiilor materiale pen
tru desfășurarea învățămîntului 
in limbile naționalităților, în asi
gurarea cadrului necesar pentru 
activitatea cultural-artistică în 
limbile naționalităților. Cred că 
sîntem singura tară din Europa 
care dispune de 14 teatre în 
limbile naționalităților din 
România, de ziare si publicații, 
de literatură ș.a.m.d. Am reali
zat și vom continua să promo
văm cu fermitate această politi
că națională, considering că ea 
corespunde principiilor socialis
te de umanitate și egalitate, cre
ării unei societăți a egalității și 
dreptății sociale si naționale.

Este adevărat că au fost si 
mai sînt unii cetățeni de na
ționalitate germană care și-au 
manifestat dorința de a-și reîn
tregi familiile. Noi privim a- 
ceastă problemă ca pe o dorință 
Crească. atunci cînd este 
vorba de o întregire reală. între 
rude apropiate și considerăm că 
ea trebuie realizată în ambele 
sensuri. Niciodată însă — nici în 
trecut si nici acum — nu am 
încurajat si nu vom încuraja pe 
cetățenii de o naționalitate sau 
alta să plece din România. Am 
considerat totodată si conside
răm si acum că cetățenii ro
mâni. de orice naționalitate, tre
buie să rămînă în România, să 
muncească si să lupte aici pen
tru a-si construi o viată așa cum 
doresc ei — si nu să caute in 
altă parte un loc mai călduț, ca 
să spun asa.

In acest spirit vom milita si în 
viitor, promovînd neabătut po
litica națională de deplină ega
litate în drepturi, acționînd ferm 
pentru dezvoltarea economico- 
socială a tuturor localităților — 
ceea ce pune o bază materială 
trainică înfăptuirii politicii juste 
de egalitate în drepturi.

ÎNTREBARE: La Confe
rința pentru securitate și co
operare în Europa de la Ma
drid, România s-a pronunțat 
pentru renunțarea la toate 
manevrele multinaționale in 
apropierea granițelor națio
nale in Europa, tn ce formă 
și pentru ce perioadă poate 
fi concretizată această propu
nere? Cum apreciați dum
neavoastră, în general, per
spectivele in continuare ale 
procesului de destindere și 
securitate în Europa?

RĂSPUNS : România conside
ră că trebuie să facem totul 
pentru realizarea în viată a ho- 
tărîrilor adoptate la Helsinki pri
vind cooperarea si securitatea în 
Europa. Considerăm aceste do
cumente ca un tot unitar. Este, 
desigur, necesar să pornim de la 
necesitatea întăririi încrederii 
și renunțarea la acțiuni care pot 
genera neîncredere si suspiciu
ne între state. Printre acestea 
sînt și manevrele care se desfă
șoară. într-un loc sau altul. în 
apropierea granițelor unor state.

în general, noi am prezentat 
mai multe propuneri cu privire 
la adoptarea de măsuri hotărite 
pentru creșterea încrederii și 
renunțarea la o serie de acțiuni 
militare, pentru organizarea u- 
nei conferințe consacrate întă
ririi încrederii si dezarmării în 
Europa. Cred că este în interesul 
tuturor țărilor europene să se 
^jungă la o înțelegere cores
punzătoare în această privință. 
Zăngănitul de arme nu duce la 
încredere ; dimpotrivă. expe
riența istorică arată că el gene
rează neîncredere, suspiciune, 
duce pînă la urmă la conflicte.

Noi dorim ca la actuala reu
niune ce se desfășoară la Ma
drid să se adopte o serie de mă
suri în această direcție, să se 
treacă la organizarea unei con
ferințe consacrate încrederii și 
dezarmării, să se asigure conti
nuitatea conferinței de la Hel
sinki prin organizarea de noi re
uniuni. în această privință, 
România s-a oferit să găzduias
că următoarea reuniune în Ca
pitala sa. la București, avînd 
convingerea că va putea asigura 
toate condițiile pentru buna des
fășurare a lucrărilor -acestei re
uniuni și va putea să-și aducă 
contribuția la întărirea Încrederii 
Si cooperării în Europa.

în încheiere, doresc să adresez 
cititorilor publicației dumnea
voastră si întregului popor a! 
Republicii Federale Germania un 
cald salut si cele mai bune urări 
de prosperitate, pace si progres.

NAȚIUNILE UNITE 28 (Ager- 
pres). — Corespondentă de la 
Romulus Căplescu : Comitetul 
pentru probleme politice si de 
securitate al Adunării Generale 
a O.N.U. continuă discutarea 
diferitelor aspecte ale dezarmă
rii. care prin complexitatea si 
acuitatea sa se impune ca pro
blematica cea mai urgentă afla
tă pe ordinea de zi a organiza
ției, a întregii vieți internațio
nale. In acest, cadru, una din
tre chestiunile care preocupă 
îndeaproape statele membre, 
toate popoarele lumii, este cea a 
înghețării si reducerii bugetelor 
militare, necesitate de prim or
din a dezvoltării mondiale, pusă 
cu putere în evidentă si în tim
pul dezbaterii de politică gene
rală din prima parte a sesiunii. 
Venind în întîmpinarea unei a- 
semenea cerințe majore. Româ
nia a prezentat, cum se știe, o
inițiativâ concretă în acest sens 
la actuala sesiune, ceea ce sub
liniază încă o dată consecventa 
cu care militează tara noastră 
pentru realizarea de pași reali, 
de natură a deschide calea de
zarmării.

Expunînd considerentele Ro
mâniei asupra însemnătății de
osebite pe care o prezintă în 
momentul de fată înghețarea și 
reducerea cheltuielilor militare, 
reprezentantul permanent al tă
rii noastre la O.N.U., ambasa
dorul Teodor Marinescu, a ară
tat că urgenta problemei este 
scoasă în relief de faptul că 
niciodată pină acum nu au fost 
risipite atitea resurse în scopu
rile distrugerii și exterminării, 
nu au existat atîtea proiecte vi- 
zînd stocarea și amplasarea de 
arme tot mai sofisticate, a că
ror fabricare necesită cheltuieli 
tot mai substanțiale.

Prin consecințele sale nefaste
economice si sociale, escalada 
cheltuielilor militare comportă 
cele mai grave primejdii pentru 
întreaga' umanitate. Interacțiu
nea dezarmare-dezvoltare-secu- 
ritate, subliniază cu cea mai 
mare claritate necesitatea unor 
măsuri urgente pentru îngheța
rea și reducerea bugetelor mili
tare — a arătat vorbitorul, re- 
afirmind în continuare propu
nerile bine cunoscute ale Româ
niei privind reducerea cu 10—15 
la sută a bugetelor militare și 
realocarea fondurilor astfel eco-

Noi acțiuni «agresive ale trupelor 
sud-africane împotriva Angolei

LUANDA 28 (Agerpres). — 
Ministerul Apărării al Republi
cii Populare Angola a dat pu
blicității un comunicat în care 
se arată că Ia 27 octombrie tru
pe sud-africane au atacat din 
nou provincia angoleză Cunene 
din sudul tării. Trupele rasiste, 
precizează comunicatul citat de 
agenția ANGOP, reluată de a- 
gentiile internaționale de presă, 
încearcă să ocupe orașul Ca- 
hama, situat la 200 kilometri la 
nord de granița cu Namibia — 
teritoriu' ocupat ilegal de R.S.A. 
Sint angajate lupte puternice 
între forțele armate populare de 
eliberare a Angolei (F.A.P.L.A.) 
și forțele agresoare în zonele 
orașelor Njiva și Chicusse,

Madrid Dezbateri pe marginea 
proiectului privind aderarea 

Spaniei la N. A. T. 0.
MADRID 28 (Agerpres). — în 

pofida numeroaselor demonstra
ții. a altor forme si acțiuni de 
protest ale forțelor stînga șl 
opiniei publice, guvernul pre
mierului Leopoldo Calvo Sotelo 
a prezentat Congresului Depu- 
taților cererea de autorizare a 
începerii negocierilor în vederea 
aderării Spaniei la N.A.T.O.

Deținînd majoritatea relativă 
în Camera Inferioară, Uniunea 
Centrului Democratic (U.C.D.), 
de guvernămînt, a respins în 
prima zi a dezbaterilor două mo
țiuni prezentate de principalele 
partide ale opoziției democrati
ce — Partidul Socialist Munci
toresc Spaniol (P.S.M.S.) și 
Partidul Comunist (P.C.S.).

Moțiunea, elaborată de depu
tății P.S.M.S. propune ca pro
iectul guvernamental de adera
re să fie supus unui Tribunal 
constituțional, care să se pro
nunțe dacă participarea Spaniei 
la Alianța nord-atlantică este 
sau nu conformă cu prevederile

PE SCURT
• UN GRUP de reprezentanți 

ai partidelor politice japoneze, 
printre care comunist și socia
list, a participat in orașul Kino, 
din Okinawa, la o demonstrație 
de protest împotriva prezenței 
bazei militare americane din 
această insulă, precum și a ma
nevrelor pe care unitățile na
vale ale S.U.A. le efectuează in 
zonă. Acțiunea reprezentanților 
formațiunilor politice japoneze 
a fost urmată de o manifestație 
de masă desfășurată in apro
piere de baza americană.
• LA LUXEMBURG s-a des

fășurat o reuniune la nivel mi
nisterial a Consiliului de aso
ciere C.E.E.-Cipru. Ministrul 
afacerilor externe al Ciprului, 
Nicos Rolandis, le-*  prezen
tat interlocutorilor săi o serie 
de cereri vizînd ameliorarea re
gimului exporturilor cipriote în 
țările Pieței comune. Ministrul 
cipriot a apreciat ca nesatisfă
cătoare schimburile comerciale 
ale țării sale cu „cei zece", adău
gind că această situație riscă 
să devină pențru Cipru o „pro
blemă politică".

Delegația C.E.E., condusă ds 

nomisite pentru nevoile dezvol
tării economice si sociale ale fi
ecărei țări, în primul rind ele 
țărilor în curs de dezvoltare, ca 
și ideea că actuala sesiune a A- 
dunării Generale să convină a- 
supra înghețării cheltuielilor 
militare la nivelul anului 1981. 
Fidelă propriilor sale poziții în 
acest domeniu, a evidențiat re
prezentantul tării noastre. Româ
nia a procedat trei ani la rînd la 
reducerea unilaterală a cheltu
ielilor militare, sumele econo
misite fiind repartizate pentru- 
realizarea programului de creș
tere a nivelului de trai al popu
lației.

In continuarea intervenției au 
fost reliefate cele două idei fun
damentale care au călăuzit for
mularea propunerilor din docu
mentul de lucru : pe de o parte, 
faptul că înghețarea și reduce

Numârul șomerilor din Marea 
Britanie, in prezent de circa 
3 milioane, va rămine ani de-a 
rindul ridicat, indiferent de 
politica economică a guver
nului, in condițiile actualei 
structuri economice a țării, 
potrivit unui studiu publicat 
marți la Londra, in fotogra
fie, tineri britanici șomeri, in 
căutarea unui loc de muncă 

rea bugetelor militare nu trebuie 
să afecteze dreptul statelor Ta o 
securitate egală, iar, pe de altă 
parte, că echilibrul forțelor tre
buie stabilit la niveluri tot mai 
reduse ale cheltuielilor militare 
și, in consecință, ale forțelor ar
mate și ale armamentelor. 
România consideră că printre 
principiile ce urmează a fi adop
tate trebuie să figureze necesita
tea ca statele mai puternic înar
mate să se angajeze primele în 
procesul înghețării și reducerii 
bugetelor militare, ca și reafir
marea relației directe care exis
tă între reducerea cheltuielilor 
militare și eforturile pentru dez
voltare întreprinse - pe plan na
țional și internațional. De ase
menea, trebuie prevăzute mă
suri adecvate de verificare a 
acordurilor ce se vor încheia în 
acest sens.

Hotărîri ale Consiliului de Miniștri
al R. P.

SOFIA 28 (Agerpres). — După 
cum informează agenția B.T.A., 
Consiliul de Miniștri al R. P. 
Bulgaria a analizat măsurile 
concrete ce se impun în vede
rea intensificării producției de 
cereale și de produse anima
liere, în conformitate cu hotărî- 
rile Congresului al XII-lea al 
P.C. Bulgar. A fost adoptată 
hotărîrea de a se folosi mai 
complet posibilitățile unor noi 
soiuri de cereale și rase de 
animale, de a se aplica tehno
logii principial noi pentru pre
lucrarea pămintului, creșterea 
animalelor, chimizarea agricul
turii și altele.

Oricit de ciudat ar 
părea, dar o vizită 
prin Turcia asiatică 
de-a lungul Mării1 
Mediterane, sub un 

soare torid care adesea frige 
în timp ce mercurul termome- 
trului depășește curent 45° C 
constituie un prilej unic de 
cunoaștere a vechii civilizații 
intr-o revărsare de coloane co
rintice și dorice intîlnite
atit in mici muzee loca
le, dar mai cu seamă întruchi
pată in piloni de susținere a 
caselor țărănești de prin sate 
sau mici așezări ce au drept 
frontispiciu diverse elemente 
arhitecturale: catapetesme dăl-

Repere anatoliene

însemnări din TURCIA

tuite în marmură sau piatră 
albă, statui de afrodite ori 
zeus necunoscute.

De-a lungul întregului lito
ral mediteraneean, urmărind 
în fir răsucit șoseaua ce înain
tează către Adana, întilnești 
cetăți păstrate intact, avînd 
drept „inserții" ori vecinătăți 
puternice vestigii romane — 
mai cu seamă ziduri ori ape
ducte măcinate parcă mai ușor 
de dinții Timpului.

Silifke Kalesi, — cetatea me
dievală cu ziduri și metereze 
bine păstrate, ptrăjuind de 
de la înălțime împrejurimile 
încă din secolul XII, inclusă 
în- Imperiul otoman de sulta
nul Mehmed Cuceritorul la 
1471 — se află pe aceeași rută 
cu orășelul Tarsus, unde con
tinuă să-și depene povestea de 
secole poarta Cleopatrei, înăl
țată drept omagiu de către An- 
tonius, situată acum in centru, 
altcîndva veghind la malurile 
mării.

Peste un număr de kilometri, 
după ce parcurgi imagini para- 
disiace datorate unei vegetații 
luxuriante — dealtfel se
spune că aici ar fi locurile care 
i-au inspirat pe cei vechi să
descrie Paradisul și Iadul in

HELSINKI 28 (Agerpres). — 
Consiliul Mondial al Păcii s-a 
pronunțat pentru convocarea 
unei conferințe privind dezan
gajarea militară și dezarmarea 
în Europa. într-o declarație 
dată publicității la Helsinki cu 
ocazia reluării lucrărilor reu
niunii de la Madrid a reprezen
tanților statelor participante la 
Conferința pentru securitate și 
cooperare în Europa, Consiliul 
Mondial al Păcii subliniază că 
este necesar să se întreprindă 
neîntîrziat măsuri, efective în 
vederea reluării procesului de 
destindere și pentru- dezarmare. 
Reuniunea de la Madrid, se arată 
în declarație, trebuie să devină 
„o piatră de hotar pe calea spre 
pace, dezarmare și cooperare".

BONN 28 (Agerpres). — Gu
vernul R.F. Germania speră că 
noua rundă de dezbateri a re
uniunii de la Madrid a repre
zentanților statelor participante 
la Conferința pentrti cooperare 
și securitate în Europa va mar-

Bulgaria
De asemenea, Consiliul de Mi

niștri a adoptat o hotărire pri
vind modificarea prețurilor cu 
ridicata în anul 1982 și de insti
tuire a unor noi prețuri de achi
ziții la unele produse agricole. 
Noile prețuri se introduc pentru 
corelarea lor mai strînsă cu 
prețurile la nivel internațional, 
pentru întărirea autogestiunii. 
sporirea cointeresării econo
mice, pentru o folosire mai eco
nomicoasă a resurselor de ma
terii prime și energetice. Modifi
carea prețurilor cu ridicata nu 
va influența prețurile cu amă
nuntul — se arată în hotărire.

„Cartea cărților" — tumultul 
unor mulțimi orășenești între
rupe legenda : Mersin, oraș 
modem ce adăpostește cel mai 
mare port turcesc de la Medi- 
terană și mai apoi, Adana, de 
asemenea urbe civilizată, cu un 
centru invadat de clădiri albe 
înalte, depășite deseori de pal
mieri maiestuoși, oraș în care 
se află cel mai mare aeroport, 
al Orientului Mijlociu.

Mediterana iși desfășoară 
măreția de cristal incandes
cent, nisipul trecut prin sita 
Naturii iși întinde imperiul 
stăvilit de o bordură de pal
mieri, smochini, curmali, ba
nani, întinderi roditoare, bine

îngrijite, ce hrănesc mii și mii 
de oameni.

Pe aceste meleaguri îndepăr
tate am întîlnit însemne ro
mânești, mărturii ale aparte
nenței la zona balcanică, cu 
străvechi legături istorice, cu 
căi de circulație comune, cu le
găturile indestructibile ce se 
perpetuează nealteiat tn isto
rie.

O împrejurare fericită mi-a 
purtat pașii în casa profesoru
lui de liceu Adil Toi, retras 
acum în localitatea sa natală 
din acest sat arhaic, Balandis, 
o așezare de munteni nu de
parte de orășelul Silifke. După 
tratația cu dulceață din fructe 
citrice făcută intr-un ritual ce 
ne-amintea de stilul nostru 
tradițional, bătrinul profesor 
s-a îmbujorat aflind că sîntem 
români și ne-a relatat cu vă
dită emoție despre anii tine
reții sale. A absolvit Universi
tatea din Istanbul in 1938 cu o 
lucrare originală intitulată 
„Relațiile dintre Imperiul oto
man și Principatele Moldovei 
și Munteniei „elaborată sub di
recta îngrijire a renumitului 
profesor de istorie turc Ismail 
Hakki Uzungarsiti. Teza de 
doctorat ce poartă nr. 82311938 

ca o fază decisivă a negocieri
lor, și conferința va putea să-și 
încheie lucrările în acest an prin 
adoptarea unui document final 
— a declarat ministrul de exter
ne al R.F.G., Hans-Dietrich 
Genscher. După cum precizează 
agenția DPA, el a adăugat că 
toți participanții trebuie să dea 
dovadă de o voință politică co
respunzătoare.

• LA BERLIN au continuat 
convorbirile dintre delegațiile 
R.D. Germane și R.F. Germania 
privind reglementarea prin tra
tat a problemelor juridice bi
laterale, informează agenția 
ADN.

încheierea convorbirilor 
egipteano-israeliene

TEL AVIV 28 (Agerpres). — 
Kamal Hassan Aii, vicepremier 
și ministrul afacerilor externe 
al Egiptului, și-a încheiat con
vorbirile cu oficialitățile israe- 
liene, desfășurate timp de trei 
zile.

în cadrul unei conferințe de 
presă, organizată împreună cu 
Ariel Sharon, ministrul apă
rării al Israelului, Kamal Hassan 
Aii a declarat că întrevederile 
pe care le-a avut cu oficialitățile 
israeliene au fost fructuoase, în 
special în domeniul normalizării 
raporturilor dintre cele â
țări — transmite agenția M.E.N. 
El a spus că vizita sa consti
tuie o expresie a voinței celor 
două țări de a continua proce
sul de normalizare și de a aplica 
toate acordurile conform calen
darului stabilit.

In același cadru s-a anunțat 
că viitoarea reuniune ministe
rială tripartită egipteano-israe- j 
liano-americană se va întruni la 
4 noiembrie, la Cairo, pentru 
impulsionarea negocierilor pri
vind autonomia palestinienilor 
din Cisiordania și Gaza.

Kamal Hassan Aii a declarat, 
potrivit agenției M.E.N., că In 
negocierile privind autonomia 
palestinienilor din Cisiordania și 
Gaza, problema sectorului de 
est al Ierusalimului și proble
ma implantărilor israeliene re
prezintă cele două mari dez
acorduri între cele două părți. 
El a subliniat că, așa cum Egip
tul a declarat îh trecut, sectorul 
de est al Ierusalimului consti
tuie o parte a malului de vest al 
Iordanului.

Totodată, agenția M.E.N. in
formează că, în cadrul lucrări
lor Comitetul superior mixt 
egipteano-israelian, a fost în
cheiat un acord bilateral in 
domeniul turismului.
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a fost scrisă după studiul apro
fundat al conținutului a 4 cufe- 
re cu documente unicat, origi
nale aflate in arhivele Consi
liului de Miniștri din Istan
bul și care conțin mărturiile 
întregii administrații turcești 
în Principate. In această imen
să arhivă continuă să se afle 
mii și mii de documente pri
vind relațiile dintre domnitorii 
români și Imperiul otoman, 
nescoase încă la lumină, ferite 
de eroziune in imense cufere 
ferecate. Profesorul a relatat 
tn numeroase pagini ale tezei 
sale eroismul si dîrzenia po
porului român, trăsături speci
fice de caracter, a făcut ample 
referiri la setea sa de neatâr
nare și independență. în înțe
legerea istoriei românilor. în 
interpretarea faptelor intîlnite 
în arhivele turcești — ne spu
nea istoricul — de un mare 
ajutor i-au fost lucrările eru
ditului nostru savant Nicolae 
larga, „o lumină europeană".

Ceea ce ni s-a părut a fi de 
o valoare excepțională consti
tuie reproducerea în această lu
crare a unei fotocopii a primu
lui steag românesc care afirma 
România ca o singură entitate 
politică, găsit in aceste arhive 
turcești. Profesorul Toi. om de r 
o virstă înaintată, continuind 
să fie un om lucid, cu o gin- 
dire vie a urmărit in toată via
ța sa, cu vădită simpatie, is
toria românească contempora
nă si s-a bucurat din suflet de 
noua înfățișare a României din 
ultimele decenii, de progresele 
pe toate planurile. „Dintot- 
deauna am crezut in virtuțile 
românilor, in vitalitatea și pu
terea lor de creație..." $i ca o 
ultimă surpriză, băiatul cel 
mare al profesorului, farmacist 
din Silifke, ne-a adus din casă, 
de pe o poliță, un număr re
cent al ziarului „Millyiet" a că
rui ultimă pagină era domina
tă de o fotografie mare a Na- 
diei Comăneci, încununată cu 
laurii Universiadei de la Bucu
rești. Intr-un sătuc de munte 
din străfundurile Turciei asia
tice...

A doua zi l-am cunoscut pe 
domnul Aslan Eyce, vicepre
ședintele cooperativei țărănești 
„Koopkby" și a „Ickobirlik" ale 
căror produse citrice le impor- . 
tăm. Omul ne cunoaște bine \ 
țara, are vechi și trainice le
gături cu organizațiile noastre 
de comerț exterior. Spre sfirși- 
tul toamnei se va afla din nou 
în București în dorința de a 
multiplica domeniile comerțu
lui cu țara noastră. „Ori de 
cite ori mă aflu la București 
mă simt ca acasă..."

Iată, așadar, un ultim reper 
din această călătorie estivală: 
pretutindeni în Turcia am in- 
tilnit prieteni și oameni care 
vor să cunoască și mai bine 
țara noastră.

CAROL ROMAN
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